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رئیس جمهور مقاوت ملت در مقابل جنگ اقتصادی دشمن را از صحنه های کم نظیر تاریخ کشور دانست و گفت: بالاترین افتخاری که در دولت 
دوازدهم بدست آمده این است که توانستیم با مقاومت و ایستادگی ملت و هدایت های رهبر معظم انقلاب در مقابل فشار حداکثری جهانی در 

طول سه سال و نیم گذشته ایستادگی کنیم و این دوره سخت را با عزت پشت سر بگذاریم.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی بعد از ظهر سه شنبه در دیدار جمعی از فعالان سیاسی با تاکید بر اینکه با مقاومت و 
ایستادگی ملت، امروز جنگ اقتصادی دشمن و فشار حداکثری شکست خورده است و خود آمریکایی ها و همه دنیا به این شکست اعتراف می 
کنند، افزود: امروز در مذاکرات وین قدرتمندتر از گذشته مذاکره می کنیم. روحانی با بیان اینکه معنای حضور قدرتمند امروز ایران در مذاکرات 
وین شکســت قطعی فشــار حداکثری دشمنان است، اظهار داشــت: مذاکرات حدود ۶۰، ۷۰ درصد پیشرفت داشته است و اگر آمریکایی ها در 

چارچوب صداقت حرکت کنند در زمان کوتاهی به نتیجه خواهیم رسید.
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

مصطفی داننده
خبرهــای خوبی از وین می رســد. به نظر می رســد 
گام های آخر بــرای احیای برجام در حال برداشــته 
شدن است و به زودی شاهد سرپا شدن دوباره توافق 

هسته ای هستیم.
در ایــن میان برخی از مخالفان همیشــه گفت وگو و 
البته برجام شمشــیر خود را برای توافق هسته ای از 
رو بسته اند. البته آنگونه که هویداست، اسرائیل هم در 
حال دست و پا زدن برای جلوگیری از افتادن امضای 

توافق پای برگه برجام هستند.
برجام

البته حــق هر فردی اســت که به یــک تصمیم و 
اســتراتژی دولت و هر نهاد دیگــری اعتراض کند.  
دوســتان دلواپس مجلســی و غیر مجلسی  از برجام 
راضی نیســتند اما باید به مــردم بگویند اگر ایران به 
برجام برنگردد، در کدام نقطه خواهد ایســتاد؟ شرایط 

ایران بهتر از وضع موجود می شود یا بدتر؟
شرایط ایران قبل از برجام برای همه مردم ایران قابل 
لمس بود. ایران نمی توانســت نفت بفروشــد. انتقال 
کالا و پول به ایران متوقف شــده بود. ایران به سمت 

وضعیت نفت در برابر غذا حرکت می کرد.
مرحوم هاشــمی رفسنجانی شــرایط سخت فروش 
نفــت ایران در آن زمان را اینگونه روایت کرده بود:» 
سیاست غربی ها این بود که ما را به نفت در برابر غذا 
برسانند. چون به نفت ما احتیاج بود، می خواستند این 
را حفظ کنند و داشته باشــند و ما هم احتیاج به غذا 
داشتیم و در مقابل آن، به ما غذا بدهند. کاری که در 

عراق کردند.«
مردم شــرایط امروز کشــور را هم که شرایط بعد از 
خروج آمریکا از برجام و به کما رفتن توافق هسته ای 
اســت را به خوبی درک کرده اند. روزهایی که برای 
خرید مرغ و روغن مجبور شــدند در صف بایستند و 
چرخ زندگی شان ســخت چرخید و بسیار کمرها زیر 

فشار اقتصادی خم شد.
قیمت دلار چند برابر شــد و قیمت کالاها به گونه ای 
بالا رفت که برخی از مردم فکر کردند اصحاب کهف 

هستند و بعد از 3۰۰ سال از خوب بیدار شده اند.
مردم این دو زمــان را به خوبی دیده انــد. البته آنها 
روزهــای برجامی را هم به یاد دارنــد. روزهایی که 
برخلاف امروز که می گویند بخر تا گران نشده است، 

می گفتند نخر که ارزان می شود.
قیمت دلار را یادتان هســت؟ 4 ســال تمام یک جا 
ایســتاده بــود و روزی 1۰۰ تومن گران می شــود و 
دگــر روز 2۰۰ تومان ارزان. خودروهای فرانســوی، 
کره ای و ژاپنی روانه ایران شــده بودند. شرکت های 
خودروســازی چینی برای فــروش خودروهای خود 

بهترین شرایط اقساطی را در نظر گرفته بودند.
به راحتی به کشــورهای جهان نفــت می فروختیم. 
عراقچی که این روزها حسابی در وین در حال مذاکره 
و گفت وگو است، در سال عراقچی می گوید:» امسال 
4۰ میلیــارد دلار نفت فروخته ایم که همه پولش هم 
از طریق بانک به حســاب بانک مرکزی وارد شده و 

بسیار شفاف و روشن است.«
به راحتی می شود این سه زمان را با هم مقایسه کرد 
و از میان آنها یکی را انتخاب کرد. شــاید برخی که 
هنوز بر طبل مخالفت با گفت وگو می زنند، زندگی در 

شرایط سخت و کره شمالی شدن را دوست دارند.

 برخی می خواهند
 کره شمالی باشیم!

 کاهش ۳ هزار مگاواتی
 تولید برق به علت افت 

بارش ها

تمایل شرکت های خارجی برای 
همکاری مشترک با قطعه سازان 

ایرانی

خطر رانت خواری و سوء استفاده 
با ورود بخش خصوصی به 

عرصه واکسن کرونا

 جزئیات پرداخت
 2550 میلیارد تومان 
تسهیلات به ایرلاین ها

 وزیــر نیــرو گفــت: امســال بــه دلیــل 
کاهــش بارش ها حدود ســه هــزار مگاوات 
برق آبــی  نیروگاه هــای  از  بــرق  ولیــد   ت

کم خواهد شد.

تولیدکننــده قطعات  بزرگتریــن  مدیرعامــل 
خودرویی کشــور از تمایل برخی شرکت های 
خارجــی بــرای تعریف همــکاری و تعاملات 

مشترک با قطعه سازان ایرانی خبر داد.

رییس فرهنگســتان علوم پزشکی در نامه ای به 
وزیر بهداشــت با تاکید بر لزوم استفاده از شبکه 
بهداشتی در انجام واکسیناسیون کرونا در کشور، 

در عین حال درباره مباحث مطرح شده...

دولت با حمایت از شــرکت های فعال در صنعت 
حمل و نقل هوایــی، با پرداخت بیش از 2 هزار 
و ۵۵۰ میلیارد تومان تســهیلات ویژه توانست 

مسیر ادامه فعالیت را برای کارکنان و...
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برندگان »همراهی2« صاپ 
یک میلیارد ریال جایزه 

گرفتند
 برنــدگان مرحلــه اول طــرح »همراهی 2« 
برای دعوت به اســتفاده از خدمــات بانکداری 
غیرحضوری و اپلیکیشــن پرداخت صاپ بانک 

صادرات ایران یک میلیارد ریال جایزه گرفتند.
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رابطه سیستم ایمنی ضعیف با افزایش ابتلا به کرونا در ماه مبارک رمضان

چند توصیه مهم برای روزه داری در شرایط کرونا

اصولگرایان به اجماع برسند، قالیباف قطعا کاندیدا می شود
تحلیل سلیمی نمین از آرایش انتخاباتی جناح های سیاسی و میزان مشارکت مردم

 پیش بینی صرافان و کارشناسان اقتصادی از آینده بازار ارز 
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از آنجایی که رعایــت اصول صحیح تغذیه ای تاثیر 
مهمی در تقویت سیســتم ایمنی بدن برای مقابله با 
عفونت ها به خصوص بیماری کووید 19 دارد، تغذیه 
صحیح، نگرانی از تضعیف سیســتم ایمنی و ابتلا به 
کووید در روزه داری را کاهش می دهد. در 24ساعت 
گذشــته و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 2۵ 
هزار و 492 بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در کشور 
شناسایی شــد که 3 هزار و 3۶۵ نفر از آنها بستری 
شــدند. مجموع بیماران کووید 19 در کشــور به 2 
میلیــون و 2۸۶ هزار و 92۷ نفر رسید.متاســفانه در 
طول 24 ساعت منتهی به ظهر سه شنبه، 39۵ بیمار 
کووید 19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان 
باختگان این بیماری به ۶۷ هزار و ۵2۵ نفر رســید. 
همچنین 4 هزار و 911 نفر از بیماران مبتلا به کووید 
19 در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها 

تحت مراقبت قرار دارند.
در حــال حاضر 3۰1 شــهر در وضعیــت قرمز، 9۵ 
شــهر در وضعیت نارنجی، 4۵ شهر در وضعیت زرد 
و ۷ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.بر همین اساس، 
معاونت بهداشــت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی در پی شیوع کرونا توصیه هایی را در قالب 
پیام آموزشــی درباره اصول تغذیه ای صحیح در ماه 
رمضان منتشر کرده است. رعایت اصول بهداشتی به 
منظور پیشــگیری از ابتلا به ویروس کرونا از جمله 
شستشوی کامل دســت ها با آب و صابون، رعایت 
فاصله با دیگران، ماندن در خانه و استفاده از ماسک 
در خــارج از خانه در ماه مبارک رمضان باید بیش از 
پیش مورد توجه قرار گیرد. با تغذیه صحیح و مصرف 
منابع غذایی حــاوی ویتامین A ،D ،E ، C، آهن، 

روی و سلنیوم که برای...

تدابیر دشمن در منطقه و جهان 
با شکست مواجه شده است

جانشــین رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح گفت: امروز 
دشمنان هر تدبیری در نظر می گیرند، در منطقه و جهان 
با شکست روبه رو می شوند. امیر محمدرضا قرایی آشتیانی 
جانشین رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در مراسم تودیع 
و معارفه جانشین رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
که ظهر امروز )سه شنبه( در موزه انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس برگزار شد، با بیان اینکه برای موفقیت در هر کار 
و مسئولیتی دو عامل نیت درست و عمل انقلابی بسیار 
مهم است، اظهار داشت: این دو عمل دائماً باید رصد شود 
و این ها جزء در سایه عبودیت و بندگی خداوند و تفکر در 
امور، محقق نخواهد شد.وی با اشاره به اینکه محبت راهی 
میانبر برای رســیدن به کمال است، گفت: خیلی ها برای 
رسیدن به کمال، راه های دشواری را طی می کنند، اما راه 
میانبر راه محبت است، و محبت از راه تفکر به عنایات و 
الطاف به دست می آید.جانشین رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح افزود: اگر اهل تفکر شدیم و محبت خداوند به قلب 
ما سرازیر شــد، آن موقع اهل فهم و فطانت می شویم؛ 
زمانی که اهل فهم و فطانت شــدیم، اهل فایده خواهیم 
بود، بــا قدرت عمل خواهیم کرد و اهــل علم و دانش، 

فضیلت خواهیم شد.

معاون پارلمانی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: 
در تلاش هستیم با هم افزایی و ارائه پاسخ درست و 
به موقع به نمایندگان مجلس بتوانیم تعامل بهتر و 
بیشــتری بین مجلس و دولت به خصوص در حوزه 
وزارت امــور اقتصادی و دارایی فراهم کنیم؛ چرا که 

ما علی رغم متنوع بودن دارای هدف واحد هستیم.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، هادی 
قوامی در نشست دوره ای هم اندیشی مدیران پارلمانی 
زیــر مجموعه های وزرات امور اقتصادی و دارایی در 
برج سپهر بانک صادرات ایران با تاکید بر این مطلب، 
افــزود: بزرگترین حوزه در بخــش پارلمانی، حوزه 
وزارت امور اقتصادی و دارایی است و مسایل متنوع 
زیادی در این حوزه مطرح می شــود. در امور بانک ها 
نمایندگان محترم از وام های خرد گرفته تا تأمین مالی 
پروژه های شــرکت ها در استان های خود را پیگیری 
می کنند . همچنیــن از ظرفیت ماده ۵۶ برای تأمین 

مالی پروژه ها در حوزه های خود استفاده می کنند.
وی افزود: نمایندگان محترم مجلس ســالانه بیش 
از دو هــزار مکاتبــه با بانک های بزرگ کشــور در 

بخش های مختلف دارند.
قوامی اظهار کرد: نمایندگان مجلس در زمینه گمرک 
و مالیات، واگذاری ها، اموال تملیکی، سرمایه گذاری 
خارجی، بیمه ها و مسایل استان ها که امور متنوعی 
را شــامل می شود و همچنین از ســتاد وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی نیز تقاضاهایی دارند که در قالب 
ملاقات نمایندگان با مدیران ســازمانها و وزیر امور 

اقتصادی و دارایی مطرح می شود.
معــاون وزیر اقتصــاد افزود: نماینــدگان همچنین 

تذکرهایی را که در طول هفته نسبت به اوضاع این 
وزارتخانــه  مانند بورس، مالیات و بحث تأمین مالی 
بانک ها در قالب ســوال یا تحقیق و تفحص مطرح 
می کنند کــه کار را در حوزه معاونت پارلمانی وزارت 
امور اقتصــادی و دارایی دشــوار می کند و معمولًا 
در ســال اول مجلس و ســال آخر دولت، کار خیلی 

سخت تر است.
معاون پارلمانی وزارت امور اقتصادی و دارایی اظهار 
امیدواری کرد تا با هم افزایی و ارائه پاســخ درست و 
به موقع به نمایندگان مجلس بتوانیم تعامل بهتر و 
بیشــتری بین مجلس و دولت به خصوص در حوزه 

وزارت امور اقتصادی و دارایی فراهم کنیم.
قوامی گفت: ما به رغم متنوع بودن دارای هدف واحد 
هستیم و حتما باید با همکاری مسؤلین امور مجلس 
ســازمان های تابعه در پایان دولت دوازدهم گزارشی 
تهیه کنیم که در طول هشت سال آماری از سوالات، 
مکاتبات نمایندگان، تذکرات، استیضاح یا تحقیق و 
تفحص و ســایر موارد در آن موجود باشد تا گزارش 
نهایی آمــاده و از طریق معاونت پارلمانی ریاســت 

جمهوری به رئیس جمهور تقدیم شود.
وی با اشاره به بحث های اصلاح نظام بانکی، گفت: 
نگاه به مستقل بودن بانک مرکزی در مجلس وجود 
دارد. اگر تعامل خوبی با نمایندگان نداشته باشیم، این 
طرح به جای اینکه فرصتــی برای وزارت اقتصاد و 
دارایی باشــد، به یک تهدید تبدیل می شــود. لذا با 
تعامل مناســب می توانیم این موضــوع را پیگیری 
کنیم و پیشنهادهایی را که می تواند کارساز باشد، با 

نمایندگان در میان بگذاریم.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به 
جلسه امروز این کمیسیون گفت: طبق گفته رئیس 
ســازمان انرژی اتمی برق اصلی مرکز غنی سازی 

نطنز وصل شده است.
ابوالفضل عمویی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره 
به جلسه عصر امروز کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس اظهار داشــت: جلســه فوق العاده 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
عصر امروز با رعایت دســتورالعمل های بهداشتی با 
موضوع بررسی خرابکاری در سایت هسته ای نطنز 

برگزار شد.

وی بیان کرد: در این جلســه آقای ابراهیم عزیزی، 
رئیس هیئت اعزامی کمیسیون امنیت ملی به سایت 
نطنز پس از حادثه 22 فروردین ماه، گزارش بازدید 
هیئت از سایت نطنز و پیشنهادهای این هیأت برای 

اصلاح شرایط را به اعضای کمیسیون ارائه کرد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: علی اکبر 
صالحی رئیس ســازمان انرژی اتمــی هم در این 
جلســه توضیحاتــی درباره آســیب وارد شــده به 
کابل های انتقال برق ســایت نطنز در اثر خرابکاری 

توسط »رضا کریمی« ارائه کرد.

 معاون پارلمانی وزارت امور اقتصادی و دارایی در هم اندیشی مدیران 
پارلمانی سازمان های تابعه به میزبانی بانک صادرات ایران مطرح کرد

هم افزایی با نمایندگان از تهدیدها 
فرصت می  سازد

صالحی: برق اصلی مرکز غنی سازی 
نطنز وصل شده است



ایران و جهان2

چهار شنبه 1 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 758

یک تحلیلگر سیاسی اصولگرا می گوید: 
اگــر اصولگرایــان بــر کاندیداتــوری 
محمدباقر قالیبــاف اجماع کنند او قطعا 

وارد میدان می شود.
در فاصلــه دو مــاه مانده تــا برگزاری 
انتخابات ریاســت جمهوری ســیزدهم، 
لیست بلندبالایی از کاندیداهای احتمالی 
وجود دارد و بســیاری معتقدند این افراد 
از جناح راست بیش از پیش فعال شدند. 
هرچند که عباس سلیمی نمین، تحلیلگر 
و فعال سیاســی اصولگرا معتقد اســت 
تعــداد کاندیداهای اصولگــرا و اصلاح 
طلب تقریبــا برابر اســت. او همچنین 
انتخابات  به میزان مشــارکت مردم در 
خوشــبین و معتقد اســت که انتخابات 
پیــش رو با انتخابات 9۸ قابل مقایســه 
نیست زیرا انتخابات مجلس یک حرکت 
منطقه ای اســت، اما انتخابات ریاست 

جمهوری حرکتی ملی است.
این فعال سیاســی اصولگــرا همچنین 
درباره احتمــال کاندیداتوری محمدباقر 
قالیباف که این روزهــا با اما و اگرهای 
زیادی همراه اســت هم می گوید: اگر 
اجماع اصولگرایان حول ایشــان باشــد 
قطعــا وارد میدان می شــود و اگر حول 
یک شــخصیت دیگری این اجماع باشد 
او هم باید در این زمینه وارد میدان شود 

و همراهی کند.
*آقای ســلیمی نمین! به نظر شــما در 
فاصله دو ماه مانده به برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری شور انتخاباتی به وجود 
آمده و شاهد افزایش مشارکت مردم در 
انتخابات خواهیم بود؟ به ویژه با توجه به 
تجربه ای که کشور در جریان انتخابات 

9۸ و کاهش چشمگیر مشارکت داشت.
انتخابــات پیــش رو بــا انتخابات 9۸ 
قابل مقایسه نیســت. انتخابات مجلس 
بیشــتر یک حرکت منطقه ای است، اما 
ریاست جمهوری یک حرکت  نتخابات  ا
ملی اســت. بنابراین نمی شود این دو را 
مقایسه کرد. من فکر می کنم در ارتباط 
با انتخابات ریاســت جمهوری به دلیل 
حساســیتی که همه گروه های سیاسی 
دارند قــادر خواهند بود کــه نیروهای 

اجتماعی خود را به میدان آورند.
به بیان دقیق ترمقایسه انتخابات ریاست 
جمهوری با انتخابت مجلس خیلی دقیق 
و درســت نیســت، در انتخابات ریاست 
جمهوری یک تمرکزی وجود دارد ضمن 
اینکه بحث جایگاه بسیار بالاتری است 
و این دومین جایگاه بالا در کشور است، 
پــس طبیعتا اقبال گــروه ها و جریانات 
سیاســی  نســبت به این موضوع زیاد 

است. ضمن اینکه مســائل خاصی هم 
وجــود دارد که انتخابات به سرنوشــت 
بســیاری از افراد و جریانات گره خورده 
اســت یعنی اگر در این انتخابات نتوانند 
حرکت موفقیت آمیــزی را انجام دهند، 
لطماتــی خواهند خورد که جبران ناپذیر 

است.
بــرای همین انگیــزه هــا در جریانات 
سیاسی بســیار پر رنگ است و از همین 
رو من معتقدم آنها قــادر خواهند بود تا 
حد زیادی پایگاه اجتماعی خودشــان را 
در ارتباط با انتخابات فعال کنند که فعال 
هم خواهد شد، از سویی علت اینکه این 
تعــداد فراوان برای اولین بار به ســوی 
ثبت نام در انتخابات ســوق پیدا کردند 
که تاکنــون حدود ۵۰ نفر از چهره های 
جریانات سیاســی برای ثبت نام اعلام 
آمادگی کرده اند معنی خاصی دارد و ما 

مشارکت بالایی را خواهیم دید.

*یعنی فکر می کنید تحرکات سیاســی 
جناح ها اکنون مطلوب اســت و شــور 
انتخاباتی نزدیک به انتخابات بیشتر هم 

می شود؟
قطعا. چراکه سرمایه گذاری جریان های 
سیاسی هنوز به جامعه نکشیده و اگر به 
جامعه برسد شرایط خیلی فرق می کند.

*در سالهای گذشته همیشه اینطور بوده 
که دقیقــه 9۰ و در هفته ها یا روزهای 
پایانــی منتهی به انتخابــات نظر مردم 
نسبت به کاندیداها تغییر می کرده، فکر 
می کنید این دوره هم ما شــاهد چنین 

اتفاقی باشیم؟
ممکن اســت، بستگی به پدیده ها دارد. 
ما اکنون بعضی از افراد را داریم که می 
توانند در این انتخابات پدیده باشــند که 
روند رشدشان هم بسیار مثبت بوده است 
بنابراین این پدیده ها می توانند شرایط 
را بــه گونه ای رقم بزننــد و متفاوت از 
آنچه که ما ارزیابی کردیم یا پیش بینی 

کردیم پیش ببرند. 
*شما قبلا گفته بودید اقتصاد و معیشت 
برای مردم مهم است و اگر آقای قالیباف 
هم نیازشــان را برطرف کند به او رای 
مــی دهند. نظرتان دربــاره این دوره از 
انتخابات چیست؟ فکر می کنید اقتصاد 

همچنان حرف اول را می زند؟
خود اقتصاد خیر. من فکر می کنم امروز 
گفتمــان کارآمدی اهمیت فــوق العاده 
ای دارد، یعنــی کســی بتواند کارآمدی 
را در کشــور در مورد مدیریت اقتصادی 
تقویت کند. اگر چنین امری شکل بگیرد 
علی القاعده حوزه اقتصــاد را هم متاثر 
از خودش خواهد کــرد لذا کارآمدی در 

مدیریت بســیار حائز اهمیت است و من 
فکر می کنــم این امــر در حوزه های 
مختلف مثل حوزه مســائل فرهنگی و 

سیاسی یک تحولی ایجاد کند.
*یا این تفاســیر نظرتان درباره احتمال 

کاندیداتوری آقای قالیباف چیست؟
من فکر مــی کنم اگــر اجماع صورت 
گیرد قطعا ایشــان خواهنــد آمد و حتما 
پاســخ مثبت به این اجمــاع می دهند. 
اگر اجماع اصولگرایان حول ایشان باشد 
قطعــا وارد میدان می شــود و اگر حول 
یک شــخصیت دیگری این اجماع باشد 
او هم باید در این زمینه وارد میدان شود 

و همراهی کند.
*همانطــور که گفتید ایــن روزها بیش 
از ۵۰ نفــر بــرای حضــور در انتخابات 
اعلام کاندیداتوری کردند که بســیاری 
از آنهــا از جنــاح اصولگرایی هســتند. 
دلیل  آن چیســت؟ آیا احساس تکلیف 
است یا نشان از اختلاف نظر در جریان 

اصولگرایی است؟
مــن فکر می کنم تعداد کاندیداها در دو 
جناح برابر هســتند، یعنی جریان اصلاح 
طلب هم کاندیدای زیــادی دارد و این 

گونه نیست.
*به نظر شما اصولگرایان به اجماع می 
رسند؟ شــرایط در فاصله باقی مانده به 

انتخابات در این جناح  چطور است؟
فکر می کنم به اجماع خواهند رسید.

*به نظر شــما چهره هایــی مثل آقای 
رئیســی و آقــای قالیباف اگــر اجماع 
اصولگرایــان را داشــته باشــند باید در 

انتخابات حضور پیدا کنند؟
بله حتما.

درخواست قالیباف از دولت 
برای قرنطینه و اجرای کامل 

محدودیت های کرونایی
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: ما متوجه وضعیت 
سخت اقتصادی هســتیم و باید بگویم که همه توان 
مجلس و دولت حمایت از مشاغل آسیب دیده از کرونا 

خواهد بود.
به گزارش ایسنا، محمد باقر قالیباف در جلسه علنی صبح 
امروز )سه شنبه( مجلس شورای اسلامی در نطق پیش 
از دستور خود با تسلیت شهادت سردار محمد حجازی، 
جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی اظهار کرد: ایشان را از سال 13۶2 می شناسم 
و باید بگویم کــه فردی متدین و انقلابی بود که حتی 
قبل از انقلاب در مبارزات حضور داشت. با آغاز پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران به ســپاه پاسداران وارد شد و در 
دوران دفاع مقدس در جبهه جنگ حضور کامل داشت.

قالیباف ادامه داد: سردار سید محمد حجازی در دهه ۷۰ 
در راستای شکل گیری نیروی مقاومت بسیج تلاش کرد 
و زمانی رییس ستاد و زمان دیگری جانشین بودند. می 
توان گفت که ســازمان بسیج امروز را به نوعی مدیون 
زحمات این عزیز هستیم. ایشان این توفیق را پیدا کرد 
کــه در ماجرای داعش و مدافعین حرم به نیروی قدس 
وارد شد و در کنار شــهید حاج قاسم سلیمانی در کنار 
ایشان بودند. متاسفانه این دوست عزیز و ارزشمند خود را 
از دست دادیم و پیکر این شهید عزیز در استان اصفهان 
تشییع شد به همه مردم شهیدپرور و ولایتمدار اصفهان 

نیز عرض تسلیت و تعزیت دارم.
رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه سخنان خود با 
اشاره به وضعیت شیوع بیماری کرونا اظهار کرد: بسیاری 
از شهرها و شهرستان ها وضعیت قرمز دارند و در شرایط 
سختی هستیم. از دولت می خواهم که در بحث کنترل، 
قرنطینه و اجرای محدودیت ها کوشا باشد. امیدوارم با 
اجرای کامل محدودیت ها بتوانیم روند رشد این بیماری 

و آسیب را متوقف کنیم.
وی ضمن درخواست از مردم برای رعایت کامل پروتکل 
های بهداشــتی بیان کرد: ما متوجه وضعیت ســخت 
اقتصادی هســتیم و باید بگویم که همه توان مجلس 
و دولت حمایت از مشــاغل آسیب دیده از کرونا خواهد 
بود. امیدواریم حمایت های خوبی از این مشاغل داشته 

باشیم.
رییس مجلس شورای اسلامی در مورد تعطیلی دو هفته 
مجلس گفت: من در رسانه ها دیدم که گفتند مجلس در 
هفته آینده تعطیل است، باید بگویم مجلس در حقیقت 
تعطیل نیســت ماجرا این است که ما در هفته آینده به 
خاطر شرایط کرونایی تنها جلسات علنی صحن مجلس 
را تعطیل کردیم تا از شــیوع بیشــتر کرونا جلوگیری 
کنیــم، اما نمایندگان در تهران حضــور دارند و هم به 
خاطر رعایت پروتکل های بهداشتی و هم رسیدگی به 
امور قوه مقننه ســفر نخواهند کرد و در مجلس شورای 

اسلامی خواهند بود.
قالیباف در پایان اظهار کرد: کمیسیون های امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی، اقتصادی، 
انرژی و بهداشت و درمان جلساتی برای رسیدگی به امور 

کشور با رعایت کامل پروتکل بهداشتی خواهند داشت.

امسال هم راهپیمایی روز قدس 
نخواهیم داشت

قائم مقام شــورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: با 
توجه به وضعیت کنونی همه گیری کرونا و اعلام سیر 
صعودی فراگیری این ویروس تا نیمه اردیبهشت هیچ 
راهپیمایی برای روز قدس نخواهیم داشت و راهپیمایی 

خودرویی نیز منتفی است.
نصرت الله لطفی روز سه شنبه در نشست هم اندیشی 
و بزرگداشــت یوم الله قدس اعلام کرد: امسال با توجه 
به شیوع ویروس کرونا همچون سال گذشته راهپیمایی 
نخواهیم داشت و با در نظر گرفتن سلامت مردم و پرهیز 
از عادی انگاری ویروس کرونا به رسالت دینی و انقلابی 

خود در دفاع از آرمان قدس خواهیم پرداخت.
لطفی تاکید کرد: با توجــه به وضعیت کنونی ویروس 
کرونا و اعلام ســیر صعودی فراگیــری این ویروس تا 
نیمه اردیبهشت هیچ راهپیمایی برای روز قدس نخواهیم 

داشت و راهپیمایی خودرویی نیز منتفی است.
وی با بیان این که ادعــای دروغینی که تحت عنوان 
معامله قرن مطرح شــد امروز به زباله دان تاریخ سپرده 
شده است به بیانات رهبر معظم انقلاب مبنی بر تشکیل 
حکومت فلسطین با انجام همه پرسی و رای فلسطینیان 

اشاره کرد.
لطفی گفت: ایران پرچمدار و منادی فلســطین و آرمان 
قدس شریف اســت و جهانیان و مردم فلسطین انتظار 
ویژه ای از جمهوری اســلامی ایران به عنوان کانون و 

خاستگاه روز قدس دارد.
وی با اشــاره به توطئه های رژیم صهیونیســتی در به 
شــهادت رساندن شهید حاج قاســم سلیمانی و شهید 
محسن فخری زاده و همچنین خرابکاری در سایت نطنز 
گفت: امسال باید در کنار حمایت از مردم فلسطین به این 

غده سرطانی حساس باشیم.
سال گذشته شاهد اقدام سران مزدور برخی کشورهای 
عربی در برقراری روابط رســمی با رژیم صهیونیستی 
بودیــم و کشــورهای عربی در این زمینه حساســیت 
مناسبی نشان ندادند.آیت الله محمدحسن اختری رئیس 
کمیته حمایت از انقلاب اسلامی مردم فلسطین گفت: 
راهپیمایی روز قدس یکی از سنت های حسنه ای است 
که امام خمینی در سطح بین المللی پایه گذاری کردند و 
شاهدیم که رهبر معظم انقلاب نیز در طول این سال ها 
بیش از هر چیز به این مساله اهتمام ورزیدند و بشارت 
های بســیار دقیقی را از آینده این مساله از پیش روشن 

کردند.

عراقچی: همه چیز با دقت در 
حال پیش رفتن است

 معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان اینکه، اجازه 
نمی دهیم کسی با وقت کشی مذاکرات را طولانی یا 
فرسایشــی کند،گفت: البته با تعجیل و شتاب زدگی 
در مذاکرات نیــز خدایی ناکرده از موضوعات غفلت 
نخواهیــم کرد. همه چیز با دقت در حال پیش رفتن 

است.
به گزارش ایرنا، »سید عباس عراقچی« شامگاه امروز 
بعد از پایان نشست کمیسیون مشترک برجام گفت: 
این دور دوم مذاکراتی بود که ما طی دو هفته گذشته 

در وین داشتیم که شش روز به طول انجامید.
عراقچی مذاکرات انجام شده را بسیار فشرده  اعلام 
کــرد و افزود:  تــلاش ما این اســت که مجموعه 
اقداماتی کــه باید آمریکا برای رفع تمامی تحریم ها 

انجام دهد, عملی شود.
معاون وزیر خارجه تاکید کــرد:  رفع تحریم ها باید 
راستی آزمایی شــود و در گام بعد ایران اقدامات خود 

را انجام دهد.
وی ادامه داد: مجموعه این اقدامات در حال کار شدن 
است. پیش نویس های مختلفی توسط تمامی هیات ها 
ارائــه و مورد تبادل قرار گرفت. درباره آنها کار انجام 
می شود. تمام تلاش ما این است که بتوانیم به سند 
واحدی که دقیقا وظایف آمریکا را مشــخص کند و 
اقداماتی هم کــه ایران برای اینکه به برجام برگردد 

را روشن کند.
مذاکره کننده ارشد هســته ای با بیان اینکه آن سند 
نحوه راستی آزمایی و ترتیب و تقدم اقدامات طرفین را 
مشخص خواهد کرد، اظهار داشت: البته این موضوع 
از نظر ما کاملا روشــن است و این آمریکا است که 
بایــد ابتدا اقدامات خود را انجام بدهد. البته مذاکرات 
سخت است اما ما حتما از مذاکرات فرسایشی اجتناب 
می کنیم، همانطور که از شتاب در مذاکرات نیز پرهیز 

خواهیم کرد.
مذاکرات باید با دقت کامل انجام شود

عراقچی با تاکیــد بر اینکه مذاکــرات باید با دقت 
کامل انجام شــود، تصریح کرد: اجــازه نمی دهیم 
کســی وقت کشی کند و بیهوده مذاکرات را طولانی 
یا فرسایشــی کند. در عین حال در مذاکرات تعجیل 
و شــتاب زدگی هم نمی کنیم که خدایــی ناکرده از 
موضوعی غفلت صورت بگیرد. همه چیز با دقت در 

حال پیش رفتن است.
وی با یادآوری این موضوع که راه آســان نیســت، 
خاطرنشان کرد: مشــکلات زیاد است. تعیین دقیق 
اقدامــات احتیاج به کار جدی حقوقی و فنی دارد که 
در حال انجام است. نتیجه مذاکرات به طور مستمر 
به تهران گزارش می شــود. در بازگشت هم گزارش 

دقیق تر از آنچه گذشت، ارائه خواهد شد.
به گفته معاون سیاسی وزارت امور خارجه، تصمیم ها در 
تهران گرفته می شود و ما هم طبق دستورالعمل های 
تهران مذاکــرات را ادامه خواهیم داد تا آن جایی که 
منافع کشور تامین شود، در این مسیر گام برمی داریم.

فضای مذاکرات جدی، کاری و حرفه ای است 
عراقچــی درباره زمــان بعدی نشســت مذاکرات 
کمیسیون مشترک در وین ابراز داشت: بنای ما این 
اســت که هیات ها هفته آینده بــه وین بازگردند اما 
بستگی به آن دارد که زمانی که نتیجه مذاکرات این 
چند روز به پایتخت ها منتقل می شود، بررسی صورت 

بگیرد و تصمیم را پایتخت ها خواهند گرفت. 
وی افــزود: عملکرد و اقدامات هیــات ایرانی بنابه  
تصمیــم گیریها در تهران صورت مــی گیرد و این 
تصمیم گیریها مشــخص می کند که آیا مذاکرات 
ادامه پیدا کند یا خیر یا ادامه آن به چه شکل و با چه 
خط مشی هایی پیگیری شود. زمانی که این مسائل در 
تهران تدوین و آماده شــد، با دستورالعمل های جدید 

خود به مذاکرات بازمی گردیم.
این عضو ارشــد تیم مذاکره کننده هســته ای درباره 
فضای مذاکرات نیز بیان کرد: فضای مذاکرات جدی، 
کاری و حرفه ای اســت. همه هیات ها علاقه مند به 
حصول نتیجه هســتند و تلاش آنها این اســت که 
ترتیباتی به دست بیاید که منجر به احیای و اجرای 
برجام به صورت کامل شود اما برای موفقیت مذاکرات 
صرفا جدی بودن کافی نیست و عوامل دیگری هم 

وجود دارد. 
روند گام به گام مدت هاست کنار گذاشته شده است 

عراقچی با بیــان اینکه طرفین باید مواضع یگدیگر 
را درک کــرده و تلاش کنند ایــن مواضع را به هم 
نزدیک شود، یادآور شــد: برای ما اصولی وجود دارد 
که تغییرپذیر نیست. ما حتما مخالف روند گام به گام 
هستیم. البته روند گام به گام مدت هاست کنار گذاشته 
شده و مذاکرات ما به صورت یکپارچه روی گام آخر 
یا اقدام نهایی متمرکز شــده و ما در حال طراحی آن 

گام نهایی هستیم. 
وی با بیان اینکه باید تعیین کنیم که راســتی آزمایی 
اقدامات آمریکا چگونه باشد، عنوان کرد: باید مشخص 
شود پس از مشخص شدن روند راستی آزمایی، آمریکا 
در چه تاریخی و چگونه به تعهداتش در برجام بازگردد 

و ایران متعاقبا این کار را انجام دهد. 
به گفته معاون سیاســی وزارت امور خارجه، جزئیات 
فنی، حقوقی و سیاســی وجــود دارد که در حال کار 
کردن بر روی آنها هستیم. جدیت در مذاکرات وجود 
دارد. فضای مذاکرات نمی توانم بگویم مثبت یا منفی 

است اما بهرحال سازنده، کاری و حرفه ای است. 
عراقچی با بیان اینکه امیدوار هســتیم که این مسیر 
در ادامه خود به جاهای مثبتی برســد و منجر به رفع 
تحریم های غیرعادلانه آمریکا علیه مردم ایران بشود، 
گفت: هنوز قضاوت درباره نتیجه زود اســت یا اینکه 
بگوییم خوش بین یا بدبین  هستیم اما فکر می کنیم 

در مسیر درستی قرار داریم. 

اخباراخبار

اصولگرایان به اجماع برسند، قالیباف قطعا کاندیدا می شود
تحلیل سلیمی نمین از آرایش انتخاباتی جناح های سیاسی و میزان مشارکت مردم

مشارکت در انتخابات 
اقتدار بین المللی 
کشور را مضاعف 
می کند

مدیری که با 
سوءاستفاده از 
فرصت دیگران 
واکسن بزند باید به 
سرعت برکنار شود

 نماینده مردم آذربایجان غربی در مجلس خبرگان رهبری گفت: مشــارکت 
پرشور در انتخابات، اقتدار بین المللی کشور را مضاعف کرده و موجب افزایش 

قدرت رایزنی کشور در همه عرصه های جهانی می  شود.
آیت الله عسگر دیرباز افزود: برخی در فضای مجازی وکانال های ماهواره ای با 
تبلیغات منفی سعی در عقب راندن مردم از صندوق های رای می کنند که باید 
تحلیگران و فعالان فضای مجازی به هرکدام از این گروه ها جواب قانع کننده 

ای داده و  با تحلیل های خود تبلیغات منفی آنها را خنثی کنند.

معاون اول رییس جمهور گفت: هر مدیری که با سوءاستفاده از فرصت دیگران واکسن بزند، 
صلاحیت مدیریت ندارد و به اعتماد عمومی خسارت زده است.

 اسحاق جهانگیری پس از دریافت گزارشی در خصوص انتشار اخبار تزریق واکسن به افرادی 
خارج از اولویت بندی تعیین شده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در برخی شهرها، 
طی دستوری به وزیر کشور و فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا تاکید کرد: 
هر مدیری در هر رده ای خارج از روال و برنامه وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
و با سوءاستفاده از فرصت دیگران واکسن بزند، صلاحیت مدیریت ندارد و به اعتماد عمومی 

خسارت زده است و به سرعت باید از مسئولیت کنار گذاشته شود.

روحانی در دیدار جمعی از فعالان سیاسی:

توافق هسته ای یک توافق چندجانبه بسیار مهم در سطح جهان بود

عضو کمیسیون تلفیق: 

ادعای دستکاری جداول بودجه خلاف واقع است

رئیس جمهور مقاوت ملت در مقابل جنگ 
اقتصادی دشمن را از صحنه های کم نظیر 
تاریخ کشــور دانســت و گفت: بالاترین 
افتخاری که در دولت دوازدهم بدســت 
آمده این است که توانستیم با مقاومت و 
ایستادگی ملت و هدایت های رهبر معظم 
انقلاب در مقابل فشار حداکثری جهانی 
در طول سه سال و نیم گذشته ایستادگی 
کنیم و این دوره سخت را با عزت پشت 

سر بگذاریم.
بــه گــزارش ایســنا، حجت الاســلام 
والمســلمین حســن روحانی بعد از ظهر 
سه شنبه در دیدار جمعی از فعالان سیاسی 
با تاکید بر اینکه با مقاومت و ایســتادگی 
ملــت، امروز جنگ اقتصادی دشــمن و 
فشــار حداکثری شکســت خورده است 
و خــود آمریکایی ها و همــه دنیا به این 
شکست اعتراف می کنند، افزود: امروز در 
مذاکرات وین قدرتمندتر از گذشته مذاکره 

می کنیم.
 روحانی بــا بیان اینکــه معنای حضور 
قدرتمنــد امروز ایــران در مذاکرات وین 
شکســت قطعی فشار حداکثری دشمنان 
اســت، اظهار داشت: مذاکرات حدود ۶۰، 
۷۰ درصد پیشــرفت داشــته است و اگر 
آمریکایی ها در چارچوب صداقت حرکت 
کننــد در زمان کوتاهی به نتیجه خواهیم 

رسید.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه در مذاکرات 
عجله نداریم اما از فرصت حداکثر استفاده 
را خواهیم کرد، اظهار داشــت: چارچوب 
تعیین شــده از طرف مقام معظم رهبری 
درمورد مذاکرات را کاملا حفظ کرده ایم و 

در همان چارچوب حرکت می کنیم.

روحانــی با تاکید بر اینکــه با مقاومت و 
ایســتادگی ملت امروز از پیک مشکلات 
عبور کرده ایم، گفت: هرگونه ســخن و 
حرکتی که به دروغ و تحریف گفته شود 
و مردم را مایوس و بی نشــاط کند، یک 

خیانت بزرگ است.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اهمیت 
انتخابات ریاست جمهوری 14۰۰، گفت: 
تلاش خواهیــم کرد کرونا مانع از حضور 
مردم در انتخابات نشود و همه تهمیدات 
لازم در ایــن زمینه در نظر گرفته خواهد 

شد.
روحانی با ابراز امیــدواری به اینکه همه 
احزاب و گروه ها باید بتوانند در انتخابات 
حضور داشته باشند و شاهد تنوع سلایق 
در میــان نامزدها باشــیم ، تصریح کرد: 
دولت از هر تلاشی فروگذار نخواهد کرد 
تا انتخاباتی پرشــور با حضور حداکثری 
برگزار شــودکه در اینصــورت انتخابات 
موجب تقویت و اســتواری بیشتر نظام و 

تقویت نقش ما در منطقه خواهد شد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان 
خــود با بیان اینکه متاســفانه هنوز پس 
از گذشــت 4۰ ســال از پیروزی انقلاب 
اســلامی، در ایام انتخابات می شنویم که 
عــده زیادی به دنبــال انتخاب بین بد و 
بدتر هســتند، گفت: باید به جایی برسیم 
که دنبال انتخاب بین خوب و بهتر باشیم. 
برای این مهم باید به جایی برســیم که 
نامزدهای انتخابات از طرف احزاب معرفی 
شــوند و نماینده حزب باشند و مردم نیز 
بین استراتژی و برنامه ها دست به انتخاب 

بزنند.
دکتر روحانی افــزود: در این زمینه قانون 

اساسی ما باید تفسیر شود. قانون اساسی 
در اصــل 134 به صراحــت می گوید که 
برنامــه و خط مشــی با رئیــس جمهور 
اســت و مردم هم بر همین مبنا می آیند 
و رئیس جمهور انتخاب می کنند. مجلس 
شــورای اســلامی نیز در زمان بررسی 
صلاحیت وزرای کابینــه هم برنامه ها را 
بررســی می کند و هم افــراد را؛ باید این 
ابهامات برطرف شود. مردم به برنامه های 
رئیس جمهور رای می دهند، مجلس نیز 
برنامه های هیات دولت را بررسی می کند 
و آن وقت دوباره برنامه ۵ ســاله نوشته 

می شود.
رئیس جمهــور با بیان اینکــه نظر بنده 
درباره قانون اساســی روشن است، اظهار 
داشــت: باید قانون اساسی تفسیر شود تا 
مشخص شــود مردم پای صندوق آرا به 
چه چیز رای می دهند؛ به فرد، به برنامه، 

یا به حزب؟
دکتر روحانی پایه اساسی حل مشکلات 
کشور را اعتدال و تعادل دانست و تصریح 
کرد: باید ببینیم مشکلات کشور در داخل 
و خارج آیا با تعادل و اعتدال حل می شوند 
یا با افراطی گری؟ آیا مشکلات کشور در 
عرصه بین المللی با تعامل ســازنده حل 
و فصل می شــوند یا رویکردهای دیگر؟ 
دولت های یازدهــم و دوازدهم بر مبنای 
تشــخیص همین نکته که مشــکلات 
کشور از مســیر تعادل و اعتدال در داخل 
و تعامل سازنده با جهان رفع خواهند شد، 

عمل کرد.
رئیس جمهور در بخشی از سخنان خود به 
دستاوردهای دولت در عرصه اقتصادی با 
عمل به مشی اعتدالی اشاره و خاطرنشان 

کرد: رسیدن به نرخ تورم تک رقمی پایدار 
به مدت بیش از 2 ســال، برای اولین بار 
پــس از پیروزی انقلاب اســلامی و نیز 
رسیدن به نرخ رشــد دو رقمی به عنوان 
بالاترین نرخ رشد در جهان در سال 9۵، 
دستاوردهایی بود که این دولت با تکیه بر 
مشی اعتدال در داخل و تعامل سازنده در 

جهان به آنها رسید.
دکتر روحانی گفــت: دولت تدبیر و امید با 
تکیه بر این مشــی دستاورهای بزرگی در 
عرصه هــای مختلف اقتصــادی، دفاعی، 
سیاســی و بین المللی به دســت آورد که 
برجام یکی از بزرگترین این دستاوردهاست 
و امروز پس از همه اتفاقاتی که پیرامون آن 
رخ داده، هنوز بهترین چارچوب برای حل 

و فصل مسائل در عرصه بین المللی است.
رئیــس جمهــور در بخــش دیگــری از 
ســخنانش به مشکلات ناشــی از تحریم 
در مســیر مقابله با شــیوع کرونا اشاره و 
اضافه کرد: درباره برخی از مشــکلاتی که 
تحریم برای کشور پیش آورد تا چندی قبل 
نمی شد سخن گفت چرا که دشمن از آنها 
سوءاستفاده می کرد، اما امروز کسی که ادعا 
می کرد می خواهد ایران را به زانو درآورد، به 
شکســت این تلاش ها اذعان دارد و مردم 
باید بدانند که تحریم حتی در مسیر تامین 
دارو و تجهیزات پزشــکی چه مشکلاتی 

برای کشور ایجاد کرد.
دکتر روحانی اظهار داشت: حتی در دوران 
جنگ تحمیلی نیز بــه اندازه دوران جنگ 
اقتصادی، تحت فشــار قرار نگرفته بودیم، 
اما امروز به مــدد مقاومت مثال زدنی ملت 
و تحت رهبری و هدایت های مقام معظم 

رهبری از پیک مشکلات عبور کرده ایم.

در این دیدار یحیی آل اسحاق به نمایندگی 
از حزب موتلفه اســلامی، ســید حسین 
مرعشــی به نمایندگی از حزب کارگزاران 
ســازندگی، آذر منصوری به نمایندگی از 
حزب اتحــاد ملت، محمــد عطریانفر به 
نمایندگی از حزب کارگزاران ســازندگی، 
زهرا ساعی به نمایندگی از حزب اعتدال و 
توسعه، محمدرضا جلایی پور به نمایندگی 
از حــزب اتحاد ملــت و بهــزاد نبوی به 
نمایندگی از حزب توســعه ملــی به بیان 
دیدگاه هــا، انتقادات و پیشــنهادات خود 
پرداختنــد. همچنین جمــال عرف معاون 
سیاســی وزیر کشور نیز توضیحاتی درباره 
روند اجرایی انتخابات چهارگانه 2۸ خرداد 

ارائه داد.
ســخنرانان در ســخنان خود به ارزیابی 
نحوه مقابله با شــیوع ویــروس کرونا، 
رسیدگی و بهبود وضعیت معیشت مردم، 
ضرورت ایجــاد ثبات در بازار کالا و ارائه 
خدمات مورد نیاز عموم مردم، لزوم تلاش 
برای افزایش هر چه بیشــتر مشارکت در 
انتخابات و برگزاری انتخاباتی پرشــور، 
آزاد و رقابتی پرداختند و تاکید کردند که 
اگر چه حصــول برجام یکی از بزرگترین 
دســتاوردهای دولت تدبیر و امید بود، اما 
دستاورد بزرگ تر دولت حفظ این دستاورد 
مهم و بــزرگ در کشــاکش رخدادها و 

تلاش ها برای آسیب زدن به آن بود.
همچنین تلاش برای به نتیجه رســیدن 
مذاکرات احیای برجام در فرصت باقیمانده 
از دوره فعالیت دولت تدبیر و امید و تلاش 
برای دفاع و حفظ از این دســتاورد مهم 
از دیگر نکات مورد اشاره سخنرانان این 

نشست بود.

 عضو کمیســیون تلفیق مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد که در بررسی بودجه 
14۰۰ هیــچ تصمیمــی، بدون مجوز از 
اعضــای کمیســیون  و نماینــدگان در 
صحن علنــی گرفتــه نشــده و ادعای 
دســتکاری جداول بودجــه خلاف واقع 

است.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، »مالک 
شــریعتی« روز سه شــنبه در توضیحی 
درباره بررســی بودجه14۰۰  که در پایان 
ســال 99 تصویب و به شورای نگهبان 
ارسال شد، گفت: در زمان بررسی بودجه، 
بعضی بندها با نظر نمایندگان در صحن 
علنی به کمیسیون تلفیق ارجاع داده شد 
تا بررسی و دوباره به صحن علنی بازگردد 

که این رویه را کمیسیون تلفیق به سرعت 
در جلسه فوق العاده  انجام می داد.

عضو کمیسیون تلفیق مجلس افزود: در 
روز 12 اسفند 1399 تغییر جدی انجام شد 
و تبصره19 را که کمیسیون تلفیق حذف 
کرده بود، صحن به نظر کمیسیون تلفیق 
رأی نداد. زیرا نماینــدگان مدعی بودند 
که اگر تبصره19 حذف شــود، جداول و 
پروژه های شهرســتانی نیز حذف خواهد 
شد.نماینده مردم تهران با اشاره به اینکه 
شورای نگهبان همچنان با ماندن تبصره 
19 )مشــارکت عمومــی - خصوصی( 
مخالف بــود و اگر مجلس اصرار میکرد، 
باید دوباره رفت و برگشــت بین مجلس 
و شورا انجام شده و بودجه در پایان سال 

تصویب نمی شــد، عنوان کرد: بنابراین 
در جمع بندی صحن، پیشــنهاد »شمس 
الدین حسینی« عضو کمیسیون اقتصادی 
جایگزین شــد که بر اســاس آن جدول 
تبصــره19 در بودجه بمانــد ولی احکام 
تبصره19 حذف شود که این پیشنهاد رأی 
آورد.وی ادامه داد: با تصویب این پیشنهاد 
جداولی که پیش از این کمیسیون تلفیق 
تنظیــم کرده بود  بایــد در بودجه، باقی 
می ماند و اصلاح می شد که صحن علنی 

مجوز اعمال آن را داده بود.
شریعتی اضافه کرد: در رأی گیری پایانی، 
»احمد امیرآبــادی فراهانی«  دبیر هیات 
رئیسه نیز متنی را برای رأی گیری قرائت 
کرد که بر اساس آن »ماده واحده بودجه با 

این منابع و مصارف و تبصره ها و جداول 
پیوست به رأی گذاشــته می شود با این 
توضیح که جداول و نکات باقی مانده باید 
نهایی و اعمال شود با اصلاحات بعدی«. 
یعنی چــون فرصت بررســی جزئیات 
جداول نبود برای اینکه بررســی جزئیات 
اعمال شده  دوباره بازگردد،  صحن با رای 
خود این اختیار را به کمیسیون تلفیق داد.

وی با اشــاره به اینکه شــورای نگهبان 
اشــکالاتی را به جداول وارد می دانست 
که شــکلی بود نه اعداد و ارقام؛  گفت: 
از جمله اینکه در بخش هایی جملات و 
کلمات فارسی و لاتین عبارت ها درست 
نیست. یا نماینده ها پیشنهاداتی در جداول 
اعتبارات داشــتند ولی این پیشــنهادات 

مجوز ماده23 قانون برنامه را نداشــت و 
با نظر شــورای نگهبان باید حذف شود. 
از جمله تبصره 19، هر جایی مشــارکت 
عمومی - خصوصــی آمده بود، باید این 
عبارت حذف می شــد و عبارت های آن 
به ماده2۷ قانون برنامه تبدیل شود.عضو 
کمیسیون تلفیق مجلس با تاکید بر اینکه 
موارد اصلاحی  هیچ ربطی به جابه جا شدن 
ردیف ها و جداول ندارد، خاطرنشان کرد: 
هیچ تغییری در بودجه دستگاه ها و پروژه 
ها با نظر شخصی نماینده ای رخ نداده و 
با قاطعیت عرض میکنم هیچ تصمیمی 
بدون مجوز از اعضای کمیسیون تلفیق 
یا صحن علنی اتفاق نیفتاده و صحبت از 

رانت و امثال آن، هیچ وجهی ندارد.
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معاون وزیر صمت بــا بیان اینکه 19.2 
میلیارد یور ارز صادراتی هنوز بازنگشــته 
اســت، گفت: صادرکنندگان سال 99 تا 
ایان شــهریور 14۰۰ و صادرکنندگان  پ
ســال 9۸ نیز تا پایان تیــر 14۰۰ باید 

ایفای تعهد کنند.
حمید زادبوم در گفــت و گو با خبرنگار 
مهر در مورد میزان بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به کشور، اظهار داشت: از 22 
فروردین ماه ســال 9۷ تا پایان مهر ماه 
ســال 99، 23 هزار و ۶۶۸ صادرکننده 

داشتیم.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
افزود: با توجه به مهلــت 4 ماهه برای 
ایفای تعهدات ارزی، بر اســاس آخرین 
آمار که در بهمن ماه سال 99 گرفتیم، تا 
پایان مهر ماه سال گذشته جمع تعهدات 
ارزی این صادرکنندگان ۶2 میلیارد یورو 
بوده است که از این میزان 42.۸ میلیارد 

یورو ایفای تعهد شده است.
وی ادامــه داد: میزان مانده بدهی 19.2 
میلیارد یورو اســت که با توجه به مهلتی 
که داده شده، صادرکنندگان سال 99 تا 
پایان شــهریور 14۰۰ و صادرکنندگان 
ســال 9۸ نیز تا پایان تیــر 14۰۰ باید 

ایفای تعهد کنند.
معاون وزیر صمت گفت: صادرکنندگان 
برای ایفای تعهد ارزی، هم می توانند از 
سامانه نیما استفاده کنند و هم می توانند 

واردات در مقابل صــادرات انجام دهند 
اما عدم ایفای تعهد متخلف محســوب 

می شود..
وی همچنین در مــورد آخرین وضعیت 
تدوین اســتراتژی ملی صادرات، اظهار 
داشت: سازمان توســعه تجارت و مرکز 
بین المللی تجارت ITC در ســال 9۵ 
تفاهــم نامــه ای را برای همــکاری در 
۵ حــوزه حمایت از طراحــی و اجرای 
استراتژی ملی صادرات در ایران، حمایت 
از تــوان مدیریتی و عملیاتی ســازمان 
توســعه تجارت برای خدمت رســانی 
مؤثر به بنگاه های کوچک و متوســط، 
کمک در راســتای تحلیل بازار و ارتقای 

ظرفیت هــای تجاری بنگاه های کوچک 
و متوسط، توســعه زنجیره های ارزش و 
اجرای برنامه تســهیل تجارت جوانان و 

حمایت از کارآفرینی زنان امضا کردند.
زادبوم افزود: به دلیل عدم تأمین مالی از 
سال 9۵ تا 9۷ این تفاهم نامه عملیاتی 
نشــد تا اینکه در سال 9۷، اتحادیه اروپا 
تأمین مالی ایــن تفاهم نامه را پذیرفت 
و تصویــب کرد که بــرای عملی کردن 
همکاری های اعلام شــده، منابع لازم 
را به تدریــج در اختیار مرکز بین المللی 
تجــارت قرار دهد تــا در فرایند اجرایی 

کردن این همکاری ها هزینه کند.
معاون وزیــر صمت ادامــه داد: از بین 

موارد پنجگانه فرایند »تدوین استراتژی 
ملی صادرات« از اول ســال 139۸ آغاز 
شد و در اواخر ســال 1399 تدوین این 
اســتراتژی به اتمام رســید و مجلدات 
۶ گانه آن نهایی شــد. اســتراتژی ملی 
صادرات قرار است از 14۰۰ تا 14۰4 به 

مدت ۵ سال اجرا شود.
وی بــا بیــان اینکــه اســتراتژی ملی 
صــادرات با مشــارکت بخــش دولتی 
و بخــش خصوصــی و با بهــره مندی 
از تــوان تخصصی مرکز بیــن المللی 
تجارت حاصل شــده اســت، گفت: در 
فرآیند تدوین اســتراتژی ملی صادرات 
فعالیــن هر حوزه مورد بررســی اعم از 
فعالیــن دولتی و بخش خصوصی طرف 
مشــورت کارشناسان ســازمان توسعه 
تجارت و مرکز بین المللی تجارت بودند 
و پیشــنهادات حاصل شده در متن این 
اسناد ناشــی از تعامل صمیمانه این سه 
رکن بوده اســت.زادبوم افــزود: راه حل 
های پیشنهادی در این اسناد هر چند که 
ناظر به رفع مشکلات خاص ایران است 
اما راه حل ها متکی به تجربه جهانی نیز 
اســت.وی ادامــه داد: در مرحله اجرای 
اقدامات پیش بینی شــده در استراتژی 
ملی صادرات از کمک هــای مرکز بین 
المللی تجارت اســتفاده خواهد شد و در 
صورت لزوم کارشناسان بین المللی نیز 

به کار گرفته می شوند.

زادبــوم تاکید کرد: در اســتراتژی ملی 
صــادرات در مجموع بیش از 3۵۰ اقدام 
برای ســه حوزه صنعت، کشــاورزی و 
خدمات به عنوان الگو پیش بینی شــده 
است که با اجرای این اقدامات صادرات 

غیرنفتی کشورمان متحول خواهد شد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران 
یادآور شــد: در استراتژی ملی صادرات 
اقدامــات عملی پیشــنهادی معطوف 
به تقویــت انســجام و هماهنگی بین 
دســتگاه های مرتبط با هر موضوع در 
سطح ملی، شناسایی خلاءهای مربوط 
به خدمــات قابل ارائه به صادرکنندگان 
و تلاش برای پوشش دادن به نیازهای 
آنها، تمرکز به کمک به شــرکت های 
کوچک و متوســط در فرآیند صادرات، 
ارائــه آموزش هــای لازم در هر حوزه 
با بهــره گیــری از کارشناســان ملی 
و بیــن المللــی، نــگاه جامــع نگر به 
زنجیــره فعالیت های مرتبط با توســعه 
صــادرات یک حوزه خــاص و تلاش 
برای رفع کاســتی های مربوطه، توجه 
ویژه بــه موضوع برندینــگ و جایگاه 
آن در صادرات مدرن، اســتفاده بهینه 
از امکانــات فــن آوری اطلاعــات و 
ارتباطات در بازاریابی صادراتی و تعیین 
دستگاه های مسئول در اجرای اقدامات 
پیــش بینی شــده در اســتراتژی ملی 

صادرات است.

افزایش 10 درصدی تولید 
گندله سنگ آهن در سال ۹۹

تولید گندله سنگ آهن شرکت های بزرگ در 12 ماه 
سال گذشــته به بیش از 4۶ میلیون تن رسید. این 

میزان تولید 1۰درصد بیش از عملکرد سال 9۸ بود.
به گزارش روز سه شــنبه ایرنا از ســازمان توسعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایــران )ایمیدرو(، 
عملکرد شــرکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی 
نشان می دهد در سال گذشته 4۶ میلیون تن گندله 
در این شرکت ها تولید شد، در حالی سال پیش از آن 

41.۷ میلیون تن تولید شده بود.
در بین 11 شرکت بزرگ تولید کننده این ماده معدنی، 
گل گهر با تولید 12.2 میلیون تن رتبه نخست تولید 
این ماده را به دست آورد. پس از آن فولاد مبارکه با 
تولید ۷.3 میلیون تن در جایگاه دوم ایستاد. میدکو با 
تولید ۶.2 میلیون تن در رتبه سوم و فولاد خوزستان 
با تولید ۵.۵ میلیون تن در جایگاه چهارم قرار گرفت.

دیگر تولیدکنندگان شامل چادرملو با تولید 3.۷ میلیون 
تن، اپُال پارسیان ســنگان با تولید 3.4 میلیون تن، 
فولاد سنگان خراسان با تولید 3.3 میلیون تن، فولاد 
خراسان با تولید نزدیک به 1.۶ میلیون تن، سناباد با 
1.2 میلیون تن، سنگ آهن مرکزی با ۷4۸هزار تن 
و صبانور با تولید ۵۰۰هزار تن بودند که در رتبه های 
بعدی تولید گندله ســنگ آهن در سال گذشته جای 

گرفتند.

پیش بینی تولید 12میلیون تن 
گندم در سالجاری

وزیر جهاد کشاورزی ضمن اشاره به اینکه پیش بینی 
می شود امســال 12 میلیون تن گندم تولید شود به 
کاهش 43 درصدی کاهش بارندگی اشــاره کرد و 
گفت: اگر بارندگی اتفاق نیفتد تولید کشور در کشت 

دیم صدمه زیادی می خورد.
به گزارش ایســنا،   وزیر جهادکشــاورزی در جمع 
خبرنــگاران با بیان اینکه امــروز اتفاق بزرگی برای 
کشــاورزان افتاده است، اظهار کرد: همیشه افزایش 
قیمــت ها در محصولات کشــاورزی بیــن 1۰۰تا 
2۰۰تومــان بوده اســت اما امروز  بــه قیمت خرید 
تضمینی گنــدم هزارتومــان اضافه کردیــم و در 
شــرایطی که با کاهش 43 درصدی بارندگی مواجه 
هستیم افزایش نرخ خرید تضمینی قدم مهمی برای 

تولیدکنندگان است.
وی با اشــاره بــه اینکه رئیس جمهــوری و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه از افزایش نرخ خریدتضمینی 
حمایت کردند و قیمت نهایی مصوب شد، گفت: نرخ 
۵۰۰۰تومان بــرای خرید تضمینی گندم عدد خوبی 
اســت و امیدواریم پایه ای برای قیمت کشت پاییزه 

شود.
خاوازی اضافه کرد: تقریباً ۸۰ درصد کشت دیم گندم 
و با حذف رقبا 4۰ درصد از ســطح زیر کشــت آبی 
نیز گندم اســت. مردم نیز 42 درصد از پروتئین مورد 
نیاز خــود را از گندم تامین می کنند که عدد بزرگی 
است.وزیر جهاد کشــاورزی در مورد ذخایر گندم نیز 
گفت: ذخایر گندم مربوط به شرکت بازرگانی دولتی 
است و زیر نظر وزارت جهاد کشاورزی نیست. از آقای 
سیف معاون وزیر صمت درخواست کردیم که ذخایر 
را اعلام کنند اما هنوز آماری ارائه نشده است.به گفته 
وی ســال گذشــته ۸ میلیون و 2۵۰ هزار تن گندم 
خریداری شد و امسال هم پیش بینی می شود همین 
مقدار خریداری شود.خاوازی با اشاره به اینکه امسال 
43 درصد کاهش بارندگی داریم، اظهار کرد: در کشت 
دیم بارندگی اهمیت زیادی دارد. چهار میلیون هکتار 
از ۶ میلیون هکتار کشت دیم است یعنی اگر بارندگی 
اتفاق نیفتد تولید کشور در کشت دیم صدمه زیادی 
می خورد.وی با اشــاره به اینکه پیش بینی می شود 
امســال 12 میلیون تن گندم تولید شــود، تصریح 
کرد:حدود هشت میلیون تن گندم خریداری می شود و 
مابقی نیز برای صنف، خوراک دام  و مبادلات مرزی 
استفاده می شود و بخشی نیز ضایعات است.وزیر جهاد 
کشاورزی در پاسخ به این اینکه آیا تولیدکنندگان با 
نرخ تعیین شــده موافق هستند یا خیر؟ گفت: برای 
خرید تضمینی گندم  آنالیزهایی انجام شــده و این 
انالیزها  نیز سطح بالا گرفته شده است. همچنین این 
قیمت توسط بنیاد ملی گندمکاران اعلام شده و ما نیز 

به نظرآنها احترام گذاشتیم.

استانداردهای صنعت ماینینگ 
ابلاغ شد

رئیس ســازمان ملــی اســتاندارد با بیــان اینکه 
استانداردهای صنعت ماینینگ تدوین شده اما اجباری 
نیســت، گفت: به دلیل تحریم، 9 استاندارد صنعت 

خودروسازی تعلیق شده است.
به گزارش خبرنگار مهر، غلامرضا شــریعتی امروز 
در نشســت خبری در مورد تدوین اســتاندارد برای 
ماینینگ ها، اظهار داشت: استاندارد صنعت ماینینگ 
را تدوین و ابلاغ کرده ایم اما رعایت این استانداردها 

اجباری نشده است.
رئیس ســازمان ملی استاندارد ایران افزود: همچنین 
با همکاری وزارت کار، اســتانداردهایی را برای حوزه 
خدمات در دســت تدوین داریم که بعضی اجباری و 

بعضی تشویقی است.
وی در مورد اســتاندارد خودروســازی نیز گفت: در 
اروپــا ۷۷ مقرره فنــی برای اســتانداردهای صنایع 
خودروسازی وجود دارد؛ ما برای اینکه این مقررات را 
در استانداردهای خود لحاظ کنیم، رعایت ۸۵ استاندارد 

را در صنعت خودرو الزامی کردیم.

هدایت سرمایه ها به بخش 
تولید با طرح »اقتصاد مقاومتی 

با شرکت های برتر«

 طرح »اقتصاد مقاومتی با شــرکت های برتر« از 
طرح های ابتکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در راســتای تقویت رفتارهای کارآفرینانه است که 
به منظور حمایت از تولید و هدایت ســرمایه ها به 

این بخش مولد به اجرا درآمده است.
بررســی ها نشــان می دهد که فرآیند کارآفرینی 
ســازمانی نقــش موثــری در رشــد اقتصادی و 
سودآوری شرکت ها دارد که از ابعاد مهم آن توسعه 
نوآوری و ورود شرکت ها به کسب وکارهای جدید 

)ونچرینگ یا ایجاد شرکت های زایشی( است.
 در ایــن طرح که بــا ســرمایه گذاری، حمایت و 
پشتیبانی از کسب وکارهای موجود که به طور عمده 
با هدف توسعه نوآوری در حوزه کارآفرینی سازمانی 
شکل می گیرد، می توان شاهد طرح های توسعه ای 
با هدف افزایــش و رونق تولید در شــرکت های 
بزرگ بــود که اثــرات مثبتی بر شــاخص های 

اقتصادی و اشتغال کشور خواهد داشت.
خوشبختانه ظرفیت های لازم نیز برای توسعه این 
اســتراتژی در راســتای »جهش تولید« در داخل 
کشــور با توجه به وجود شــرکت های بزرگ که 
امکان جذب سرمایه با هدف توسعه در بخش های 
مختلفی را داشــته باشند، به راحتی یافت می شود. 
ورود شرکت های بزرگ به کسب و کارهای جدید 
و تشــکیل هلدینگ که با هــدف تکمیل زنجیره 
ارزش، حفــظ مزیت رقابتی )داخلــی و خارجی(، 
تامین مواد اولیه، پر کردن خلاء نهادی و محیطی 
موجود، داشــتن سهم بیشتری از بازار، توسعه و به 
روز کردن فناوری انجام می شود به بالا رفتن نرخ 
رفتار کارآفرینی در بخش تولیدی کشــور کمک 

قابل توجهی خواهد کرد.
اجرای طــرح »اقتصاد مقاومتی با شــرکت های 
برتر« علاوه بر توسعه نوآوری و ایجاد کارآفرینی 
سازمانی و تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی با 
هدف تاب آوری اقتصادی و افزایش کیفیت و تنوع 
در محصول، موجب جایگزینی واردات و بهبود تراز 
تجاری کشور، تکمیل زنجیره ارزشی و جلوگیری 
از خام فروشــی و رشــد اقتصادی، بهبود وضعیت 

معیشتی و امیدآفرینی در جامعه خواهد بود.
استفاده از ظرفیت بنگاه های اقتصادی بزرگ، یکی 
از روش های عمده ســرمایه گذاری در جهان است 
و بررسی ها و مطالعات تطبیقی نشان می دهد سایر 
کشــورها نیز از طریق سرمایه گذاری شرکت های 
بزرگ و مهم به رشــد اقتصادی چشم گیری دست 

یافته اند.
وزارت صنعــت، معدن و تجارت نیز در راســتای 
سیاست توسعه متوازن تولید و صنایع و معادن در 
کشــور و ایجاد فرصت های جدید سرمایه گذاری، 
اقدام به شناســایی فرصت های ســرمایه گذاری و 
معرفــی آن ها به 1۰۰ شــرکت تولیدی برتر کرد 
کــه در مرحله نخســت اجرای این طرح )ســال 
گذشــته(، تفاهم همکاری با حضور پنج شــرکت 
در قالــب ۶2 پروژه و با ســرمایه گذاری افزون  بر 
1۵2 هزار میلیارد تومانی مبادله شد تا نقطه آغازی 
برای ایجــاد یک تحول بزرگ در جهت توســعه 

سرمایه گذاری و حمایت از کالای ایرانی باشد.
این تفاهم نامه ها شــامل پروژه هــای مختلفی در 
زمینــه معدن و صنایــع معدنی، صنایــع غذایی، 
ماشین ســازی و صنایع پالایشگاهی است و هدف 
از تنظیم و امضای آنها، ایجاد امنیت سرمایه گذاری 
و تشــویق بنگاه ها برای توســعه و تحقق اهداف 
اقتصاد مقاومتی بــا تکیه بر توانمندی های داخلی 

است.
این اقدام وزارت صنعــت، معدن و تجارت که در 
راســتای حمایت از نوآوری و کارآفرینی سازمانی، 
حمایت از ســرمایه گذاران برتــر و ارتقای امنیت 
ســرمایه گذاری در کشــور انجام شــده و موجب 
ایجاد هزاران فرصت شغلی، افزایش ارزش افزوده 
و توسعه صادرات در کشــور خواهد شد، امسال و 
در ســالی که به تدبیر رهبر معظم انقلاب به سال 
»تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها« نامگذاری 
شده است با جدیت و عزم راسخ مسوولان وزارت 

صنعت تداوم خواهد داشت.
تامین منابع مالی اجرای این طرح از آورده بنگاه ها، 
منابع صندوق توســعه ملی و شبکه بانکی اعم از 
ریالی و ارزی، جلب مشارکت سایر بنگاه های برتر 
و اســتفاده از ظرفیت های بازار ســرمایه در قالب 
صندوق پروژه، تشکیل شرکت سهامی عام پروژه 

و انتشار اوراق بدهی تامین خواهد شد.
جهــش و رونق همه جانبه تولیــد نیازمند تقویت 
رفتارهــای نوآورانــه و کارآفرینی ســازمانی در 
شرکت های تولیدی و اتخاذ سازوکارهای حمایتی 
و هدایت ســرمایه ها به ســمت بخش مولد تولید 
اســت. این موضوع با توجه به ضرورت برون رفت 
از وضعیت تحریمی و ایجاد تحول اقتصادی برای 
دســتیابی به رشــد اقتصادی پایدار بسیار مهم و 

حیاتی است.
محمد حسن ترابی، رئیس مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت

گزارشاخبار

۱۹ میلیارد یورو ارز صادراتی هنوز بازنگشته است
معاون وزیر صمت:

واردات 6 میلیون 
دوز واکسن کرونا 
برای کارگران خط 
تولید

۹0 تن مرغ وارداتی 
رسید ولی امکان 
ترخیص ندارد!

رئیس اتاق بازرگانی تهران از انعقاد قرارداد واردات ۶ میلیون دوز واکســن 
کرونا توســط بخــش خصوصی برای واکسیناســیون کارگــران خطوط 
تولید خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و ســیما؛ مســعود 
خوانســاری در نشســت هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: اگر 
مراحل اداری این قرارداد انجام شود واکسن ها به تدریج و مرحله به مرحله 
وارد کشــور می شود؛ البته در این مرحله هدف این است که بخش تولید و 

به ویژه کارگران را واکسینه کنیم تا خللی در تولید ایجاد نشود.

به دنبال مجوز هیات وزیران در رابطه با واردات ۵۰ هزار تن مرغ، اعلام گمرک ایران 
از رســیدن محموله 9۰ تنی این کالا به گمرک حکایت دارد که با وجود مجوز برای 
ترخیص 1۰۰ درصدی بدون کد رهگیری بانک، به دلیل عدم ارائه مجوز دامپزشــکی 
امکان ترخیص پیدا نکرده است.به گزارش ایسنا، در جریان نوسان قیمت و آشفتگی بازار 
مرغ و ظاهرا کمبودی که در بازار وجود داشــت، هیات وزیران در اواخر اسفند ماه سال 
گذشته مصوب کرد که تا سقف ۵۰ هزار تن گوشت مرغ با استفاده از ارز  42۰۰ تومان، 

توسط شرکت پشتیبانی امور دام وزارت جهاد کشاورزی وارد شود. 

رییس کمیسیون صنایع اتاق ایران:

زیرساختهای بنادر تقویت شود

مدیرعامل بزرگترین تولیدکننده قطعات خودرویی کشور خبر داد:

تمایل شرکت های خارجی برای همکاری مشترک با قطعه سازان ایرانی

رییس هیات امنای خانه صنعت جوانان مطرح کرد:

سند همکاری های جامع ایران و چین، فرصتی برای رشد اقتصادی کشور

رئیس کمیســیون صنایع اتاق ایران با 
تأکید بر اینکه اهمیت بنادر و پسکرانه 
آنها بــرای فعالان اقتصادی باشــند، 
گفت: ضرورت دارد کــه از نقش ویژه 
بنــادر در زنجیره تأمیــن کالا و تولید، 

استفاده حداکثری شود.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از 
ســازمان بنادر و دریانوردی، ابوالفضل 
روغنی گلپایگانی با اشاره به شعار سال 
14۰۰ مبنی بر »تولید، پشــتیبانی ها و 
مانع زدایی هــا« و اقداماتی که باید در 
راســتای افزایش هرچه بیشتر تولید و 
فعالیت های ارزش افزوده در پســکرانه 
بنادر ایران انجام شــود، اظهار داشت: 

باید مجموعه ای از اقدامات توسط سه 
قوه مجریه، مقننه و قضائیه مدنظر قرار 
گیرد و در کنار آن تمامی ظرفیت های 
اقتصادی کشــور فعال شــود تا شاهد 

رونق تولید در ایران باشیم.
وی ادامــه داد: بنادر و پســکرانه آنها 
ظرفیت بســیار مهمی بــرای اقتصاد 
کشــور دارند و از عوامل اصلی توسعه 
اقتصادی هســتند که باید مورد توجه 
جــدی ســه قــوه و تمامــی فعالان 

اقتصادی باشند.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: 
اگر به دنبال تحقق شــعار سال جاری 

مبنی بــر »تولید، پشــتیبانی ها و مانع 
زدایی ها« در پسکرانه بنادر هستیم باید 
شــرایط فعالیت های تولیدی، صنعتی، 
خدماتــی، ارزش افزوده ای برای بخش 
خصوصی و فعــالان اقتصادی فراهم 

شود.
وی عنوان کرد: تأمین مالی با همکاری 
و همراهی نظام بانکی، تسهیل قوانین 
و مقررات، حل مسائل مربوط به تأمین 
زیرســاخت های  به  توجه  اعــی،  م ت ج ا
حمل و نقلی، معافیت هــای مالیاتی و 
ارائه تســهیلات از اصلی ترین الزامات 
پســکرانه  در  لیت بخش خصوصی  فعا
بنادر بــه منظور فعالیــت اقتصادی در 

این مناطق اســت.روغنی گلپایگانی با 
تأکید بر اینکه بنادر یکی از اصلی ترین 
حلقه هــای زنجیره تأمین کالا اســت، 
اظهار داشــت: باید بتوانیم به خوبی از 
نقش پسکرانه بنادر در حوزه تولید بهره 
مند شویم و نباید نسبت به این ظرفیت 

ویژه اقتصادی غافل شویم.
وی افــزود: موانع بســیار زیــادی در 
حــوزه تولید کشــور وجــود دارد که 
باید با تلاش هرچه بیشــتر برطرف و 
استراتژی مشــخصی در حوزه تولید و 
صادرات کالا در تمامی نقاط تولیدی و 
نیز پسکرانه بنادر تعریف شود و علاوه 
بر پشــتیبانی از فعالان اقتصادی و رفع 

موانع موجــود، با ثبات اقتصادی هرچه 
بیشــتر، زمینه تولید و صادرات کالا را 
برای ســرمایه گذاران بخش خصوصی 

فراهم کنیم.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی، 
صنایــع، معــادن و کشــاورزی ایران 
با اشــاره به اینکه تولید در پســکرانه 
بنادر قیمت تمام شــده کالا را کاهش 
می دهد، گفت: می توان با ایجاد ارزش 
افزوده بیشتر برای کالاهای تولید شده 
در پسکرانه بنادر، پویایی اقتصاد داخلی 
را رقم زد چراکــه دنیای امروز در این 
مســیر گام برداشــته و ما نیز نباید از 

رقبای تجاری خود عقب بمانیم.

مدیرعامــل بزرگتریــن تولیدکننــده 
قطعــات خودرویــی کشــور از تمایل 
برخــی شــرکت های خارجــی بــرای 
تعریف همکاری و تعاملات مشــترک با 

قطعه سازان ایرانی خبر داد.
بــه گــزارش روز سه شــنبه خبرنگار 
اقتصادی ایرنا، »نادر ســخا« در نشست 
خبری افزود: قطعه ســازان از گذشــته 
ارتباطاتــی بــا شــرکت های خارجی 
به ویژه در زمینه تبادل فناوری داشــتند، 
اما در ســال های گذشته ناشی از مساله 
تحریم ها این ارتباط قطع شــد و شدت 

تحریم هــا به حــدی بود کــه حتی به 
ایمیل های ارسالی شرکت ها پاسخ داده 

نمی شد.
وی بیان داشت: موهبت تحریم ها برای 
ما این بود که روی پای خود ایســتادیم 
و به داخلی ســازی روی آوردیم، اما در 
مجمــوع ارتباط بــا دنیا برای توســعه 
فعالیت ها و عقب نماندن از جریان تولید 

و فناوری لازم است.
ســخا، صادرات دسته ســیم به پژوی 
فرانسه از سوی شــرکت کروز در دوره 
پیــش از تحریم های نخســت صنعت 

خودرو در سال 91 را یادآور شد و گفت:  
مســوولان این شــرکت فرانسوی در 
مقطعی تصمیم داشتند تا همه نیازهای 
خود در خطوط تولیدشــان در سراســر 
جهــان را از کروز تهیــه و تامین کنند، 
همچنین پتانیســل بالایی در صادرات 
مباحث ریخته گــری قطعات خودرو در 

کشور وجود داشت.
وی تاکید کرد: در صورت برداشته شدن 
تحریم ها، با توجه بــه افزایش نرخ ارز 
تمایل جدی از سوی قطعه سازان ایرانی 

برای صادرات قطعات وجود دارد.

مدیرعامل بزرگترین تولیدکننده قطعات 
خودرویی کشــور، از تولیــد بیش از ۵۵ 
میلیون قطعه و رشــد 3۰ درصدی تولید 
در این شرکت در سال 99 در هم سنجی 
با سال 9۸ خبر داد که سهم بیش از ۵۰ 

درصدی در بازار دارد.
وی اظهار داشــت:  امسال داخلی سازی 
یــن شــرکت در  3۵ قطعــه را در ا
دســتور کار داریــم، از جمله در قطعات 
های تک )با فناوری بالا( داخلی ســازی 
ECU )کامپیوتر خودرو( آغاز شــده و 
داخلی سازی برخی قســمت های ترمز 

ABS در دستور کار است.
ســخا در عیــن حــال تاکیــد کــرد:  
داخلی ســازی قطعات الکترونیکی را به 
دلیل سرمایه گذاری بالای مورد نیاز در 

دستور کار نداریم.
وی درخصــوص ورود ایــن شــرکت 
برای تولید قطعــات خودروهای برقی، 
خاطرنشــان کرد: در موضوع خودروهای 
برقی، زیرساخت هایی مورد نیاز است تا 
بتوان خودرو را پس از تولید به راحتی به 
فروش رســاند بنابراین ابتدا این مشکل 

باید حل شود.

 رییس هیات امنای خانه صنعت، معدن 
و تجــارت جوانان ایران معتقد اســت 
ســند همکاری های جامع ایران و چین، 
فرصتی برای رشــد و توسعه اقتصادی 

کشور است.
به گزارش ایرنــا از خانه صنعت، معدن 
و تجــارت جوانان ایران، »ســید علی 
صدری« با اشاره به آمار سرمایه گذاری 
چین در ایــران افزود: بر اســاس آمار 
اعلام شده از سوی وزارت صنعت، سال 
گذشــته در مجموع حــدود 2 میلیارد و 
4۷۰ میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی 
در بخــش صنعت و معدن کشــورمان 
انجام شــد که ۵43 میلیون دلار، سهم 

چینی ها بوده است.
وی گفت: بر این اســاس، چین یکی از 
ســرمایه گذاران خارجی اصلی در حوزه 
صنعت و معدن کشور ما است و شراکت 

اقتصادی ما با آنها، سابقه دیرینه دارد.
رییس هیات امنای خانه صنعت، معدن و 
تجارت جوانان ایران با اشاره به امضای 

ســند همکاری 2۵ ســاله بین ایران و 
چین، اظهار داشــت: در شرایطی که به 
دلیل تحریم، ما امکان روابط اقتصادی 
گســترده با اروپا و آمریکا را نداریم و از 
سوی دیگر، در بســیاری از پروژه های 
کلان زیرســاختی صنعتــی و عمرانی، 
نیازمنــد ســرمایه گذار هســتیم، چنین 
توافقی می تواند فرصتی برای توســعه 
زیرســاخت ها و در نتیجه، رشــد تولید، 

صنعت و تجارت ما باشد
وی ادامــه داد: ما تولیدکننــده انرژی 
هســتیم و چین خریدار آن، وجود یک 
مشتری قابل اعتماد در این بخش برای 
2۵ ســال، اطمینان خاطری برای دولت 
در کســب درآمد است و وضع درآمدی 
دولت هم بر همــه حوزه های اقتصادی 

کشور تاثیر می گذارد.
صدری یادآور شــد: معــدن و انرژی، 
حمل و نقل، خودروســازی، واگن سازی 
و راه سازی از جمله صنایعی هستند که 
چینی ها در آنها حرفی برای گفتن دارند 

و تداوم همکاری ما با این کشور در این 
بخش ها، سرعت توسعه این صنایع را در 

کشور ما افزایش خواهد داد.
وی تاکید کرد: ســند همکاری های 2۵ 
ســاله ایران و چین، یــک توافق کلی 
اســت و جزئیــات آن در هــر بخش، 
نیازمنــد گفت وگــو و رایزنــی میــان 
مقام های مسوول دو کشور در حوزه های 

تخصصی است.
این مســوول گفت: چین دومین اقتصاد 
برتر جهان اســت و بر اســاس برخی 
پیش بینی های رسانه ای، تا سال 2۰2۸ 
تبدیل به قدرت اقتصادی نخست جهان 

می شــود.وی بیان داشت: ارتباط تجاری 
و صنعتی داشــتن با چنین کشــوری، 
به طور حتم به ســود ما خواهد بود، البته 
به شــرط اینکه قراردادهای تخصصی 
ذیل این ســند، به دقت نوشــته شوند، 
به عنوان مثال بحث اســتفاده از نیروی 
کار بومی در پروژه های مشترک یا بحث 
سرمایه گذاری در بخش هایی که ایران 
احساس نیاز به ســرمایه می کند، لحاظ 
شــود.صدری با اشــاره به وجود برخی 
مشــکلات بانکی در تعاملات خارجی 
ایران، به دلیل تحریم، اظهار داشت: بر 
اساس مســائل کلی که درباره محتوای 
این ســند همکاری منتشر شده، ارتقای 
همکاری های بانکــی، مالی و بیمه ای، 
ایجاد شــعب بانکی ایــران در چین و 
تاسیس بانک مشــترک، در دستور کار 
اســت.وی خاطرنشــان کرد: این موارد، 
بسیار امیدوارکننده اســت زیرا تا اندازه 
زیــادی از مشــکلات و گرفتاری های 
بازرگانان و فعــالان اقتصادی ما که در 

ایران یا در چین، در حال فعالیت هستند، 
می کاهد.

عضو هیات مدیره شرکت شهرک های 
صنعتی استان تهران با بیان اینکه گفته 
می شــود بر اساس این ســند، چین در 
ساخت پروژه های ریلی ایران مشارکت 
خواهد کرد، یادآور شد: یکی از نیازهای 
اساســی صنعت و به ویــژه معدن ما، 
توسعه حمل ریلی بار است که امیدواریم 

با جرای این سند، محقق شود.
وی یادآور شــد: اساس توافق با چین به 
عنوان یک ابرقدرت اقتصادی، مطلوب 
است اما باید جزئیات این سند به درستی 
شکل بگیرد. به عنوان مثال این سند را 
فرصتی برای رونق اشتغال ایران بدانیم، 
نه اینکه چینی ها بخواهند صفر تا 1۰۰ 
پروژه ها را با نیروی کار خودشان انجام 
دهنــد. بنابراین بحث اشــتغال بومی و 
بهره منــدی همه حوزه هــای صنعت، 
معدن و تجارت کشــور از این فرصت، 

باید در دستور کار مسوولان باشد.



انرژی4

چهار شنبه 1 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 758

 معاون هماهنگی توزیع شــرکت تولید، 
انتقال و توزیع نیروی برق ایران)توانیر( 
گفت: همه اداره ها، نهادها، موسســه ها 
و دســتگاه های اجرایی در سال 14۰۰ 
موظف هســتند همکاری کامــل را با 
شرکت های توزیع برق سراسر کشور در 
مدیریت مصرف برق در ساعات اوج بار 

داشته باشند.
به گزارش روز سه شــنبه پایگاه خبری 
شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی بــرق ایران)توانیــر( »غلامعلی 
رخشــانی مهر«  در نشســت مشترک 
با »حســین صبــوری« و »حاجی رضا 
تیموری« مدیران عامل شــرکت های 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ و استان 
تهران و جمعی از مدیران ارشد این سه 
ســازمان افزود: بدون شک چنانچه این 
همکاری محقق نشــود اقدام های پیش 
بینی شــده در این زمینه به عمل خواهد 

آمد.
وی ضمن اشاره به کاهش قابل ملاحظه 

بارندگی ها در ســال گذشته و فرارسیدن 
زودرس گرمای هوا از عزم جدی شرکت 
توانیر برای کسب اطمینان از تامین برق 
مورد نیاز مشــترکان خانگی و صاحبان 

اصناف و صنایع در امسال  خبر داد.
رخشــانی مهرادامه داد: با توجه به تعداد 

بالای مشــترکان اداری در سطح استان 
و شــهر تهران و نقش موثر این دســته 
از مشــترکان در کاهش بار شبکه توزیع 
برق سراسر کشور همه تلاش همکاران 
صنعت برق کشــور بر آن اســت که در 
ســال 14۰۰ نیز همچون سال گذشته، 

کوچــک ترین وقفــه ای در تامین برق 
هموطنان ایجاد نشــود و به همین دلیل 
تلاش مضاعف در عقد تفاهم نامه های 
همکاری با مشــترکان بزرگ و استفاده 
از مولدهای خود تامین در ســاعت اوج 
بار، توســعه استفاده از انرژی های پاک، 
همکاری با شرکت ها و موسسات دانش 
بنیان و توسعه اســتفاده از فناوری های 
نوین همچون اینترنت اشــیا در کنترل 
ســامانه های سرمایشــی اداره ها و در 
مجموع مدیریت هوشــمند بار در دستور 
کار قرار گفته اســت.وی خاطرنشــان 
کرد: در مســیر تامین بــرق مورد نیاز و 
مانع زدایی از فعالیت ســازنده صاحبان 
صنایع و موسســه های اقتصادی مجاز 
و به دنبال ابلاغ اصلاحیه مقررات تامین 
برق مراکز استخراج رمزارزها توسط وزیر 
نیرو، در ســال جاری، به شکل موکد با 
فعالان اســتخراج ارزهای دیجیتال که 
مقررات و الزام هــای قانونی را رعایت 
نکــرده و منجر به اخــلال در پایداری 

شبکه و آسایش و آرامش سایر هموطنان 
شوند برخورد قانونی لازم صورت خواهد 
گرفت.بــه گــزارش ایرنا، وزیــر نیرو 
گفت: امســال به دلیل کاهش بارش ها 
حدود ســه هزار مــگاوات تولید برق از 

نیروگاه های برق آبی کم خواهد شد.
»رضا اردکانیان« روز ســه شنبه )امروز(
در مراسم افتتاح طرح های مهم صنعت 
آب و برق که به صورت ویدئو کنفرانس 
از محــل وزارت نیرو درحــال برگزاری 
است، افزود:  گرچه این میزان تولید برق 
کاهش خواهد یافت اما تلاش می شود 
از روش های دیگر جبران شده تا تامین 
برق پایدار در شرایط کرونایی با مشکل 

روبرو نشود.
وی ادامه داد: براین اســاس باید علاوه 
بــر تمهیداتی که برای ســال گذشــته 
اندیشیده شــده، برنامه ریزی دقیق تری 
شــده و اعمــال روش هــای مدیریت 
مصرف جدی تر گرفته شود تا تامین برق 

با محدودیت روبرو نشود.

۶۹ هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاهی برای تابستان کشور 

آماده می شود
مدیرعامل شــرکت مادر تخصصــی تولید نیروی برق 
حرارتــی وزارت نیرو اعلام کرد کــه ۶9 هزار مگاوات 
ظرفیت نیروگاه های حرارتی برای تامین برق مورد نیاز 

پیک تابستان امسال آماده می شود.
 محســن طرزطلب روز سه شــنبه در آیین رونمایی از 
نخستین روتور توربین بخار ایرانی در شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران مســتقر در فردیس استان البرز افزود: 
در تلاش هســتیم  تا نیمه خرداد ماه سال جاری تمام 
واحدهای حرارتی برای تامین برق مورد نیاز کشور وارد 

مدار تولید شوند.
وی توضیح داد: اکنون  ۶1 هزار مگاوات تعمیرات انجام 
شــده  که حدود هشت هزار مگاوات از برنامه تعمیرات 
نیروگاه ها باقی مانده که در اردیبهشــت ماه سال جاری 

باید هفت هزار مگاوات از این برنامه به اتمام برسد.
طرزطلب  با اشاره به  ساخت نخستین روتور توربین بخار 
در شرایط تحریمی کشور، گفت: اگر این توربین بخار از 
خارج تهیه می شــد حداقل 9۰ میلیارد تومان هزینه در 
برداشت  اما این محصول با هزینه یک سوم مدل مشابه 

خارجی ساخته شد.
مدیرعامل شــرکت مادر تخصصــی تولید نیروی برق 
حرارتی گفت: کاری که متخصصان داخل کشور انجام 
دادند قابل تحسین است و شرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران برای تامین نیاز تمام نیروگاه های کشــور در این 

بخش اعلام آمادگی کرده است.
وی بیان داشــت: اکنون  129 واحد نیروگاهی  و ۵۸3 
واحــد تولید برق حرارتی در کشــور وجود دارد که  اگر 
در بحث روتور مشــکل داشته باشند، نیاز آنها در داخل 

تامین خواهد شد.
طرزطلب افزود: نخســتین روتور توربین بخار  کشــور  
توسط متخصصان شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران به 

سفارش نیروگاه بعثت تهران ساخته شده است.
وی با بیان اینکه پیش از ســاخت این محصول،  روتور 
توربین از شــرکت جنرال آمریکا تهیه می شد ، خاطر 
نشان کرد: اکنون امکان طراحی ، ساخت و تعمیرات  این 

نوع روتور توسط متخصصان داخلی فراهم شده است.

نفت ایران، دغدغه جدید 
اعضای اوپک

اگر از یک تولیدکننده بزرگ نفت بپرســید پنج ســال 
گذشــته چگونه بوده است احتمالا درباره ریزش قیمت 
نفــت و نابودی تقاضا صحبت مــی کند اما اگر از یک 
واردکننده بزرگ ســوال کنید، دیــدگاه کاملا متفاوتی 

خواهد داشت.
به گزارش ایســنا، واردکنندگان نفت از ریزش قیمت ها 
که به آنها اجازه داده اســت مخازنشان را از نفت ارزان 
پر کنند، راضی هستند و حتی می توان گفت که پاندمی 
باعث شد قیمت ها به رکورد تاریخی پایینی سقوط کنند 
که مشــکل اوپک به عنوان بزرگترین گروه کشورهای 

صادر کننده نفت جهان است.
اوپک و متحدانش در قالب گروه اوپک پلاس سالهاست 
بــا محدود کردن عرضه، تلاش کــرده اند قیمت های 
جهانــی نفت را تقویت کننــد و تحت تاثیر دلایلی که 
خارج از کنترل اوپک بوده، درجات مختلفی از موفقیت را 
تجربه کرده اند. با این حال می توان گفت که تلاشهای 
این گروه مثمر ثمر واقع شده و قیمت های نفت اکنون 
بسیار بالاتر از سطح یک سال پیش است اما خریداران 
به نفت ارزان دست یافتند و به دنبال خرید ارزانتر هستند 
و مشــکل اوپک این است که آنها این قیمت ها را پیدا 

می کنند.
خبر اخیر که چین یک توافق سرمایه گذاری بلند مدت 
با ایران منعقد کرده که نفت در آن جایگاه برجســته ای 
دارد احتمالا باعث نگرانی همتایان ایران در اوپک شده 
است. این خبر که چین در حال حاضر میزان زیادی نفت 
از ایران خریداری می کند هم احتمالا باعث خوشحالی 
آنها نشده اســت. ایران نفت خود را به دلیل این که در 
شرایط تحریمهای آمریکا خریداران کمتری وجود دارد، 
کمی ارزانتر می فروشد و چین به دلیل وابستگی بالایی 
کــه به واردات نفت دارد، به خرید آن می پردازد. رویترز 
از اوایل ماه جاری گزارش کرده بود که افزایش واردات 
چین از ایران سایر تولیدکنندگان از جمله روسیه، آنگولا 
و برزیل را ناچار کرده است قیمت نفت خود را به منظور 

رقابتی نگه داشتن آن کاهش دهند.
یک بازرگان چینی با اشاره به نفت ایران، به رویترز گفته 
بود این بشکه های حساس مانع عرضه از نقاط دیگر می 
شوند زیرا ارزان هستند.  در این بین عربستان سعودی 
اقدامی انجام داد که ممکن است ناامیدی یا اعتماد بیش 
از حد محرک آن بوده باشــد. این کشور که بزرگترین 
تولیدکننده عضو اوپک اســت و بی نهایت نســبت به 
ریزش قیمتهای نفت آسیب پذیر است، اعلام کرد قیمت 
فروش نفت خود به خریداران آســیا که بزرگترین بازار 
نفت جهان و محرک رشــد تقاضا است را افزایش می 
دهد. طبیعتا هیچکدام از کشورهای چین و هند از این 
افزایش قیمت راضی نیســتند اما برخلاف گذشته که 
هیچ جایگزینی برای نفت اوپک وجود نداشــت اکنون 
جایگزین هایی وجود دارد. هند که مخالف سرســخت 
تلاش های اوپک برای تقویت قیمت هاست، فورا دست 
به کار شــده و منابع واردات نفت خــود را متنوع کرد. 
این کشور برای شروع سفارش خرید نفت از عربستان 
ســعودی را به میزان چشمگیری کاهش داد. رویترز به 
نقل از به نقل از منابــع آگاه گزارش کرد پس از اینکه 
ریاض افزایش 4۰ سنت در هر بشکه قیمت نفت برای 
خریداران آســیایی را اعلام کرد، چهار پالایشگاه نفت 
بزرگ هند ســفارش خرید ماه مه به عربستان سعودی 

را به میزان 3۶ درصد کاهش دادند.

آب های ژرف راه نجات 
سیستان و بلوچستان است

 نماینــده مردم حــوزه انتخابیه زابــل در مجلس 
شورای اســلامی و بنیانگذار آب های ژرف ایران 
گفت: یکی از راه های رسیدن به آب پایدار و نجات 
سیســتان و بلوچســتان از کم آبی ایجاد آب های 

ژرف در منطقه است.
حبیب الله دهمــرده روز سه شــنبه در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا اظهارداشت: در سال 94  موضوع آب 
ژرف برای نخستین بار در ایران ایجاد شد و ردیف 
ملــی تحت عنوان مطالعه آب ژرف و همچنین در 
بودجه مجلس برای آن اختصاص یافت و در همان 
سال ها یک نشســت و تفاهم نامه با دکتر ستاری 
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری امضا شد 
که یکی از بندهای این تفاهم نامه مطالعه آب ژرف 

و تبخیر و رسوب گذاری بود.
وی با اشاره به اینکه طی2 سال مطالعه آب ژرف 
منطقه سیســتان انجام و به کمــک متخصصان 
داخلی و خارجی سرانجام به جمع بندی رسیدیم که 
در این منطقه چنین آبی وجود دارد افزود: ســپس 
حفر نخســتین چاه شروع شد البته با سنگ اندازی 
و مخالفت های بعضی از عناصر روبه رو بود که اگر 
این اتفاق نمی افتاد وضع ما خیلی بهتر از الان بود 
با این وجود این نخســتین چاه ژرف با عمق سه 

هزار متر در منطقه سیستان ایجاد شد. 
نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند نیمروز و هامون 
در مجلس با تاکید بر اینکه چاه دوم اخیراً در حال 
انجام وجواب دادن است تصریح کرد: خوشبختانه 
در بودجه امسال 4۰۰ میلیارد تومان برای این آب 

در منطقه سیستان در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: با توجه به ســاخت بند کمال خان 
منابع آب ی مطمئن بایــد برای این منطقه تامین 
شود که وابسته به مناطق دیگر نباشد البته موضوع 
انتقال آب از دریای عمان نیز در دســتور کار قرار 

دارد. 
وی خاطرنشــان کرد: دیروز/دوشنبه/ در بازدیدی 
که به اتفاق دکتر ستاری داشتیم به این جمع بندی 
رسیدیم که در فاز نخســت با مطالعاتی که وجود 
دارد حدود 1۰ تا 1۵ چاه ژرف ایجاد شــود زیرا هر 
چاهی تنها 2 هفته تا 2۰ روز طول می کشــد تا به 

مرحله بهره برداری برسد. 
بنیانگذار آب های ژرف ایران با بیان اینکه آب های 
ژرف بســیار خوبی برای کشاورزی و آشامیدنی در 
این منطقــه وجود دارد و نظر من این اســت که 
همگان کمک کنند تــا حداقل 1۰۰ حلقه چاه در 
منطقه سیســتان ایجاد شــود ادامه داد: البته در 
بلوچستان نیز مطالعاتی در این پهنه ها انجام شده 
و جواب هم می دهد زیرا حجم آب بسیار بالا است.

وی عنــوان کرد: نکته مهم دیگری که باید به آن 
تاکیــد کرد اینکه با آزمایش های انجام شــده در 
آزمایشگاه های ایران و خارج از کشور در این آب 
هیچ مشــکلی از نظر جنس رادیواکتیو وجود ندارد 
زیرا آب جاری و حجم آن بســیار زیاد بوده و هر 
میزان که برداشت کنیم دچار کمبود نخواهیم شد 

که این از لطف پروردگار است. 
دکتــر دهمرده بــا بیان اینکه به امیــد روزی که 
حتی به کشــور افغانســتان نیز آب بدهیم افزود: 
اگر مخالفت ها نبود ســه ســال قبل چنین حجم 
آبی را داشــتیم و فرصت از دســتمان نمی رفت و 
فرصت ســوزی یکســری عناصر که انتظار آن را 

نداشتیم سرعت کار را به تاخیر انداخت. 
این نماینده مجلس یازدهم خاطر نشــان کرد: با 
ایجاد آب های ژرف ســرمایه گــذاران و نیروهای 
بوم در منطقه ســرمایه گذاری می کنند زیرا  در آن 

همیشه آب پایدار وجود دارد.

آمادگی نیروگاه های کشور 
برای پیک گرما

مدیرعامل شــرکت مــادر تخصصــی تولید برق 
حرارتی گفت: تا کنون تعمیــرات حدود ۶1 هزار 
مگاوات از نیروگاه های حرارتی به پایان رسیده و تا 
یــک ماه آینده نیز ۸۰۰۰ مگاوات دیگر از ظرفیت 
تعمیراتــی به این میزان اضافه می شــود و به این 
ترتیب برای پیک گرما آمادگی کامل پیدا می کنیم.

محسن طرز طلب روز سه شــنبه 31 فرودین در 
حاشیه مراســم رونمایی از نخستین روتور توربین 
بخــار ســاخت ایران کــه در شــرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران برگزار شد، اظهار کرد: این روتور 
برای تخســتین بار در کشــور به سفارش نیروگاه 
بعثت توســط شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران 

ساخته شده است.
به گزارش ایســنا، وی ادامه داد: این روتور پیش 
از این از شــرکت های آمریکایی وارد می شد ولی 
همکاران ما توانستند پس از اتمام مرحله طراحی، 

در ساخت آن هم موفق عمل کنند.
وی توضیــح داد: امیدواریــم این روتــور هر چه 
ســریعتر به نیروگاه بعث منتقل و در آن مجموعه 

مورد استفاده قرار بگیرد.
این مســئول اضافه کرد: نیروگاه بعثت سه واحد 
بخار دارد که ظرفیت هر کدام ۸2.۵ مگاوات است 
و این روتور برای یکی از این واحدها ساخته شده 

است.
طرز طلب در ادامه با اشاره به ظرفیت نیروگاه های 
حرارتی کشور  تاکید کرد: در حال حاضر ۶9 هزار 
مگاوات ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشور است 
که در تلاشــیم تا یک ماه آینــده تمام واحدهای 

حرارتی وارد مدار تولید شوند.

اخباراخبار

الزام دستگاه های اداری به همکاری با صنعت برق
معاون هماهنگی توزیع توانیر اعلام کرد:

روسیه برای دهمین 
ماه متوالی دومین 
تولیدکننده بزرگ 
نفت جهان شد

حجم معاملات خارج 
از بازار برق ایران 
افزایش یافت

روسیه برای دهمین ماه متوالی دومین تولیدکننده بزرگ نفت جهان شد
گزارش جدید موسسه آمار مشترک سوخت )جودی( نشان می دهد در ماه 
فوریه روســیه دومین تولیدکننده بزرگ نفت در جهان باقی مانده و تولید 

روزانه آن به 9.39۸ میلیون بشکه در روز رسیده است.
 گزارش جدید مؤسسه آمار مشترک سوخت )جودی( نشان می دهد در ماه 
فوریه روســیه دومین تولیدکننده بزرگ نفت در جهان باقی مانده و تولید 

روزانه آن به 9.39۸ میلیون بشکه رسیده است.

مقایســه حجم معامله های انجام شده خارج از بازار برق ایران )بورس و دوجانبه( 
در سال 99 با سال قبل از آن، نشان از افزایش قابل توجه حجم این نوع معاملات 

دارد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت نیرو، پیرو مصوبه هیئت وزیران در خصوص توسعه 
معامــلات خارج از بازار )بورس و دوجانبــه( و ابلاغیه وزیر نیرو، مصرف کنندگان 
صنعتی با قدرت بالای ۵ مگاوات در ســطح کشــور مکلف به تأمین برق مصرفی 

مورد نیاز خود از طریق بورس انرژی و یا قراردادهای دوجانبه هستند.

وزیر نیرو اعلام کرد:

کاهش ۳ هزار مگاواتی تولید برق به علت افت بارش ها

در سومین هفته پویش #الف_ب_ایران رخ داد:

از ورود ایران به سازندگان روتور توربین تا برق رسانی به ۶۲ روستا

 وزیر نیرو گفت: امسال به دلیل کاهش 
بارش ها حدود ســه هزار مگاوات تولید 
بــرق از نیروگاه های برق آبی کم خواهد 

شد.
ایرنا،  اقتصــادی  به گــزارش خبرنگار 
»رضا اردکانیان » روز ســه شــنبه در 
مراســم افتتاح طرح های مهم صنعت 
آب و برق که به صورت ویدئو کنفرانس 
از محــل وزارت نیرو درحــال برگزاری 
اســت، افزود:  گرچه ایــن میزان تولید 
برق کاهش خواهد یافت اما تلاش می 
شــود از روش های دیگر جبران شده تا 
تامین برق پایدار در شــرایط کرونایی با 

مشکل روبرو نشود.
وی ادامه داد: براین اســاس باید علاوه 
بر تمهیداتی که برای ســال گذشــته 
اندیشیده شــده، برنامه ریزی دقیق تری 
شــده و اعمــال روش هــای مدیریت 
مصــرف جدی تر گرفته شــود تا تامین 

برق با محدودیت روبرو نشود.
اردکانیان گفت: امســال در قالب پویش 
#هر هفته الف- ب- ایران مقرر اســت 
29۰ پروژه بــزرگ صنعت آب و برق با 
سرمایه گذاری ۶۶ هزار میلیارد تومان به 
بهره برداری برسد که این امر به صورت 

هفتگی انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: امسال که سال برگزاری 
انتخابات اســت و مردم در این امر مهم 
شرکت خواهند داشــت اولویت صنعت 
آب و برق آن اســت که هیچ مشــکلی 
در تامین به موقع آب و برق بروز نکند و 
براین اساس همه تلاش ها برای تامین 

آب و برق پایدار است.
وزیر نیرو خاطرنشــان ســاخت: امسال 
همچنین برنامه ریزی صورت گرفته تا 
برنامه پویــش #هر هفته الف ب ایران 
تا پایان ســال تداوم یابــد و طرح های 
آبرسانی و برق رسانی به طور مداوم به 

بهره برداری برسد.
اردکانیان افزود: از مجموعه طرح های 
این پویش تا نیمه مردادماه 1۶۷ طرح به 
بهره برداری خواهد رســید و 123 طرح 
با سرمایه گذاری 23 هزار میلیارد تومان 
هم تا پایان ســال به بهره برداری می 

رسد.
وی ادامه داد: بهره برداری از 1۸ طرح، 
1۶ هزار هکتار شبکه های اصلی آبیاری 
و زهکشــی، 2۰ تصفیــه خانه آب، 34 
تصفیــه خانــه فاضلاب، آب رســانی 
پایدار به 9۶۰ هزار هموطن روســتایی، 
بهره بــرداری از 12 نیروگاه حرارتی به 
ظرفیت 2 هــزار و ۶۰مگاوات و نیز ۵1 
نیروگاه تجدیدپذیر مجموعه طرح هایی 
اســت که هفته به هفته به بهره برداری 

خواهند رسید.
شرایط متفاوت بارشی در تابستان امسال

عضو هیــات دولت خاطرنشــان کرد: 
امسال  و در تابســتان به دلیل کاهش 
بارشــی که اتفاق افتاده شرایط متفاوتی 
خواهیم داشــت و طبق پیش بینی های 
انجام شــده نســبت به متوســط دوره 
درازمدت 4۰درصد کاهش بارش تاکنون 

رخ داده است.
اردکانیان ادامــه داد: البته برنامه ریزی 
هایــی از قبل صورت گرفته تا در تامین 
آب شرب و بهداشــت مردم در شرایط 
کرونا مشــکلی ایجاد نشــود و در این 
میان، ســهم مردم از اهمیــت بالایی 

برخودار است.
وی بــر اعمــال روش هــای مدیریت 
مصرف به صورت جــدی تر تاکید کرد 
تا در این شرایط، مردم و بخش درمان با 

مشکل روبرو نشوند.
وزیــر نیرو یکی از اصلــی ترین بخش 
مصرف کننــده برق را دســتگاه های 
سرمایشی دانســت که در زمان اوج بار 

از حدود ۵۸ هزارمگاوات برقی مصرفی، 
24 هزارمگاوات را به خود اختصاص می 

دهند.
اردکانیــان ادامــه داد: به ایــن ترتیب 
حدود 4۰درصد مصرف برق به دستگاه 
های سرمایشــی اختصاص می یابد که 
ســهم دســتگاه های اجرایی حدود 3 
هزارمگاوات اســت بنابراین هر توصیه 
ای برای رعایت صرفــه جویی باید در 

ابتداء به این دستگاه ها باشد.
وی خاطرنشان ســاخت: براین اساس 
وزارت نیرو و زیر مجموعه ها، کار را از 
خود شــروع کرده و زودتر از سایرین در 

این زمینه اقدام می کند.
عضوهیــات دولــت افزود: اســتفاده از 
دســتگاه های سرمایشــی بــه غیر از 
مناطقی کــه براســاس وضعیت آب و 
هوایی در نقاط خیلی گرم واقع شده اند 
انجام نخواهد گرفت و امید است بخش 
خانگی و تجاری هم بــا کمک به این 
امر ســهم خود را درکاهش مصرف آب 

و برق ایفا کنند.
اردکانیان به گزارش سازمان هواشناسی 
مبنی بر کاهش ســطح پوشش برفی و 
کاهش بارش  و افزایش قابل توجه دما 
که در جلســه شورای عالی آب ارائه شد 
اشــاره کرد وگفت: در سال آبی 14۰۰-
1399 بــا کمبود قابل توجــه بارش  و 
کمبود پوشــش برق مواجه هســتیم، 
براین اســاس  بــا همــکاری نزدیک 
سازمان هواشناسی و بررسی های بخش 
آب کشــور، از مدت ها پیش در تدارک 
برنامه ریزی برای چنین شرایطی بوده  و 

تلاش ها ادامه خواهد داشت.  
وی افزود: امید اســت بــا کمک مردم  
امســال شرایط کم بارشی در بخش آب 
و برق را با سهولت بیشتری بتوان پشت 

سرگذاشت.

وزیــر نیــرو ادامه داد: از ایــن به بعد، 
بایســتی به لحــاظ شــرایط اقلیمی و 
تغییرات آب و هوایی با شــرایط حدی 
و ترسالی ها و خشکسالی های شدیدی 
مواجه شــویم که گاه حتی متعاقب هم 
نیــز رخ می دهند، همــان طوری که 
در ســال های گذشــته، دو سال بسیار 
پربارشــی بعد از شدیدترین خشکسالی 

۵۰ سال اخیر تجربه شد.
اردکانیان  ادامه داد: ســال آبی 9۶-9۷ 
خشک ترین ســال در ۵۰ سال اخیر بود 
که پس از آن، ســال آبی 9۸-9۷ یکی 
از ترسال ترین سال ها طی ۵۰ سال اخیر 
گزارش شد که حتی وقوع سیلاب هایی 

را به همراه داشت.
وی  با بیان این که سال آبی 99-9۸ نیز 
سال پربارشــی بود، خاطرنشان ساخت: 
امسال به نسبت ســال گذشته با حدود 
۵۰ درصــد کاهش و نســبت به میزان 
متوســط بارش بلندمدت بــا حدود 4۰ 

درصد کم بارشی روبرو خواهیم بود.
عضو هیات دولت  گفت: در شرایطی که 
مصارف شرب و بهداشت اولویت خاص 
خود را دارد و نیاز به آب و انرژی در همه 

بخش های تولید یک امر ضروری است، 
ما به ویژه در سال های تحریم با توجه به 
مسئله تاکید بر تولید داخل، سعی کردیم 
تاب آوری خود را به دنیا نشان بدهیم و 
جوابگوی نیازها و مصارف کشــور را در 

بخش های مختلف باشیم.
اردکانیان خاطرنشــان کرد: ما ســعی 
کردیــم تا به عنــوان دســتگاهی که 
مسئولیت عرضه دو زیرساخت مهم آب 
و انرژی را در کشور دارد، وظیفه خود را 
با نهایت تلاش انجام دهیم و امسال نیز 
به همین گونه خواهد بود، ولی همچنان 
دســت تقاضای همکاری و یاری ما به 
ســوی مردم عزیز، کارگزاران دولت و 
اصحاب رسانه دراز هست که امیدواریم 
در کنار هم بتوانیم مدیریت مناســب تر 
آب و انــرژی در بخش های مختلف را 
انجام دهیم تا این ایام به خوبی ســپری 

شود.
وی همچنین از افتتاح طرح های مهم و 
بزرگ بخش آب و برق در قالب پویش 
#هرهفتــه الــف ب_ایران بــا حضور 
رییس جمهوری در روز پنجشــنبه هفته 

آینده، خبر داد.

اســتان ها - ایرنا - سومین هفته از پویش 
#الف_ب_ایران با افتتاح پروژه های صنعت 
آب و برق در استان های البرز، چهارمحال و 
بختیاری، کرمانشاه و اصفهان و برق رسانی 

به ۶2 روستا در 1۶ استان همراه بود.
به گزارش ایرنا، برای افتتاح های امروز - 31 
فروردین - که به صورت ویدئو کنفرانس با 
حضور رضــا اردکانیان وزیر نیرو به صورت 
همزمان در اســتان هــای مختلف افتتاح 
شد، در مجموع 1۷۵ میلیارد تومان سرمایه 

گذاری انجام شده است.
ورود ایران به جمع کشورهای سازنده روتور 

توربین بخار
رونمایــی از »روتور توربین بخــار نیروگاه 
بعثــت« به عنوان نخســتین نمونه ایرانی 
ساخته شــده، نخستین دستاورد پویش این 
هفته بود که در استان البرز به بهره برداری 
رســید؛ با ســاخت این روتور توربین ۸2.۵ 
مگاواتــی، ایران در میان پنج کشــور برتر 

سازنده آن قرار گرفت قرار گرفت.
نکته قابل تامل در بیان این دستاورد اینکه 
وزارت نیرو برای خرید نمونه خارجی )جنرال 
موتور آمریکا( ایــن روتور توربین باید 9۰۰ 
میلیارد ریال )حدود سه میلیون یورو( هزینه 

می کرد اما با مهندسی معکوس متخصصان 
ایرانی و داخلی سازی آن تمامی هزینه های 
صرف شــده به 3۵۰ میلیارد ریال یعنی به 

حدود یک سوم کاهش یافته است.
به گفته اصغر حکیمی معاون مهندســی و 
تحقیقات شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران، 
مدت زمان عملیاتی ساخت این روتور توربین 
۶ ماه بــوده و دمای بخار بالای ۵۰۰ درجه 

سانتی گراد را تحمل می کند.
همچنین در ســاخت این توربین ۷۵ هزار 
نفر ساعت کارکرد در بخش های مهندسی 
متالــورژی، مکانیک و ســاخت، تدارکات، 
ماشینکاری، پره سازی، تست های غیرمخرب 
و کنتــرل ابعادی برنامه ریزی و اجرا شــده 

است.
»محسن طرزطلب« مدیرعامل شرکت برق 
حرارتی در آیین رونمایی از نخستین روتور 
توربیــن بخار ایرانی اعلام کــرد: ۶9 هزار 
مگاوات ظرفیت نیروگاه های حرارتی برای 
زمان اوج مصرف برق در تابســتان امسال 

آماده می شود.
وی خاطر نشان کرد: تا نیمه خردادماه امسال  
۶9 هزار مــگاوات ظرفیــت نیروگاه های 
حرارتــی برای تامین برق مــورد نیاز پیک 

تابستان امسال آماده خواهد شد.
افتتاح چهار پروژه صنعت برق در اصفهان

استان اصفهان نیز امروز شاهد بهره برداری 
از چهــار پروژه صنعت برق بــه ارزش 4۶ 
میلیارد تومان بود. این پروژه ها شــامل دو 
نیروگاه خورشــیدی یــک مگاواتی در دو 
شهرستان طالخونچه و اصفهان با 1۶ میلیارد 

تومان اعتبار بود.
ایــن دو نیروگاه توســط بخش خصوصی 
ساخته شده اند و با تولید سه میلیون و ۵۰4 
هزار کیلووات  ســاعت انــرژی پاک در هر 
سال به ذخیره حدود یک میلیون مترمکعب 
سوخت معادل گاز طبیعی کمک خواهد کرد.
طبق برآوردهای صورت گرفته، بهره برداری 
از ایــن دو نیــروگاه خورشــیدی منجر به 
کاهش مصرف ۷۷۰ لیتر آبی که ســالیانه 
در نیروگاه هــای حرارتی بــرای تولید برق 
مورد نیاز است، خواهد شد و نیز در هر سال 
مانع از انتشار 2 هزار و 4۰۰ تن آلاینده های 

زیست محیطی گلخانه ای می شود.
همچنین »بخشی از اتصالات ۶3 کیلوولت 
هســنیجه« در شهرستان نجف آباد و پروژه 
»خط ۶3 کیلوولت ســپاهان« در مجموع 
با اعتبار 3۰ میلیارد تومــان دو پروژه دیگر 

افتتاحی بود؛ این دو پروژه  دارای چهار مدار 
از پست 4۰۰ هسنیجه بوده و در هر یک از 
این پروژه ها 2۰ کیلومتر مدار و 3۰ عدد دکل 

احداث شده است.
ایــن پروژه ها با هدف تامیــن برق پایدار و 
مطمئن بــرای مشــترکان صنعتی، تغذیه 
پســت های ۶3 کیلوولت شهرک صنعتی 
علویجه، سیمان ســاروج، هسنیجه، تغذیه 
پســت های ۶3 کیلوولت جاده نائین و لاله، 
تامین برق پایدار برای مشــترکان صنعتی، 
خانگی، تجاری و تغذیه پست سیار دشتک 

افتتاح شد.
2 طرحی کــه وزارت نیرو در چهارمحال و 

بختیاری افتتاح کرد
در اســتان چهارمحال و بختیاری 2 پروژه 
صنعت آب و برق با اعتبار ۶۰ میلیارد تومان 
به بهره برداری رسید که شامل »تصفیه خانه 
آب سامان« با ظرفیت 12۰ لیتر در ثانیه، دو 
هزار و ۷۰۰ متر خط انتقال آب خام، پنج هزار 
و ۵۰۰ متر خط انتقال آب پاک از تصفیه خانه 
به مخازن شهر و مخازن آب به ظرفیت هزار 
مترمکعــب با اعتبار ۵1 میلیارد تومان و 3۰ 

هزار نفر جمعیت تحت پوشش بود.
همچنین پروژه »احداث 2 بی ۶3 کیلوولت 

در پست فارسان« نیز برای تغذیه به پست 
۶3 کیلوولت دشــتک و با هدف تامین برق 
پایــدار برای مشــترکان صنعتی، خانگی و 
تجاری و تغذیه پست سیار دشتک به ارزش 
9 میلیارد تومان با دســتور وزیر نیرو افتتاح 

شد.
برق رسانی به روســتاهای ایران همتراز با 

کشورهای توسعه یافته است
مجری طرح برق رســانی روستایی کشور 
با اشــاره به میانگین جهانــی ۸۵ درصدی 
برق رســانی روستایی در ســال 2۰2۰ در 
جهــان، گفــت: میانگین برق رســانی به 
روســتاهای ایران 99.۷ درصد و همتراز با 

کشورهای توسعه یافته جهان است.
 »علی چهل امیرانی« روز سه شنبه در مراسم 
افتتاح برق رســانی به ۶2 روســتای کشور 
در قالب ســومین هفته پویش هر هفته_ 
الف_ب _ ایــران که با حضور اســتاندار 
کرمانشــاه و ارتباط ویدئو کنفرانسی با وزیر 
نیرو در سرســرای اجتماعات شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان کرمانشــاه برگزار شد، 
افزود: اکنون برق رسانی به ۵۷ هزار و ۷۵۵ 
روستا در کشور با 2۵۰ هزار کیلومتر شبکه 

توزیع به اتمام رسیده  است.
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اگرچه افزایش رقــم وام ازدواج و دریافت 
تســهیلات جوانان را تا حدی امیدوار کرد 
اما؛ روند پرداخت وام سردرگمی در آها را 
دوبرابر کرد و واژه تســهیل دریافت فقط 

روی کاغذ بود.
مجلس تکلیــف کرده بود که در ســال 
14۰۰ مبلغ وام ازدواج برای برخی زوجین 
1۰۰ میلیونی باشــد و سهم فرد از حساب 
یارانه اش هم بتواند وثیقه دریافت وام قرار 
بگیرد. اما آنچه امروز مردم با آن مواجه اند 
وام ۷۰ میلیونــی بــرای همــه زوجین و 
لزوم گروســپاری 1۶ تا 2۰ کارت بانکی 

سرپرست خانوار به عنوان وثیقه است!
»وام ازدواج افزایش یافت«؛ این خبری بود 
که در آخرین ماه های ســال 99 رسانه ای 
شــد و جرقه امیــد را در دل بســیاری از 
زوجین جوان روشن کرد. در همین راستا 
نیز مجلس شــورای اسلامی در نهایت با 
افزایش وام ازدواج جوانان از ۵۰ میلیون به 

۷۰ میلیون تومان موافقت کرد.
پرونده تصمیم گیری درباره وام ازدواج در 
ســال 14۰۰ با وجود انتقادهای سیســتم 
بانکی مبنی بر عــدم توانایی در پرداخت 
و همچنیــن گلایه های وزارت ورزش که 
این مبالــغ وام ازدواج، جوانان را بدهکارتر 

می کند، افزایشی بسته شد.
بر این اســاس مبلغ وام ازدواج امسال به 
۷۰ میلیون تومان رسید. همچنین مجلس 
بانــک مرکزی را موظف کــرد به منظور 
کاهش ســن ازدواج، وام را برای زوج های 
زیر 2۵ ســال و زوجه های زیر 23 سال تا 

1۰۰ میلیون تومان برساند.
بنا شــد بانک ها هم برای ضمانت صرفا 
یکی از ســه مورد اعتبارســنجی، یا یک 
ضامن و سفته یا سهم فرد از حساب یارانه 

هدفمندی را به منزله ضمانت بپذیرند.
به این ترتیب بود که شرایط برای تسهیل 
دریافت وام ازدواج یا به قول رئیس مجلس 
سوق منابع به سمت رفع نیازهای مردم و 
حمایت از خانواده ها فراهم شد. البته فقط 

روی کاغذ!
هرچنــد که با توجه به شــرایط اقتصادی 
کنونی و رشد بی سابقه قیمت ها در زمینه 
مســکن، تهیه جهیزیه و غیره باز هم این 
رقم از وام ازدواج کافی نیســت اما با این 

حال می تواند برخی گره های مسیر تشکیل 
خانواده را باز کند.

با افزایش یافتن مبلغ وام ازدواج، بسیاری 
از جوانان در آســتانه ازدواج برای دریافت 
این رقم اقدام و بــر روی آن برنامه ریزی 

کردند.
به علاوه مجلس شورای اسلامی به منظور 
تشویق جوانان به ازدواج، وام پرداختی به 
دختران زیر 23 و پسران زیر 2۵ سال را به 

1۰۰ میلیون تومان افزایش داد.
وقتــی بانک هــا تضامیــن متقاضیان را 

نمی پذیرند
حال که تقریباً یک ماه از شــروع ســال 
جدید می گذرد، بســیاری از زوجین جوان 
برای دریافت کمک هزینــه ازدواج اقدام 
کرده اند اما گویا جوانان باید برای دستیابی 
به این وام کفش آهنی داشته باشند، چراکه 
تاکنون موانع زیادی بر سر راه پرداخت وام 

قرار دارد.
یکــی از آشــکارترین موانــع دریافــت 
تسهیلات ازدواج، داشتن ضامن و شرایط 

دشوار بانک ها برای پذیرش آن است.
بر اساس شرایط درج شده در سایت مربوط 
به پرداخت تسهیلات ازدواج، بانک موظف 
به پرداخت ایــن وام با یک ضامن معتبر 
یا در نظر گرفتــن یارانه زوجین به عنوان 

ضامن هستند.
این در حالی است که برخی بانک ها بدون 
در نظر گرفتن قوانین مربوطه، وجود یک 
ضامن را برای پرداخت وام کافی ندانسته و 

وجود سه ضامن را ضروری می دانند.

در خصوص در نظر گرفتن یارانه به جای 
ضامن نیــز عملًا بانک هــا این موضوع 
را نمی پذیرنــد یا در ضمانــت قرار دادن 
یارانه حداقل 3۰ نفر را برای وام ضروری 
می داننــد این در حالی اســت که این امر 
خلاف مقررات تعیین شــده بوده و عملًا 

ممکن نیست.
راه فرار بانک ها برای پرداخت وام به شرط 

وجود بیش از یک ضامن
حــال اینکــه بانک ها چگونــه برخلاف 
دســتورالعمل اعلام شده در زمینه ضامن، 
با متقاضیان همکاری لازم را ندارند ابهامی 
اســت که این روزها جوانان را ســردرگم 
کرده است. با پیگیری از مسئولین مربوطه 
به این نتیجه رسیدیم که در لایحه ابلاغی 
به بانک هــا و در بخش مربوط به ضامن 
نقطه فراری بــرای بانک ها وجود دارد که 
منجر می شــود بانک درخواست بیش از 
یک ضامن را کرده یا ضامن بازنشســته 

را نپذیرد.
در ایــن بنــد آمده اســت کــه بانک با 
»اعتبارســنجی« اقدام به پرداخت وام را 
انجام دهد. تصریح کلمه »اعتبارسنجی« 
در آییــن نامه ابلاغی بــه بانک ها برای 
پرداخــت وام ازدواج، راه فــراری را برای 

بانک ها فراهم کرده است.
بــه همین دلیــل نیز بانک ها بــا اتکا به 
اعتبارسنجی نسبت به تضامین متقاضیان 
اقدام پرداخــت وام می کننــد و به بهانه 
اعتبارســنجی و اطمینان یابی از تضامین، 
وجود بیش از یک ضامن را برای پرداخت 

وام درخواست می کنند.
دلیل انتظار طولانی مــدت جوانان برای 

دریافت وام چیست!
موضوع دیگر آنکه در حال حاضر متقاضیان 
دریافت وام ازدواج باید مدت زمان طولانی 

را برای دریافت وام خود در انتظار باشند.
بر اساس گزارشات میدانی، زمان پرداخت 
وام ازدواج به متقاضیان، نســبت به سال 
گذشــته افزایش یافتــه و جوانان پس از 
ثبت نــام مدت زمان طولانــی را در صف 

دریافت وام خواهند بود.
 بانک ها دلیل تاخیر در پرداخت وام ازدواج 
را کاهش نقدینگی و ذخایر بانکی می دانند. 
به طوری که در شــرایط کنونی به دلیل 
شیوع کرونا و ایجاد محدودیت های ناشی 
از آن، راکد شدن فعالیت های اقتصادی به 
دلیل محدودیت هــای کرونایی و محدود 
شــدن گردش مالی در بانک هــا میزان 
نقدینگی بانک ها را با مشکل مواجه کرده 
و این امر منجر بــه انتظار طولانی مدت 

متقاضیان وام ازدواج شده است.
وام ۵۰ میلیونی یا ۷۰ میلیون تومانی 

در کنار تمامی مشــکلات مطرح شده در 
خصوص وام ازدواج، ابهامات دیگری نیز 
در روند دریافت این تسهیلات وجود دارد 
که از ابتدای سال جاری تاکنون بسیاری از 

متقاضیان با آن مواجه شده اند.
بر اســاس بخشــنامه دولــت، آیین نامه 
پرداخت وام ۷۰ میلیون تومانی به زوجین 
جــوان در تاریخ 1۵ فروردیــن 14۰۰ به 
بانک ها ابلاغ شده و این در حالی است که 
در حال حاضر بسیاری از بانک ها همچنان 
از پرداخــت وام ۷۰ میلیون تومانی امتناع 
کرده و همــان وام ۵۰ میلیون تومانی را 
پرداخــت می کننــد. به طــوری که در 
بررسی های میدانی، برخی بانک ها اعلام 
کردنــد که هنوز آیین نامــه افزایش رقم 
وام ازدواج به آنها ابلاغ نشده و همان وام 
۵۰ تومانی را پرداخت خواهند کرد.این در 
حالی است که در سایت مربوط به ثبت نام 
تسهیلات وام ازدواج، مبلغ وام پرداختی به 
متقاضیان ۷۰ میلیون تومان اعلام شده و 
از ســوی دیگر آیین نامه افزایش وام نیز 
پنجم فروردین ماه بــه تمامی بانک های 

کشور ابلاغ شده است.

هرچند که از ابتدای ســال تاکنون وام ۷۰ 
و 1۰۰ میلیون تومانی نیز به زوجین جوان 
پرداخت شــده اما برخی بانک ها همچنان 
در پرداخت وام تابع قوانین و مقررات عمل 
نمی کننــد و در این شــرایط خلا نظارت 
قانونی دســتگاه های مربوطه کاملًا حس 

می شود.
چه کسانی وام 1۰۰ میلیون تومانی دریافت 

می کنند
در خصــوص پرداخــت وام 1۰۰ میلیون 
تومانی به پســران زیر 2۵ سال و دختران 
زیر 23 ســال نیز ابهاماتی وجود داشت و 

متقاضیان را دچار سردرگمی کرده بود.
بر اســاس آییــن نامه ابلاغــی دولت به 
بانک ها، دختران و پســرانی که به ترتیب 
تا پیش از تکمیل شــدن 23 و 2۵ سالگی 
خود اقدام به عقد و ثبت ازدواج خود کرده 
باشند، می توانند از تسهیلات 1۰۰ میلیون 
تومانی ازدواج استفاده کنند اما افراد بالای 
ســنین مذکور از تســهیلات ۷۰ میلیون 

تومانی برخوردار خواهند شد.
دستگاه های نظارتی چه می کنند!

به طور کلی هرچند که افزایش وام ازدواج 
می تواند برای تشکیل زندگی راهگشا باشد 
اما مشکلات و عدم همکاری بانک ها در 
این مسیر نیز چالش های فراوانی را برای 
جوانان و متقاضیان وام ازدواج ایجاد کرده 

است.
با این حال تاکنون نظارت خاصی از سوی 
دستگاه ها و مســئولین مربوطه نیز دیده 
نمی شود و دود آتش این کم کاری نیز تنها 

به چشم جوانان می رود.
به همین منظور لازم اســت دستگاه های 
مربوطــه و نظارتی نســبت بــه تخلفات 
در حال انجــام نظارت کرده تــا جوانان 
برای دریافت این تســهیلات با این گونه 

مشکلات مواجه نشود.
به علاوه با توجه بــه تاکیدات نمایندگان 
مجلس بر لزوم اجرای قوانین مشوق برای 
ازدواج، لازم است تا قوانین نظارتی برای 
جلوگیــری از این تخلفات و کاهش موانع 
جوانان برای دریافــت وام در نظر گرفته 
شــود تا مصوبات دولت و مجلس در حد 
 کاغــذ باقی نمانــد و به مرحلــه اجرا نیز 

برسد.

تمدید مهلت  تسویه بدهی 
بدهکاران شبکه بانکی به علت 

شیوع کرونا
بانک مرکزی در بخشنامه ای تمدید مهلت های مقرر 
در »قانون تسهیل تســویه بدهی بدهکاران شبکه 
بانکی کشور« را به شــبکه بانکی ابلاغ کرد که بر 

اساس آن، مهلت قانونی شش ماه تمدید شده است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بانک مرکزی، 
پیرو بخشنامه شماره 29۷۰۰4 .99 مورخ 1۸ .9 .1399، 
موضوع ابلاغ مصوبه چهل و هفتمین جلســه مورخ 
1399.9.1۵ ســتاد ملی مدیریت بیمــاری کرونا در 
خصوص تمدید مواعد مقرر در »قانون تسهیل تسویه 
بدهی بدهکاران شــبکه بانکی کشور«، بدین وسیله 
مفاد بند )4( مصوبات شصت و چهارمین جلسه مورخ 
21  .14۰۰.1 ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در این 

رابطه به شرح زیر ابلاغ می شود:
»به سبب استمرار شــرایط ناشی از بیماری کرونا و 
اثرات تعطیلی های وضع شده برای مشاغل و کسب 
و کارها، مهلت های زمانی مندرج در بند هفتم مصوبه 
جلســه چهل و هفتم ستاد ملی مدیریت کرونا مورخ 
1۵/ ۰9/ 1399  در زمینه )قانون تسهیل تسویه بدهی 
بدهکاران شبکه بانکی کشــور(، به مدت شش ماه 

تمدید می شود.«
بر همین اســاس مهلت مندرج در قانون یاد شــده، 
برای اشخاص مشــمولی که تاکنون نتوانسته اند از 
مزایای قانون یاد شــده، بهره مند شوند برای تسلیم 
تقاضا به بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی تا 
پایان خردادماه سال 14۰۰، برای بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی به منظور محاســبه مانده بدهی 
مشــتری وفق ضوابط ابلاغی بانک مرکزی تا پایان 
مرداد ماه ســال 14۰۰ و برای اشخاص مشمول به 
منظور تسویه نقدی مانده بدهی تا پایان شهریور ماه 

سال 14۰۰، تمدید می شود.
براین اساس و باتوجه به مراتب پیش گفته، بانک ها و 
مؤسسات اعتباری مراتب را به قید تسریع و با لحاظ 
مفاد بخشنامه شماره 1491۵3   .9۶ مورخ 1۶    .۵    .139۶ 
به تمامی واحدهای ذیربط خود ابلاغ کرده و بر حسن 

اجرای آن نظارت دقیق به عمل آورند.

زمین گیر شدن نقدینگی 
مازندرانی ها زیر سایه سنگین 

کرونا
 میزان سپرده گذاری بانکی شهروندان مازندرانی در 
سال 99 ، سالی که به طور کامل زیر سایه کرونا قرار 
داشــت حدود ۶۰ درصد نسبت به سال 9۸ افزایش 
داشــت ، وضعیتی که کارشناسان اقتصادی از آن به 

عنوان زمین گیر شدن نقدینگی یاد می کنند.
به گزارش ایرنا، سال 99 را شاید بتوان سخت ترین 
سال اقتصادی کشور و استان مازندران در چهار دهه 
گذشته دانســت ؛ از یک طرف مشکلات اقتصادی 
ناشی از گســترده ترین تحریم های بین المللی که 
حتی کوچک ترین ارتباط مالی اســتان های کشور 
با همســایگان را نشــانه گرفته بود و از طرف دیگر 
مشــکلات ناشی از شــیوع ویروس کرونا که منجر 
به تعطیلی بنگاه های اقتصادی و بازارها شد و فشار 
معیشــتی بزرگی را به مردم کشور و از جمله استان 
مازندران وارد ســاخت ، ولی بــا این وصف افزایش 
میزان پس انداز بانکی مازندرانی ها نشان می دهد که 
کرونا چگونه قدرت مانور سرمایه گذاری و درآمدزایی 
از طریــق فعالیت مولد اقتصادی را از آنها ســلب و 

نقدینگیشان را روانه بانک ها کرده است.
طبق تازه ترین گزارش شورای هماهنگی بانک های 
دولتی مازندران کــه 14 بانک را زیر مجموعه خود 
دارد، در پایان سال 99 میزان سپرده گذاری مازندرانی 
ها در بانک های دولتی اســتان بــه حدود ۷۵ هزار 
میلیارد تومان رســید که نسبت به سال 9۸ افزایش 

۵۸.۶ درصدی را نشان می دهد.
میزان سپرده گذاری مازندرانی ها در پایان سال 9۸ 
که تنها در ماه پایانی با کرونا درگیر شده بود ، اندکی 

بیشتر از 4۷ هزار و 4۰۰ میلیارد تومان بود.
تفکیک آمار سپرده ها هم نشان می دهد که بیشترین 
میزان سپرده گذاری مازندرانی ها در سال کرونایی در 
بانک های دولتی مربوط به ســپرده کوتاه مدت به 

میزان حدود 2۷ هزار میلیارد تومان بوده است.
ســپرده کوتاه مدت به ســپرده هایی با دوره زمانی 
ســه ماهه ، ۶ ماهه و 9 ماهه گفته می شود که سود 
کمتری نسبت به سپرده های بلندمدت به آن تعلق 

می گیرد.
کمترین میزان ســپرده گذری در سال گذشته نیز به 
حســاب های پس انداز قرض الحسنه با هفت هزار 

میلیارد تومان تعلق داشت.
ســپرده بلندمدت مازندرانی ها در سال گذشته حدود 
2۶ هزار میلیارد تومان و میزان سپرده گذاری جاری 

اندکی بیشتر از 1۶ هزار میلیارد تومان بود.
بررسی جدول داده های شــورای هماهنگی بانک 
های دولتی مازندران نشان می دهد که در پایان سال 
گذشته بیشترین نرخ رشد سپرده گذاری مازندرانی ها 

مربوط به سپرده جاری با رشد 94 درصدی بود.
سپرده های جاری اصولا قرض الحسنه به شمار می 
روند اگر چه برخی از بانک ها در گذشــته از طریق 
تلفیق آن با حساب کوتاه مدت نوعی سود روزشمار 
هم تعریف کرده بودند.البته افزایش میزان ســپرده 
گذاری مشترکان بانکی مازندران به بانک های دولتی 
خلاصه نمی شود زیرا مسئولان بانک های خصوصی 
نیز با وجود عدم اعلام میزان عددی در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا تایید کردند که در جذب سپرده گذاری 

شهروندان دارای افزایش بودند.

 شیوه نامه صدور کارت 
 برداشت ریالی اشخاص

 حقوقی ابلاغ شد
 شیوه نامه صدور کارت برداشت ریالی اشخاص حقوقی 
بــا توجه به نیاز برخی اشــخاص حقوقی برای اتصال 
کارت بانکی به حساب های خود و استفاده از ابزارهای 
کارتی برای پرداخت هزینه های روزمره، در کمیسیون 
پولی و بانکی تصویب و به شبکه بانکی کشور ابلاغ شد.
به گزارش روز ســه شــنبه ایرنا از بانک  مرکزی، پیرو 
درخواســت تعدادی از بانک ها و موسسات اعتباری و 
با توجه به نیاز برخی اشخاص حقوقی مبنی بر اتصال 
کارت بانکی به حساب های خود و استفاده از ابزارهای 
کارتی بــرای پرداخت هزینه های روزمــره و نظر به 
اینکه کارت  بانکــی در زمره ابزار پرداخت  خُرد و صرفاً 
برای اســتفاده یک شخص حقیقی محسوب می شود، 
بررســی های همه جانبه ای با همفکــری بخش های 
تخصصی داخلی این بانک و شبکه بانکی کشور صورت 
پذیرفته و در جلســه شــماره 1۸۸ مورخ 1399.12.9 
کمیســیون محترم پولی و بانکی، شــیوه نامه »صدور 
کارت برداشت ریالی اشخاص حقوقی« مشتمل بر 13 

ماده و 13 تبصره تصویب شد.
بانک ها و موسسات اعتباری در ارائه این محصول الزامی 
ندارند و مشروط به رعایت کامل این شیوه نامه و رعایت 
ریســک های مترتبه، مختار به اجابت درخواست های 
واصلــه خواهند بــود و درصورت پذیــرش ارائه این 
محصول، موظفند متقاضیان صدور کارت برداشت ریالی 
را از مفاد این شیوه نامه که مرتبط با ایشان می باشد، آگاه 
و تعهدات مربوطه را اخذ کننــد. برخی مواد مهم این 

شیوه نامه به شرح زیر است:
-  »موسســه  اعتباری« مکلف است بنا به درخواست 
»امضادار مجاز«، هنگام صدور »کارت برداشت ریالی« 
اساسنامه »مشتری« و آخرین آگهی تغییرات مندرج در 
روزنامه رسمی را به منظور شناسایی »امضادار مجاز« 
بررســی کند و صدور »کارت برداشــت ریالی« صرفاً 
برای »امضاءدار مجاز« امکان پذیر بوده و لازم اســت 
سایر امضاداران وکالتنامه رسمی مربوطه مبنی بر »صدور 
کارت برداشت ریالی برای امضادار مجاز و حق برداشت 

به تنهایی« را به »موسسه  اعتباری« ارائه دهند.
- آثار حقوقی مربوط به برداشــت از »حساب ریالی« 
»مشتری«، توســط »امضادار مجاز« )دارنده کارت(، 
بدون نظرداشت شرایط برداشــت از حساب مزبور، از 
قبیل چند امضایی، ممهور به مهر شرکت و سایر شرایط 

برداشت به عهده »مشتری« می باشد.
- به ازای هر حســاب صرفاً امکان صدور یک »کارت  

برداشت ریالی« میسر می باشد.
- تمام تراکنش هــای مجاز کارتی اعم از درون بانکی 
و بین بانکی، در کلیه ابزارهای پذیرش با رعایت کامل 
دســتورالعمل های صادره مربوطه، بــرای کارت های 
موضوع این شــیوه نامه مجاز خواهد بود. کد محصول 
شــماره ۸۸ در گــروه محصــولات Debit بــرای 
»کارت برداشــت ریالی« اشخاص حقوقی تخصیص 
یافته اســت. »موسســه اعتباری« می تواند در صورت 
درخواست »مشتری«، برای کارت صادره، به تفکیک 
و در چارچوب ضوابط سقف ها و استانداردهای اعلامی 
»بانک مرکزی«، نسبت به تعیین سقف مبلغی، تعدادی 
و نوع تراکنش های مجــاز، همچنین درگاه های قابل 
اســتفاده و در صورت امکان پذیرندگان فروشگاهی، 

اقدام کند.
- کارمــزد صــدور »کارت برداشــت ریالــی« برای 
»مشــتری«، حداکثــر دو برابر کارمــزد صدور کارت 
مغناطیســی یا هوشمند اســت و به عهده »مشتری« 

خواهد بود.

بانک مرکزی محدودیتی برای 
تامین ارز خرید واکسن ندارد

رئیــس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکــه هر گونه 
درخواســت و اعلام وزارت بهداشت جهت پرداخت ارز 
بابت واردات واکسن تامین می شود، گفت: 1۷۸ میلیون 
دلار برای 1۶.۸ میلیون دوز واکسن تخصیص و واردات 

آغاز شد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از بانک مرکزی، 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در یادداشت 
خود گزارشی از آخرین اقدامات انجام شده برای تأمین 
ارز خرید واکســن را ارائه کرد و گفت: ضرورت تأمین 
واکسن کرونا و انجام واکسیناسیون علیه ویروس کرونا 
قطعاً بایستی مهمترین دغدغه کشور باشد.وی افزود: 
بانک مرکزی از همان ابتدا علیرغم همه محدودیت های 
نقل و انتقال مالی ناشی از تحریم، تمام تلاش خود را 
برای تأمین فوری ارز موردنیاز واردات واکسن بر اساس 
سفارش وزارت بهداشت و درمان، به عمل آورده است.

همتــی گفت: بر مبنای قرارداد کوواکس، 1۷۸ میلیون 
دلار برای 1۶.۸ میلیون دوز واکسن تخصیص و قسط 

اول آن نیز پرداخت و واردات آن آغاز شده است.
وی افزود: هرگونه درخواست و اعلام وزارت بهداشت 
جهت پرداخت ارز بابت واردات واکسن تأمین می شود. 
تا کنون نیز بر اســاس میزان تقاضا و درخواست برای 
خرید واکســن از کشورهای روســیه و چین، ارز لازم 
تأمین و واردات انجام شــده است.به گفته رئیس کل 
بانک مرکزی، در حــال حاضر نیز تخصیص ارز برای 
واردات با ارز نیمایی، براســاس دستور رئیس جمهور، 
در اولویت تأمین می باشــد، بنگاههای بزرگ توانمند 
می تواننــد در انجام مســئولیت هایی اجتماعی خود با 
هماهنگی وزارت بهداشت نقش آفرینی کنند.وی افزود: 
امروز نیز، بانک مرکزی حداقل 1۰۰ میلیون دلار دیگر 
بانرخ ارز ترجیحی برای این منظور تخصیص داد تا با 
اعلام وزارت بهداشت پرداخت کند. این روند تأمین ارز 

بر مبنای درخواست ها تداوم خواهد داشت.

اخباراخبار

افزایش وام ازدواج و افزایش دردسر جوانان
فصل بهار و دستگاه های نظارتی در خواب زمستانی

ایده ها 
واستارتاپ های حوزه 
فین  تک برای ارایه 
طرح دعوت شدند

هم افزایی با 
نمایندگان از تهدیدها 
فرصت می سازد

 یک شــتاب دهنده در پارک علم و فناوری دانشگاه شهیدبهشتی فراخوانی 
را برای جذب ایده ها و اســتارتاپ های فین  تک در حوزه بورس، بانک و بیمه 
منتشر کرد.یکی از شتاب دهنده های تخصصی مستقر در پارک علم وفناوری 
دانشگاه شهید بهشتی برای توسعه بازارهای مالی کشور، اکوسیستمی فراهم 
آورده است تا استارتاپ ها، منتورها و مشاوران، شرکت های بزرگ و تخصصی و 
سرمایه گذاران گرد هم آیند تا با هم افزایی و مشارکت در این اکوسیستم، فضای 

مناسبی برای رشد و توسعه کسب وکار استارت آپ ها فراهم کنند.

معــاون پارلمانی وزیر اقتصاد با بیان اینکه هم افزایــی با نمایندگان ازتهدیدها فرصت 
می ســازد، گفت: تلاش در راستای هم افزایی وارائه پاسخ درست به نمایندگان مجلس 
و ایجاد تعامل بهتر و بیشــتری بین مجلس و دولت به خصوص در حوزه وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی، علی رغم متنوع بودن و هدف واحــد وجود دارد. هادی قوامی در 
نشست دوره ای هم اندیشــی مدیران پارلمانی زیر مجموعه های وزرات امور اقتصادی 
و دارایی در برج ســپهر بانک صادرات ایران، اظهار داشــت: بزرگترین حوزه در بخش 
پارلمانی، حوزه وزارت امور اقتصادی و دارایی اســت و مســایل متنوع زیادی در این 

حوزه مطرح می شود. 

با دعوت به استفاده از خدمات الکترونیک بانک صادرات ایران

برندگان »همراهی۲« صاپ یک میلیارد ریال جایزه گرفتند

سازمان اموال تملیکی اعلام کرد

دلیل عدم فروش خودروهای وارداتی متروکه در سرزمین اصلی

 برنــدگان مرحله اول طــرح »همراهی 
2« برای دعوت به اســتفاده از خدمات 
بانکــداری غیرحضوری و اپلیکیشــن 
پرداخت صاپ بانک صادرات ایران یک 

میلیارد ریال جایزه گرفتند.
به گــزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایــران، ۶9 برنــده مرحلــه اول طــرح 
»همراهی 2« این بانک مشخص شد و 
جایزه برتر این دوره به آقای ماکان نعمتی 
هریکنده از مدیریت شعب استان مازندران 

تعلق گرفت.
طرح توسعه و ترویج اپلیکیشن پرداخت 
بانک صادرات ایران )صاپ( به مناسبت 
شصت و نهمین سال فعالیت این بانک با 
عنوان طرح »همراهی2« صاپ در چهار 
دوره ســه ماهه با مجموع چهار میلیارد 

ریال جایزه نقدی از ابتدای زمستان سال 
99 تا پایان پاییز ســال 14۰۰ عملیاتی 
می شود و در هر دوره به ۶9 نفر برتر یک 

میلیارد ریال جوایز ارزنده تعلق می گیرد.
بر اســاس این طرح که با هــدف ارائه 
بیــش از پیش قابلیت های اپلیکیشــن 
»صاپ« و ســهولت اســتفاده کاربران 
از خدمات بانکــداری غیرحضوری این 
اپلیکیشن عملیاتی شده، تمامی هموطنان 
و مشــتریان بانک صادرات ایران و سایر 
بانک های عضو شــبکه شتاب می توانند 
ضمــن معرفــی و دعوت بــه عضویت 
دوســتان و ســایر کاربران برای نصب 
اپلیکیشــن »صاپ«، امتیاز کسب کرده 
و با تــداوم این دعوت در طول دوره های 
سه ماهه، بدون قرعه کشی از پنج میلیون 

ریال تا 2۰۰ میلیون ریال جوایز این طرح 
برخوردار شوند.

با پایان یافتن مرحله اول این طرح )اول 
دی ماه تا پایان اســفند ماه ســال 99(، 
اسامی ۶9 دارنده بیشترین امتیازات این 
طرح مشــخص شــد که بر این اساس، 
جایــزه برتر ایــن دوره بــه ارزش 2۰۰ 
میلیون ریال بــه ماکان نعمتی هریکنده 
از مازنــدران تعلق گرفت. مجتبی بیکی 
جوزم نفر دوم این طرح از استان یزد برنده 
1۵۰ میلیون ریال، ســجاد صالحی نفر 
سوم از خراسان رضوی برنده ۸۰ میلیون 
ریال، مجید بابانتاج شفیعی نفر چهارم از 
مازندران برنده ۵۰ میلیون ریال، مصطفی 
خراســانی جلال آبادی از کرمان و ناصر 
خورسندی از مازندران هر یک 3۰ میلیون 

ریال و علیرضا کرمی  از کردستان، علی 
ســلیمان زاده از اســتان اصفهان، حبیب 
جهانی پور فتیده از گیــلان و رضا آزاده 
از استان بوشهر هر یک 1۵ میلیون ریال 

جایزه نقدی برنده شدند.
همچنین نفرات برتر 11 تا 31 این دوره 
هر کدام 1۰ میلیون ریال و رتبه های برتر 
32 تا ۶9 نیــز هر یک پنج میلیون ریال 

جایزه نقدی دریافت کردند.
کاربران می توانند برای مشارکت در این 
طرح از طریق نصب مستقیم اپلیکیشن 
صــاپ و واردکــردن کد معــرف کاربر 
معرفی کننــده )مــروج(، ارســال پیام با 
محتوای لینک نصب اپلیکیشــن صاپ، 
ارســال لینک اختصاصی کاربر معرفی 
کننده )مروج( برای نصب اپلیکیشــن یا 

تکمیل اطلاعات پروفایل توسط کاربران 
اقدام کرده و امتیاز کسب کنند.

در این طرح، نصب اپلیکیشــن و تکمیل 
پروفایل کاربــری 1۰ امتیاز و هر معرفی 
و ترویج طرح از طریق نصب و عضویت 
در نرم افزار صاپ توسط کاربران جدید به 
شرط ورود کد معرف نیز 1۰ امتیاز برای 
کاربران خواهد داشــت. بهار، تابستان و 
پاییز 14۰۰ سه دوره سه ماهه باقی مانده 
این طرح همچنان بــرای اجرا و اعطای 
جوایز ارزنده به مشــارکت کنندگان برتر 
طرح »همراهی 2« بانک صادرات ایران 

در نظر گرفته شده است.
انتخــاب ۶9  کاربر برتر ایــن طرح به 
مناسبت شــصت  و نهمین سال فعالیت 
بانک صادرات ایران صورت گرفته است.

در حالی ســازمان امــوال تملیکی طی 
توافقی تصمیم به واگذاری 1۵۰۰ خودرو 
وارداتی متروکــه در مناطق آزاد گرفته و 
این پیشــنهاد در جریان بررسی قرار دارد 
که مســئولان مربوطه می گویند برخی 
محدودیت ها مانع از فروش این خودروها 

در سرزمین اصلی شده است.
به گزارش ایســنا، اخیــرا مکاتباتی بین 
سازمان اموال تملیکی و دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد در رابطه با تعیین تکلیف 
1۵۰۰ خــودروی متروکــه تحت اختیار 
سازمان اموال تملیکی قرار دارد، صورت 
گرفت و این ســازمان پیشنهاد فروش و 
شماره گذاری این خودروها در مناطق آزاد 
را ارائه کرد که ظاهرا با اســتقبال همراه 

شد. 
در ادامه طی مکاتبه دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد با معاون اول رئیس جمهور، 
موضوع اصلاح مصوبه 139۶ در رابطه با 
مستثنی شدن این واگذاری از ممنوعیت 
ها و محدودیت های واردات خودرو مطرح 

شد.  

اما اینکه جریان این واگذاری چیســت و 
چرا در داخل فروش نمی رود موضوعی 
اســت که میر معینی - معاون فروش و 
بهره برداری سازمان اموال تملیکی - در 
مورد آن به ایســنا توضیحاتی ارائه کرده 

است.
 جریان پیشــنهاد واگذاری خودروها در 

مناطق آزاد 
وی با اشاره به الزام ماده ۸ قانون تاسیس 
ســازمان اموال تملیکی مبنی بر تعیین 
تکلیف اموال در اختیار طی یکسال گفت: 
شــماره گذاری خودروهای دپوشــده در 
سازمان اموال تملیکی با محدودیت هایی 
مواجه و امکان تعیین تکلیف آنها فراهم 
نبود ولی با پیگیری سازمان اموال تملیکی 
شــاید تعیین تکلیف خودروهای متروکه 
موجود در این ســازمان بزودی در دستور 

کار قرار بگیرد.
میر معینــی توضیح داد: محدودیت های 
مانند عدم استاندارد، نداشتن اوراق فنی، 
عدم وجود نمایندگی هــای مجاز برای 
خدمــات بعــد از فروش، موتــور بالای 

2۵۰۰ سی ســی و یا لوکس بودن آنها 
وجود داشت که موجب شد که مسئولان 
سازمان در یکی از تصمیمات جمع بندی 
شــده، ضمن برگزاری جلســات فنی با 
مســئولان مناطق آزاد و تجاری  طرحی 
برای تعیین تکلیف این خودروها در این 
مناطق آماده و برای تصمیم گیری نهایی 

به هیات دولت ارائه کند.
وی  با بیان اینکه در راستای انجام دستور 
ریاست قوه قضائیه و تاکیدات وزیر اقتصاد 
به منظور تعیین تکلیــف کلیه اموال در 

اختیار، ضمن تشکیل کارگروه های ویژه 
اقدامــات فوری برای تســریع در تعیین 
تکلیف کلیه امــوال از جمله خودروهای 
رسوبی عملیاتی شــده است ، یادآور شد 
که در صورت اجرایی شدن طرح فروش 
خودروهــای دپو شــده ســازمان اموال 
تملیکی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
ضمن تعیین تکلیف خودروهای رسوبی در 
سازمان، تمهیدات ویژه ایی برای نو سازی 
ناوگان حمل و نقل در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی بدون انتقــال ارز کلید خواهد 

خورد. 
به گزارش ایســنا، خودروهایی که اکنون 
در جریان واگذاری بــه مناطق آزاد قرار 
دارند طی یکی دو سال  اخیر بسیار مورد 
بحث بــوده اند و با وجــود مهلت های 
تعیین شــده از سوی هیات وزیران برای 
تعیین تکلیف یا ترخیص خودروهای دپو 
شده در گمرک، به دلیل محدودیت های 
موجود به ویژه شرایطی که سازمان ملی 
استاندارد تعیین کرده بود امکان ترخیص 

پیدا نکردند.
این در حالی اســت که حتی در ســال 
گذشته حواشــی در مورد غیر استاندارد 
بــودن خودروهایی مانند بنز، پورشــه و 
یا بی ام دبلیو در بین آنها ایجاد شــد، با 
این حال شــنیده ها از این حکایت دارد 
که اخیر ســازمان ملی اســتاندارد نیز در 
راستای تعیین تکلیف خودروهای دپو شده 
اقداماتــی صورت داده و همکاری خود را 
اعلام کرده اســت که می تواند حتی به 
امکان تعیین تکلیف خودروها در سرزمین 

اصلی منتهی شود.
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دولت با حمایت از شــرکت های فعال در 
صنعت حمل و نقــل هوایی، با پرداخت 
بیــش از 2 هــزار و ۵۵۰ میلیارد تومان 
ادامه  توانست مســیر  تســهیلات ویژه 
فعالیت را برای کارکنان و شــاغلان این 

صنعت فراهم کرد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی 
و پایــش آثــار اقتصادی کرونا، شــیوع 
جهانــی ویــروس کرونا و لغــو هزاران 
پرواز در جهان، آینده بقای شــرکت های 
هواپیمایی را با چالش های جدی روبه رو 
کــرد و ایرلاین های ایرانــی نیز از این 
قاعده مســتثنی نبودند. شــرایط سخت 
اقتصادی ناشــی از تحریم در سال های 
اخیر مشکلات بسیاری برای شرکت های 
هواپیمایــی ایرانی ایجاد کــرده بود که 

کرونا مشکلات را چند برابر کرد.
چندی پیش، »مقصود اسعدی سامانی« 
دبیر انجمــن شــرکت های هواپیمایی، 
درباره میزان خســارت های وارد شده به 
شــرکت های هواپیمایی ناشی از شیوع 
ویروس کرونا گفــت:  برآوردهای انجام 
شــده نشــان داد که تا 1۵ فروردین ماه 
سال 99 شــرکت های هواپیمایی ایرانی 
حدود ســه هزار میلیارد تومان و تا پایان 
فروردین ماه نزدیک به چهار هزار میلیارد 
تومان زیــان دیدند و این خســارت در 

ماه های بعدی نیز ادامه یافت.
به گفته اســعدی سامانی، به طور تقریبی 
شــرکت های هواپیمایــی ایرانی پس از 
فروردین مــاه نزدیک به یک هزار میلیارد 
تومــان به صــورت ماهانــه عدم النفع 
)خسارت ناشــی از انجام نشدن پروازها( 

داشته اند.
حمایــت از این شــرکت ها بــا توجه به 
وضعیتــی که کارشناســان ایــن حوزه 
توصیف می کردند، ضرورتی اجتناب ناپذیر 
بود و در نتیجه بخشــی از تســهیلات 
حمایتــی دولت برای کســب و کارهای 
متضرر از کرونا به شرکت های هواپیمایی 
ایران اختصاص داده شــد. چنان چه وزیر 
راه و شهرسازی نیز در اواخر سال گذشته 
گفت: ایرلاین های کشور تاکنون 2 هزار 
و ۵۵4 میلیارد تومان تسهیلات ناشی از 
کرونا دریافــت کرده اند. این آمار مربوط 
به تسهیلات همه شرکت های هواپیمایی 
به جز 4 شرکتی اســت که هنوز موفق 
به نهایی کردن فرایند دریافت تسهیلات 

خود نشده اند.
زمان بازپرداخت تمدید شود

در همیــن زمینه، »اصغــر عبدالله پور« 
رییــس هیــات مدیــره و مدیرعامــل 
هواپیمایــی تابان در گفت وگو با خبرنگار 
پایــگاه اطــلاع رســانی و پایــش آثار 
اقتصادی کرونا گفــت: ما در هواپیمایی 
تابان ۶۰ میلیارد تومان تسهیلات کسب 
و کارهای آسیب دیده از کرونا را دریافت 
کــرده ایم که کمک خوبــی برای ادامه 
فعالیت ما بوده است و در واقع باید بگویم 

که این صنعت را نجات داد.
وی ادامــه داد: البته این تســهیلات به 
صــورت کامل و یکجا پرداخت نشــد و 
در چند بخش تا پایان ســال تکمیل شد. 
نخستین قسط بازپرداخت ما اردیبهشت 
اســت اما توان پرداخت، با توجه به ادامه 
شــرایط کرونایی وجود ندارد. امیدواریم 
حداقــل تــا پایــان همه گیــری کرونا 

بازپرداخت تسهیلات متوقف شود.
عبدالله پــور توضیح داد: قبل از شــیوع 
کرونا وضعیت شــرکت های هواپیمایی 
مطلوب نبود و در شرایط سخت اقتصادی 
ناشــی از تحریم ها فعالیت می کردند که 
با شیوع کرونا مشکلات تشدید شد. لغو 
سفرها درآمد شرکت های هواپیمایی را به 
شــدت کاهش داد. در این بین ظرفیت 
پرواز ها هم بــه ۶۰ درصد در هر پرواز 
کاهش یافتــه که معضل جــدی همه 

ایرلاین ها است.
وی ادامــه داد: ایــن محدودیــت در 
پروازها فقط مختــص پروازهای داخلی 
ایران اســت و پروازهای خارجی چنین 

محدودیتی ندارند .برای مثال در چند روز 
اخیر پرواز شــیراز به مسقط فول مسافر 
پرواز کرد و منعی هم نداشــت اما پرواز 
داخلی فقــط با ۶۰ درصد ظرفیت امکان 

پذیر است.
مدیرعامل هواپیمایی تابان گفت: ســود 
12 درصدی بازپرداخت این تســهیلات 
به انــدازه کافی شــرایط بازپرداخت را 
ســخت کرده اســت، اگر هزینه دیرکرد 
هم قرار باشــد اضافه شــود واقعا توانی 
برای بازپرداخت وجود نخواهد داشــت و 

امیدواریم این گونه نشود.
چک برگشــتی و تعهــدات ارزی مانع 

دریافت تسهیلات بود
»یونس دقیق کیا«، مدیرعامل شــرکت 
هواپیمایی فلای پرشین نیز در گفت وگو 
با خبرنگار پایگاه اطلاع رســانی و پایش 
آثــار اقتصــادی کرونا گفــت: دریافت 
تســهیلات کرونایی که برای حمایت از 
کسب و کارهای متضرر از کرونا مصوب 
شــد، شــرایط پیچیده ای داشــت و ما 
تاکنون نتوانسته ایم آن را دریافت کنیم. 
البته فقط چهار ایرلاین تاکنون موفق به 
دریافت نشــده اند که دلیل آن مشکلات 

خود ایرلاین ها بوده است.
وی توضیــح داد: دریافت وام شــروطی 
داشــت که برخی شــرکت ها نتوانستند 
تامین کنند، برای مثال ما چون تعهدات 
ارزی تسویه نشده داشتیم، نتوانستیم وام 

را دریافت کنیم.
دقیق کیا افزود: باتوجــه به مبالغ بالای 
تسهیلات و دشــواری تامین وثیقه، قرار 
شــد هواپیماهای هر شــرکت به عنوان 

وثیقه در رهن بانک قرار گیرند.
وی گفــت: در ایــن بیــن هــم هزینه 
کارشناسی برای تعیین قیمت هر هواپیما 
وجــود دارد، هم هزینه ثبت در دفترخانه 
که دست کم 2 تا سه میلیارد هزینه ثبت 
هر هواپیما است. تیم یکی از موانع است 
چون هزینه بالایی صرف ثبت می شــود 

اما تنها مانع این نیست.
مدیرعامــل شــرکت هواپیمایی فلای 
پرشــین با بیان اینکه شرایط بازپرداخت 
ها هم یک مانع است، ادامه داد: در اصل 
بازپرداخت این تســهیلات با 12 درصد 
سود اســت اما اگر پرداخت نشود یعنی 
تاخیر در بازپرداخت وجود داشــته باشد، 
با ســود 2۶ درصد دریافت خواهد شــد. 
در چنین شــرایطی بازپرداخت وام ها کار 
سختی است و ریسک دریافت تسهیلات 

بالاست .
کاهش 4۰ درصد ظرفیت مشکل جدی 

ماست
وی افــزود: مشــکلات شــرکت های 
هواپیمایی زیاد است اما کاهش ظرفیت 
پروازهای داخلی به ۶۰ درصد مشــکل 
جدی ما اســت. در حالــی که پروازهای 
خارجی فول هستند و در سفر چندساعته 
خارجــی خبری از کاهش تعداد مســافر 
نیســت در ایران این کاهش 4۰درصدی 

به یک مشکل جدی تبدیل شده  است.
دقیــق کیــا همچنین گفت: اگــر مانند 
کشــورهای خارجــی وام بلاعوض به 
ایرلاین هــا پرداخت نمی شــود حداقل 
محدودیــت پرواز بــا ۶۰ درصد ظرفیت 
لغو شــود. درحالی که مترو و بی. آر.تی و 
اتوبوس ها مملو از مسافر است فقط پرواز 
بــا 1۰۰ درصد ظرفیت مشــکل آفرین 

خواهد بود؟
وی در پایان گفــت: بنابراین مهمترین 
درخواست ما رفع محدودیت در ظرفیت 
پروازها و تمدید مهلت اســتمهال وام ها 

است.
نتقاد از چگونگی تخصیص تسهیلات

مدیرعامــل اجرایی شــرکت هواپیمایی 
ایران ایرتور، نیــز در گفت وگو با پایگاه 
اطلاع رســانی و پایش آثــار اقتصادی 
کرونــا گفــت: پرداخت تســهیلات به 
شــرکت های هواپیمایی متضرر از کرونا، 
تصمیمــی تاثیرگــذار و مثبــت بود و با 
اســتقبال ایرلاین ها روبه رو شد، هرچند 

شرایط دریافت آن راحت نبود.
»ســید رضا موســوی« افزود: یکی از 
مــواردی کــه مابه آن معتــرض بودیم 
چگونگی تخصیص تســهیلات بود. قرار 
شد سازمان هواپیمایی کشوری به عنوان 
متولی تخصیص تســهیلات، براســاس 
تعداد ناوگان هوایی، تعداد مسافر، ساعت 
پرواز و نیروی مشغول به کار این تقسیم 
بندی را انجام دهد اما در عمل این گونه 
نشــد. اگر شــرایط تخصیص اعتبار به 
درستی در نظر گرفته می شد، تسهیلات 

عادلانه تر توزیع می شد.
وی ادامه داد: در مسیر دریافت تسهیلات، 
ستاد ملی مقابله با کرونا همکاری بسیار 
خوبی با ما داشــت که جای تشکر دارد، 
زیــرا هرجا بــه مشــکل برمی خوردیم 
مســوول پیگیری که معرفی شــده بود 
پاسخگوی تماس های ما بود و راهنمایی 

و پیگیری لازم را نجام می داد.
مدیرعامــل اجرایی شــرکت هواپیمایی 
ایــران ایرتــور اظهــار داشــت: برخی 
ایرلاین ها از عدم همراهی بانک ها گلایه 
داشــتند اما بانک تجارت با ما همکاری 
خوبی داشت. برخی بانک ها شرط افتتاح 
حساب و پرداخت حقوق پرسنل ایرلاین 
را مطــرح کرده بودند امــا بانک تجارت 
چنین شرطی را مطرح نکرد و با همراهی 
خوب خود، ســبب رضایت ما در مســیر 
دریافت تسهیلات شــد. البته ما هم 2۰ 
روز بعد از دریافت وام، نخستین قسط را 
پرداخت کردیم و تا امروز حتی یک روز 

هم دیرکرد نداشته ایم.
موسوی همچنین بیان داشت: با توجه به 
ادامه شرایط ســخت کرونایی و کاهش 
ظرفیت پروازهــای داخلی به ۶۰ درصد، 
امکان بازپرداخت تسهیلات واقعا سخت 
است و ای کاش تنفس دست کم ۶ ماهه 
در نظر می گرفتند تــا با فروکش کردن 
همه گیری کرونا، پروازها به حالت عادی 
بازگردد و امکان بازپرداخت وام ها فراهم 

شود.
وی در پایان گفت: در حال حاضر پروازها 
با رعایت کامل پروتکل های بهداشــتی 
انجام می شــود .حضور مســافر در پرواز 
خارجــی باید همراه با تســت منفی پی. 
سی. آر باشد و اگر مسافر تست پی سی 
آر منفی نداشته باشد به هیچ عنوان اجازه 

پرواز نخواهد یافت.

زمین برای ساخت یکهزار 
و 28 واحد مسکن ملی در 

مازندران تامین شد
 معاون زمین و مســکن اداره کل راه و شهرسازی 
مازندران گفت کــه تاکنون زمین برای ســاخت 
یکهزار و 2۸ واحد مسکن ملی در این استان تامین 

شده است.
سیدعباس راهگشای روز سه شنبه در گفت و گو با 
خبرنــگار ایرنا با اعلام این که 2 هزار و 4۶۵ نفر از 
متقاضیانی که ثبت نام کردند به عنوان واجد شرایط 
دریافت مســکن ملی شناسایی شدند ، افزود که با 
این حســاب باید برای ساخت یکهزار و 43۷ واحد 

دیگر زمین مورد نیاز تامین شود.
وی کمبود زمین را از جمله موانع پیشــرفت طرح 
مســکن ملی در مازندران معرفی کرد و گفت که 
قیمت بالای زمین در استان سبب شده تا کار تهیه 
زمین برای اجرای طرح اقدام ملی مسکن با مشکل 

مواجه شود.
راهگشای افزایش قیمت مصالح، دستمزد کارگر و 
افزایش هزینه صدور پروانه ساخت و ساز را هم از 
دیگر عوامل کندی پیشرفت طرح مسکن ملی در 

مازندران برشمرد.
وی یکــی از راهکارهــای اتخاذ شــده برای رفع 
مشــکل کمبود زمین بویژه در شهرهای کوچک را 
در نظر گرفتن زمین جایگزین در شهرهای همجوار 
برشــمرد و افزود : متاسفانه کمبود زمین در برخی 
شــهرهای مازندران از جمله فریدونکنار و تنکابن 

مهم ترین مشکل محسوب می شود.
معاون راه و شهرســازی مازندران با این وصف از 
تحقق واریز ودیعه نخست طرح مسکن ملی توسط 
914 تن از واجدان شــرایط استان خبر داد و گفت 
که این تعداد کســانی هستند که پیامک واریزی را 

ارسال کرده اند.
طبــق دســتورالعمل وزارت راه و شهرســازی ، 
متقاضیان مسکن ملی باید در مرحله اول مبلغ 4۰۰ 

میلیون ریال پرداخت کنند.
راهگشای گفت : برابر دســتورالعمل وزارت راه و 
شهرسازی، متقاضیان واجد شرایط مسکن ملی در 
صورت پرداخت نکردن ودیعه نخست، از فهرست 

این طرح حذف خواهند شد.
طرح اقدام ملی مسکن از برنامه های دولت تدبیر و 
امید برای خانه دار کردن افراد فاقد مسکن است که 
اجرای آن از آبان ماه سال 9۸ در کشور آغاز شد. در 
این برنامه وزرات راه و شهرسازی موظف شد تا با 
تامین زیرساخت ها از جمله مسکن تا سال 14۰۰ 
حداقل 4۰۰ هزار واحد  مســکونی برای متقاضیان 

واجد شرایط احداث کند.
سهمیه مازندران طی دو مرحله اجرای این طرح 1۷ 
هزار واحد اعلام شد که در نهایت 13 هزار و 4۵۶ 

نفر برای آن ثبت نام کردند.
متقاضیان مسکن ملی را افرادی تشکیل می دهند 
که خودشــان و افراد تحت تکفلشان از سال ۸4 به 
بعد فاقد زمین یا مســکن بوده باشند و از تاریخ 22 
بهمن سال 13۵۷ از هیچ یک از امکانات نهادهای 
عمومی غیردولتی مربوط به تأمین مســکن شامل 
زمین، واحد مسکونی یا تسهیلات یارانه ای خرید یا 

ساخت واحد مسکونی استفاده نکرده باشند.

رکورد احداث بزرگراه در دولت 
تدبیر و امید شکسته شد 

ترکی معــاون وزیر راهمعاون توســعه مدیریت و 
منابع انسانی وزیر راه و شهرسازی گفت: از ابتدای 
دولــت تدبیر و امید تاکنون هشــت هزار کیلومتر 
بزرگراه در کشور احداث شده است که یک رکورد 

محسوب می شود.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، 
نعمت الله ترکی روز ســه شــنبه در آیین تودیع و 
معارفه مدیرکل راه و شهرســازی کردستان که به 
صورت ویدئو کنفرانس حضور داشت، اعلام کرد: 
با وجود مشکلات موجود در سطح کشور ما شاهد 
رشد بی ســابقه در بخش احداث بزرگراهی بودیم 
و از 12 هــزار کیلومتر هدف گذاری این بخش، از 
ابتــدای ماموریت دولت تاکنون ۸ هزار کیلومتر به 
ســرانجام رسیده اســت که یک رکورد محسوب 

می شود.
وی به هدفگذاری احداث ۵۰۰ هزار واحد مسکن 
ملی در کشور هم اشــاره و عنوان کرد: در استان 
کردستان 22 هزار نفر در این طرح ثبت نام کردند 
که در نهایت چهار هزار واحد آن منجر به قرارداد 
شده است.معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی 
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: اولین افتتاحیه های 
طرح مسکن ملی از اردیبهشت ماه سال جاری در 
برخی از شهرهای کشور انجام می شود و در استان 

کردستان نیز این مسئله پیگیری شده است.
وی گفت: توســعه بخش راه و حمل و نقل استان 
کردســتان در دســتور کار ایــن وزارت خانه قرار 
گرفته اســت، هرچند به دلیل شــرایط اقتصادی 
و محدودیت هــای مالی، تحریم هــای ظالمانه و 
مشــکلات اداری شــاید تاکنون نتوانســته ایم به 

هدفگذاری موردنظر دست پیدا کنیم.
ترکــی با بیان اینکه در بخش بازآفرینی شــهری 
و توســعه راه های روستایی اســتان کردستان در 
اولویت اســت، هرچند می طلبــد که با تخصیص 
منابع بیشــتر در این بخش فعال تــر عمل کنیم، 
افزود: اســتان کردســتان به یــک کارگاه بزرگ 
راهســازی تبدیل شــده و در آینده مردم اســتان 

نتیجه آن را خواهند دید.

سومین گذرگاه مرزی ایران و 
پاکستان افتتاح می شود

کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و پاکستانهمزمان 
با ســفر وزیر راه و شهرسازی به اســتان سیستان و 
بلوچستان و با حضور مقامات پاکستانی سومین گذرگاه 

رسمی ایران و پاکستان افتتاح خواهد شد.
به گــزارش خبرنــگار پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی، فردا اول اردیبهشت ماه 14۰۰ همزمان با 
سفر محمد اســلامی، وزیر راه و شهرسازی به چابهار 
ســومین گذرگاه رسمی مرزی بین جمهوری اسلامی 

ایران و جمهوری اسلامی پاکستان افتتاح می شود.
گذرگاه پیشــین-مند در شهرســتان راســک افتتاح 
خواهد شــد. اکنون تردد رسمی بین ایران و پاکستان 
از دو گذرگاه میرجاوه در شــمال اســتان سیستان و 
بلوچســتان و جالق در شرق این استان انجام می شود. 
مرز پیشــین جنوبی ترین گذرگاه اســتان سیستان و 
بلوچستان با پاکستان خواهد بود. گفتنی است در این 
مراســم شــهرام آدم نژاد، معاون حمل ونقل، داریوش 
امانی تهرانی، رییس ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، نمایندگان 
وزارتخانه های صمت و امور خارجه، ریاســت گمرک 
جمهوری اسلامی ایران، نمایندگان سفارت جمهوری 
اسلامی پاکستان در ایران و مقامات و مسئولان محلی 

حضور خواهند داشت.

جریمه 2 برابری مالکان در 
صورت عدم ثبت نام در سامانه 

املاک
 معــاون وزیر راه و شهرســازی گفت: افــرادی که 
اطلاعات مالکیتی و ســکونتی خود را در مهلت مقرر 
در سامانه املاک و اسناد ثبت نکرده یا غلط ثبت کنند، 

مشمول جرایم 2 برابری می شوند.
»محمــود محمــودزاده« در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصادی ایرنا درباره سرنوشــت افرادی که اطلاعات 
مالکیتی و ســکونتی خود را در سامانه املاک و اسناد 
ثبــت نمی کنند، اظهار داشــت: در قانون مالیات های 
مســتقیم قانونگذار برای افرادی که اطلاعات خود را 
غلط، نیمه تمام یــا پراکنده ثبت کنند جرایمی در نظر 
گرفته است و حتی این افراد مشمول پرداخت جرایم و 

مالیات های تا 2 برابری می شوند.
وی گفت: اقدام اخیر دولت در راســتای شفاف شدن 
وضعیت مســکن کشــور و برنامه ریزی دقیق برای 
گروه های هدف اســت و کار اضافه ای با هدف خاصی 
انجام نمی شــود، بر این اســاس به همــه مالکان و 
مستاجران توصیه می کنیم بدون در نظر گرفتن شایعات 

اقدام به ثبت نام در سامانه کنند.
این مقام مسوول بیان داشت: توصیه دوم ما این است 
که مالکان متن قانون که در ســامانه آورده شده است 
را بخوانند تا از جدیت این موضوع مطلع شــده و دلیل 
اصلی ثبت نام که شفافیت وضع مسکن در کشور است 
را درک کنند.بــه گزارش ایرنا، ثبت اطلاعات ملکی و 
سکونتی خانوارها در سامانه املاک و اسکان به نشانی 
amlak.mrud.ir از روز پنجشــنبه 19 فروردین 
آغاز شده است.بر اساس قانون، هم زمان با پایان مهلت 
خوداظهاری موضوع تبصره )1( این ماده، دستگاه های 
اجرایی مکلفند خدمات خود از قبیل افتتاح حساب بانکی 
و صدور دسته چک، خدمات ناشی از اعمال سیاست های 
حمایتی، یارانه ای و کمک معیشــتی، تعویض پلاک 
خودرو، فروش انشــعاب آب، برق، تلفن و گازطبیعی، 
ارسال اسناد و مدارک مانند گواهینامه، گذرنامه، مدارک 
خودرو، اخطاریــه، ابلاغیه، ثبت نام مدارس در منطقه 
محل اقامت، استحقاق دریافت خوابگاه دانشجویی و 
امثال آن را فقط با اخذ کدملی و براســاس کدپستی 
یا شــرح نشانی یکتای درج شــده مربوط به اقامتگاه 
اصلی آنان در سامانه املاک و اسکان کشور ارائه کنند.

همچنین حداکثر در مدت ۶ ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این تبصره، همه ارائه دهندگان خدمات عمومی از قبیل 
آب و فاضلاب، برق، گاز و تلفن مکلفند قبوض مصرفی 
را بر اساس اطلاعات مندرج در سامانه املاک و اسکان 
کشور، مطابق با کدپستی یا نشانی یکتا و به نام مالک 

یا بهره بردار صادر کنند.

تجهیز 10 بیمارستان دیگر 
به دستگاه های اکسیژن ساز 

با کمک بنیاد مستضعفان
 بنیــاد مســتضعفان هم زمان با موج چهارم شــیوع 
کرونا، 1۰ بیمارستان دیگر کشــور را به دستگاه های 
اکسیژن ســاز تجهیز کــرد و بر همین اســاس تعداد 
بیمارستان های تجهیز شده توسط بنیاد مستضعفان به 

22 مورد رسید.
به گــزارش ایرنا از روابط عمومی بنیاد مســتضعفان، 
هم زمان با شــیوع مجدد کرونا در موج چهارم و درگیر 
شدن بسیاری از بیمارســتان های کشور و نیاز مبرم 
بیمارستان ها به تجهیزات اکسیژن ساز، بنیاد مستضعفان 
هزینــه تجهیــز 1۰ بیمارســتان دیگر به دســتگاه 

اکسیژن ساز بیمارستانی را تقبل کرد. 
بر اساس این گزارش، بنیاد مستضعفان که در مرحله 
قبل هم زمان با موج سوم شیوع کرونا، مبلغ 4۷ میلیارد 
تومان را برای تجهیز 12 بیمارســتان به دستگاه های 
اکسیژن ساز بیمارســتانی و همچنین خرید یک هزار 
دستگاه اکسیژن ساز خانگی در اختیار وزارت بهداشت 
گذاشته بود، در موج چهارم شیوع کرونا در کشور نیز با 
درخواست وزیر بهداشت مبلغ 2۰ میلیارد تومان را برای 
تجهیز 1۰ بیمارســتان دیگر به دستگاه های اکسیژن 

ساز ۶۰۰ لیتری بیمارستانی تخصیص داد.

اخباراخبار

جزئیات پرداخت ۲۵۵۰ میلیارد تومان تسهیلات به ایرلاین ها
مدیران شرکت های حمل ونقل هوایی تشریح کردند:

پروازهای فرودگاه 
سردار جنگل رشت 
افزایش می یابد

تذکر ایران ایر 
به آژانس های 
هواپیمایی

فرودگاه رشت مدیرکل فرودگاه گیلان گفت: با افزوده شدن چهار پرواز جدید توسط 
شرکت هواپیمایی آتا تعداد پروازهای رفت و برگشت مسیر رشت - تهران به 2۶ پرواز 
در هفته افزایش می یابد.حســن میرحسینی، مدیرکل فرودگاه سردار جنگل رشت در 
گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی گفت: از اردیبهشت ماه چهار 
پرواز جدید این فرودگاه در روزهای یکشــنبه و چهارشنبه برقرارمی شود.میرحسینی 
عنوان کرد: با احتســاب پروازهای جدید مســیر تهران، ۸۰ سورتی پرواز در هفته از 
فرودگاه گیلان به 1۰ مقصد شامل اهواز، تهران، عسلویه، اصفهان، بندرعباس، تبریز، 

کیش، مشهد، بوشهر و شیراز انجام می شود.

ایــران ایر در بخشــنامه ای به دفاتر فروش بلیت هواپیمــا اعلام کرد در صورت 
ارائــه تخفیف در نرخ بلیت هواپیما، از ادامه همکاری با آژانس هواپیمایی منصرف 

خواهد شد.
 محمــد هادی صانعی رئیس رویه هــا و مقررات بازرگانــی هواپیمایی جمهوری 
اســلامی ایران )هما( در بخشــنامه ای به دفاتر فروش بلیت هواپیما و آژانس های 
هواپیمایی اعلام کرد: اخیراً مشــاهده شده که برخی شرکت های خدمات مسافرت 

هوایی اقدام به ارائه تخفیف از محل کمیسیون این شرکت ها می کنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

آخرین وضعیت پروژه های مسکن ملی و مهر شهر جدید پرند

مدیرعامل شرکت آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک خبر داد

 آمادگی شرکت آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک
 جهت ارائه خدمات فنی و مهندسی به خارج از مرزها

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
از تعیین تکلیف واحدهای مسکن ملی در 
شهر پرند خبر داد و بر تلاش برای اتمام 
مســکن مهر پرند در زمان بندی مقرر، 

تاکید کرد.
به گزارش مهر به نقــل از وزارت راه و 
شهرسازی، حبیب الله طاهرخانی با اشاره 
به اینکه ســهمیه پرنــد در اجرای طرح 
اقدام ملی مســکن 2۶ هزار واحد است، 

گفــت: در پرنــد در بخش های مختلف 
طرح اقدام ملی، کار در حال انجام است. 
بخشــی مربوط به متقاضیان ثبت نامی 
بوده است که نزدیک به ۵۵۰۰ نفر واجد 
شــرایط انتخاب شدند که کار آن ها آغاز 
شده است. تعداد 3۸32 واحد نیز مربوط 
به انعقاد تفاهم نامه با ستاد کل نیروهای 
مسلح است که در محدوده 13۰ هکتاری 
اســت و عملیات اجرایی آن شروع شده 

است.
بــه گفتــه مدیرعامل شــرکت عمران 
شهرهای جدید، بخشــی از پروژه اقدام 
ملی مسکن در شــهر پرند در ارتباط با 
مشارکت بخش خصوصی است که تعداد 
واحدهای آن حدود 3 هزار واحد است و 
عملیات اجرای آن واحدهای طرح اقدام 

ملی مسکن نیز آغاز شده است.
طاهرخانــی در خصوص مســکن مهر 

شــهر پرند نیز با یادآوری این مطلب که 
سهمیه پرند برای طرح مسکن مهر 9۰ 
هزار واحد بوده است از اتمام کار عملیات 
ساختمانی واحدهای مسکونی مهر پرند 
خبــر داد و افزود: عملیات ســاختمانی 
واحدهای مســکونی مهر پرند به اتمام 
رســیده و تنها تعداد اندکــی باقی مانده 
است که در تلاش هستیم تا پایان دولت 
دوازدهم آن واحدهــا را تکمیل کرده و 

تحویل متقاضیان دهیم.
وی از جملــه اقدامــات مهم شــرکت 
عمران شــهرهای جدید را در خصوص 
مسکن مهر، تأمین سرانه ها و خدمات در 
شهرهای جدید برشمرد و ایجاد فضاهای 
ســبز، احداث مدارس و مراکز بهداشت 
و همچنین تســهیل در تــردد و ارتباط 
شــهرهای جدید را با شهرهای پیرامون 

از نکات مثبت عنوان کرد.

برگزاری نشســت خبری مدیرعامل 
شــرکت آزمایشــگاه فنی و مکانیک 
خاک مدیرعامل شــرکت آزمایشگاه 
فنــی و مکانیک خاک از برنامه های 
این شــرکت به منظور بهره گیری از 
نسل ســوم فناوری خبر داد و اظهار 
کرد که با استفاده از تکنولوژی های 
نویــن، می تــوان مدیریتــی بهینه 
در اســتفاده از منابع مالی، مســائل 
مصرفی و نگهــداری از راه ها ارائه 

کرد.
به گــزارش خبرنگار پایــگاه خبری 
وزارت راه و شهرســازی، امروز 31 
فروردین، مجیــد کیانپور، مدیرعامل 
شرکت آزمایشــگاه فنی و مکانیک 
خــاک نشســت خبری بــا اصحاب 

رسانه برگزار کرد.
در این نشســت که فرهاد احمدنیا، 
مدیــرکل دفتر مهندســین مشــاور 
شرکت آزمایشــگاه فنی و مکانیک 
خــاک و رمضانی، نماینده ســازمان 
مشــاور فنی و مهندســی شهرداری 
تهــران نیز حضور داشــتند، کیانپور 
به تشــریح فعالیت های این شرکت 

پرداخت و در خاتمه به پرســش های 
خبرنگاران پاسخ داد.

مدیرعامل شــرکت آزمایشگاه فنی 
و مکانیــک خاک عنــوان کرد: این 
شرکت قدمتی حدود ۶۵ سال داشته 
و یکی از قدیمی ترین مجموعه های 
کیفی در کشــور است که در بخش 
پایــش و کنترل کیفــی پروژه های 
عمرانــی کشــور فعالیــت می کند، 
به طوری که طــی این مدت، درکمتر 
پروژه عمرانی هســت که ردپایی از 

این آزمایشگاه نباشد.
وی گفت: ما با مجموعه های وزارت 
ه و شهرســازی، وزارت نیــرو،  را
وزارت نفت، وزارت کشور در بخش 
شــهرداری ها و بنیاد مسکن و حدود 
3۰ دســتگاه اجرایی دیگر فعالیت و 

همکاری مستقیم و کاملی داریم.
 کیانپور عنوان کــرد: زیر مجموعه 
این آزمایشــگاه؛ بیــش از یک هزار 
واحد فعال محلی و شعبه در سراسر 
کشــور فعالیت دارند که این ها جزو 
بزرگ ترین شبکه های آزمایشگاهی  
هســتند که بیــش از 2 هزار و ۵۰۰ 

نفر کارشــناس خبــره و باتجربه در 
آن فعالیت داشــته  و خدمات خوبی 
را به جامعه مهندســین کشــور در 

بخش های عمرانی ارائه می دهند.
برگزاری نشســت خبری مدیرعامل 
شرکت آزمایشــگاه فنی و مکانیک 

خاک
و  فنــی  آزمایشــگاه  یرعامــل  د م  
مکانیــک خــاک تأکید کــرد: نکته 
اساسی این است که ما بیش از ۵۰۰ 
نوع فراوانی و آزمایش داریم که در 
آزمایشــگاه فنی خــاک خدمات آن 
ارائه می شــود و مرتب هم به دنبال 
توســعه و نوگرایی سیستم ها هستیم 
از ظرفیت هــای موجود  بتوانیــم  تا 
استفاده کنیم. تلاشمان این است تا 
بتوانیم با اســتفاده از تکنولوژی های 
نوین، آزمایش هایــی را انجام دهیم 
که غیر مخرب بوده و نمونه گیری ها 

در محل نباشند.
 وی اظهــار کــرد: یکــی از ایــن 
آزمایش هایــی که انجــام می دهیم، 
ارزیابی ســطح و رویه شــریان های 
اصلی کشور است که با مجموعه های 

وزارت راه و شهرســازی و شــرکت 
زیرساخت و توسعه راه های کشور و 
شرکت آزادراه ها و سازمان راهداری 
و حمل ونقل جــاده ای و با مجموعه 
وزارت کشور در بخش کلان شهرها 
انجام می شــود. تلاش ما این است 
خدماتی که ارائه می دهیم بر اساس 
دانــش و تکنولــوژی روز باشــند و 
شــرکت های دانش بنیــان هم در 
این زمینه با بومی ســازی تکنولوژی 
روز دنیــا در کشــور بتوانند خدمات 

مناسبی به کشور ارائه دهند.
کیانپور تأکید کرد: حدود 12 ســال 
اســت که از ایــن فنّاوری های روز 
استفاده می شــود و هم اکنون نسل 
ســوم این فنّاوری هــای در اختیار 
شرکت آزمایشــگاه فنی و مکانیک 
خــاک قرار دارد کــه  می تواند یک 
ابزار خوبــی در جهت مدیریت بهینه 
در اســتفاده از منابع مالی، مســائل 
مصرفی و نگهــداری از راه ها ارائه 
شــود. مدیرعامل آزمایشــگاه فنی 
و مکانیــک خاک تصریــح کرد: با 
اســتفاده از ایــن روش، ۵۰ درصد 

از هزینــه نگهــداری راه های درون 
و بــرون کشــور کاهــش یافته و 
بــا توجــه بــه اینکه شــرکت های 
دانش بنیــان اعــلام کردنــد کــه 
می تواننــد ایــن تکنولوژی های روز 
دنیــا را بومی ســازی کننــد، ما هم 
اســتقبال کرده و از این شــرکت ها 
حمایــت خواهیم کــرد. وی گفت: 
در ایــن مجموعه، بیش از ۵۰ نفر از 
دانش آموختگان رشــته راه و ترابری 
از نخبگان کشــوری حضور دارند و 
به نحو مطلوب از دانش روز دنیا در 
جهت کاهش نگهداری و جلوگیری 
از خرابــی کــه در ســطح جاده ها 
وجود دارد، اســتفاده می شــود. این 
دانش آموختــگان می تواننــد با ارائه 
طرح های مهندسی،خدمات جدیدی 
را بــه جامعه مهندســان مشــاور و 

دانش روز مهندسی ارائه دهند.
 وی تأکیــد کــرد: امیدواریم از این 
ظرفیت خوبی کــه در اطراف ایران 
وجود دارد، اســتفاده کرده تا بتوانیم 
ارائه دهنده خدمات فنی و مهندسی 

به خارج از مرزهای کشور باشیم.
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رییس فرهنگســتان علوم پزشــکی در 
نامه ای به وزیر بهداشــت بــا تاکید بر 
لزوم استفاده از شبکه بهداشتی در انجام 
واکسیناســیون کرونا در کشور، در عین 
حال درباره مباحث مطرح شــده پیرامون 
ورود بخش خصوصی به عرصه واکســن 
کرونــا گفــت: از درگیر کــردن بخش 
خصوصی، به شــدت پرهیز شود، چه در 
امر خرید واکســن و چــه در امر توزیع 
و حتی تزریــق آن که متأســفانه خطر 
رانت خواری و سوء استفاده های کلان در 
خرید، فســاد در حمل و نگهداری و نیز 
کیفیت واکسن خریداری شده بسیار زیاد 

خواهد بود.
به گزارش ایسنا، در نامه دکتر سیدعلیرضا 
مرندی خطاب به دکتر سعید نمکی آمده 
اســت:» با احترام، نظر به اهمیت بسیار 
بالای نقش ایمن ســازی جامعه بر علیه 
ویروس کرونا و با توجه به اشتیاق قاطبه 
مردم به دریافت واکســن، به اختصار، به 

چند نکته مهم اشاره می کنم.
- ایــن اقدام بســیار ضــروری، نیازمند 
رنامه ریــزی کاملًا دقیق و مشــارکت  ب
بعضــی از نهادها در امــور برنامه ریزی 
و اجرا اســت )در ارتباط با نظم، امنیت، 

نظارت و ... و طبیعتاً نه مسائل فنی(.
- بدون هیچگونه تردیدی، اســتفاده از 
شبکه بهداشتی درمانی »تنها« راه انجام 

این مسئولیت خطیر است.
- جهت اجرائی کردن توصیه و دســتور 
مقام معظم رهبری، بهتر است از فرصت 
محدود باقیمانده و قبل از آنکه حجم لازم 

واکســن آماده شــود، هرچه سریع تر، به 
ترمیم، تکمیل، اصلاح، تقویت و اعتلای 
شــبکه بهداشــتی درمانی پرداخته شود، 
تا آمادگی های لازم کاملًا فراهم شــود. 
می توان نوعی رقابت بین دانشــگاه های 
علوم پزشــکی برای عملیاتی کردن این 
امر مهم ایجــاد کرد. این اقدام بســیار 
ارزشــمند، علاوه بر پیشگیری از هرگونه 
مشکل احتمالی، و نیز پاسخگوئی مطلوب 
به نیازهای امر واکسیناســیون عمومی، 
موجب سرمایه گذاری بسیار مهمی برای 

آینده کشور نیز خواهد بود.
- از درگیــر نمودن بخــش خصوصی، 
به شــدت پرهیز شــود، چه در امر خرید 
واکسن و چه در امر توزیع و حتی تزریق 
آن که متأســفانه خطــر رانت خواری و 
سوء استفاده های کلان در خرید، فساد در 

حمل و نگهداری و نیز کیفیت واکســن 
خریداری شــده بســیار زیاد خواهد بود. 
در امــر توزیع هم احتمــال ورود به بازار 
ســیاه و در نتیجه محروم ماندن اقشــار 
آســیب پذیر کــه قدرت خرید واکســن 
را ندارند بســیار زیاد خواهد بود و عملًا 
احتمال پاسخگوئی مطلوب توسط بخش 

خصوصی هم وجود نخواهد داشت.
- قطعاً واکسن و واکسیناسیون باید کاملًا 
رایگان و فاقد هر گونــه هزینه ای برای 

آحاد مردم باشد.
- توصیه می شود از بسیج جامعه پزشکی 
و نیروی بســیج سپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی جهت همکاری هــای لازم به 
منظور کســب اعتماد بیشتر مردم، حفظ 
نظــم و آرامش، نظارت در توزیع عادلانه 

واکسیناسیون و امثال آن استفاده شود.

-  لازم اســت برنامه نــرم افزاری قابل 
اعتمادی جهت ثبت و ردیابی آنهایی که 
واکســینه می شوند از طریق ثبت نام، نام 
خانوادگی، ســن، شناسه ملی و کدی که 
گویای اولویت دریافت واکسن باشد تهیه 
شود. توصیه می شــود قبل از استفاده از 
سامانه مزبور، راستی آزمایی لازم، انجام 

شود.
-  کارکنــان و همه آنهایــی که در امر 
تزریق واکســن دخالت مســتقیم دارند، 
باید آموزش های لازم را دیده و بر نحوه 
در  متاسفانه  نظارت شــود.  عملکردشان 
بالینی،  مشــاهده جریان کارآزمایی های 
نحــوه تزریــق واکســن در تلویزیون، 
در بســیاری موارد اشــکالاتی در نحوه 
عملکردشــان را نشــان داد، نظیر نحوه 
مصرف پنبه الکل و غیره توســط افرادی 

که کار تزریق را انجام می دادند.
-  بهتر اســت وزارت محترم بهداشــت، 
درمــان و آموزش پزشــکی بــرای هر 
دانشگاه یا دانشکده علوم پزشکی حداقل 
2 ناظر پیش بینی کند، تا با اســتفاده از 
فرم های تنظیم شده و انتخاب راندم افراد 
واکسینه شده، بتوانند گزارشات منظمی را 
برای آن وزارتخانــه محترم تهیه و ارائه 

نمایند.
- پیش بینی هــای لازم برای شــنیدن و 
پاسخگویی به نظرات و پیشنهادات مردم 
در تمام طول مدت واکسیناســیون انجام 

شود.
- از آنجا که منابع تهیه و تولید واکسن ها 
متفــاوت اســت، هر گونه بحــث و نظر 

در مورد میــزان تاثیر هر یــک از انواع 
واکسن ها، فقط در محافل علمی و کاملًا 
خصوصــی صورت پذیرد و از مغشــوش 
کردن اذهان مردم در این مورد و یا موارد 

مشابه، به شدت پرهیز شود.
- حتمــاً امــکان ثبت هرگونــه عارضه 
احتمالــی )اعــم از آنی، کوتــاه مدت، 
میان مدت و یا دراز مدت( که ناشــی از 
واکسیناسیون باشد فراهم گردد و فرم ها 
و گزارشات مزبور مســتمراً به استحضار 

مسئولین محترم وزارتخانه برسد.
- در مــورد اولویت بندی مــردم در امر 
دریافــت واکســن، ضمن اســتفاده از 
تجربیات سایر کشورها و نظرات سازمان 
جهانی بهداشت که بسیار ارزشمند است، 
وضعیت کشــور را کاملا در نظر گرفته و 
در صورت ضرورت با مقاماتی که ممکن 
است پیشــنهاداتی داشته باشند، مشورت 
قبلی به عمــل آید کــه در ضمن اجرا، 
مردم با شنیدن نظرات متفاوت، مغشوش 

نشوند.
-  مطلب بسیار مهم دیگر این که، توجه 
لازم داشــته باشید که مســاله ای بسیار 
تاثیرگــذار یعنی انتخابــات و جابه جائی 
دولت در پیش اســت. پیش بینی اقدامات 
بایــد بــه گونه ای باشــد کــه هرگونه 
جابه جائــی، کوچکتریــن خللــی در امر 
واکسیناســیون مردم ایجــاد نکند. بهره 
بردن از حضور افراد یا نهادی که با تغییر 
دولت تعویض نخواهند شــد، می تواند به 
ادامه اجرای موفق واکسیناســیون کمک 

کند.«

دولت دوازدهم شاخص های 
 عدالت  جنسیتی را با 

پژوهش های علمی تدوین 
کرد

 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت:  
در دوره دولت دوازدهم تلاش شــد شاخص های 
عدالت جنســیتی مبتنی بــر پژوهش های علمی 
تدوین شــود و هر قدمی هم که معاونت امور زنان 
و خانواده در این مســیر برداشته بر پایه پژوهش، 

پیمایش و سند پشتیبان بوده است.
به گزارش ایرنا، معصومه ابتکار روز ســه شنبه در 
نشســت تخصصی مجازی »تبیین سیاست ها و 
اقدامــات دولت در موضوع عدالت جنســیتی« با 
موضوع ارائه گزارش و گفــت وگو درباره تدوین، 
اجرا، رصد و پایش شاخص های عدالت جنسیتی و 
اجرای اسناد استانی ارتقای وضعیت زنان و خانواده، 
با تاکید بر اینکه شــاخص های عدالت جنسیتی بر 
اساس تعالیم قرآنی و بومی هر استان تهیه و ابلاغ 
شده، گفت: برای تحقق بهینه این شاخص ها، بیش 
از 22۵ موافقتنامه با دســتگاه های مختلف امضا و 
بیش از 2۵۰۰ سازمان مردم نهاد تحت آموزش قرار 

گرفتند.
تدوین شاخص های عدالت جنسیتی نخستین گام 

در مسیر تحقق عدالت بود
وی ادامه داد: تحقق عدالت جنسیتی هدف کلان و 
کلی است و برای دستیابی به این هدف، نخستین 
گامی که معاونت در حرکتی فرابخشــی انجام داد 
موضوع تدوین شــاخص های مربــوط به عدالت 
جنسیتی و خانواده با همکاری دانشگاه ها و دستگاه 
ها بود که ســرانجام در ستاد ملی زن و خانواده به 

تصویب رسید و به همه دستگاه ها ابلاغ شد.
معــاون رئیس جمهــوری با تاکید بــر اینکه این 
شاخص ها ملاک عمل در سنجش عدالت جنسیتی 
در جامعه است، خاطرنشان کرد: بحث بسیار کلیدی 
و مهم و فراگیری که نگاه برنامه ای را در بحث ارتقا 
و بهبود وضعیت زنان جاری می کند و باعث شــد 
از کارهای مناسبتی و موردی به سمت ایجاد یک 
نهاد مبتنی بر برنامه های نتیجه محور حرکت کنیم.
تهیه شناســنامه شــاخص ها، گام دوم در تحقق 

عدالت جنسیتی بود
ابتکار، گام بعدی معاونت امــور زنان و خانواده در 
تحقق عدالت جنسیتی را تهیه و تدوین شناسنامه 
شــاخص ها با همکاری مرکز آمار ایران عنوان و 
تصریح کرد: بر اساس شناسنامه شاخص ها، نحوه 
محاسبات و مبانی آنها به سهولت بیان و ابلاغ شد 
تا هر کارشناسی بتواند آن شاخص را محاسبه کند.

معاون رئیس جمهوری یادآور شد: این شناسنامه ها 
که پایه ای علمی و آماری دارند و برای نخســتین 
بار در بحث عدالت جنســیتی تدوین شدند هم از 
طریق پرتال معاونت و هم فضای مجازی لینک در 

دسترس عموم قرار گرفتند.
سیاست معاونت بر پایه شفاف سازی بنا نهاده شده 

است
ابتکار در بخشــی دیگر از سخنان خود با تاکید به 
اینکه سیاست ما در معاونت امور زنان و خانواده، بر 
پایه شفاف سازی است و همه فعالیت ها در پرتال 
معاونت در دسترس اســت، توضیح داد: به همین 
دلیل، با همکاری دانشگاه ها و دستگاه های اجرایی 
در 31 اســتان، برنامه هــای نتیجه محور مصوب 
شــورای برنامه ریزی ارائه شد که بر اساس آن هر 

استان می تواند بودجه بگیرد.
وی با بیان اینکه برنامه های هر استان به فراخور 
وضعیت خاص خود و فرهنگ و مسایل اجتماعی 
منطقه ای تنظیم شده، خاطرنشان کرد: تلاش داریم 
در بسیاری از استان ها برش شهرستانی هم ارائه 
دهیم. همه دســتگاه ها در این امر مسئولیت دارند 
بخصوص ســازمان های مردم نهاد که می توانند 
هم در جهت کمک و مشارکت مردمی جلب بهینه 
انجام دهند و هم در رصد و پایش نقش برجســته 
ای ایفا کنند که برای رسیدن به این هدف، 2۷۰۰ 
ســازمان مردم نهاد توانمند که حامیان این برنامه 
های ارتقای وضعیت زنان در استان ها است تحت 

حمایت و آموزش معاونت قرار گرفتند.
امضای بیــش از 22۵ موافقتنامه در جهت تحقق 

عدالت جنسیتی
معاون رییس جمهوری افزود: معاونت امور زنان و 
خانواده برای تحقق بهینه عدالت جنسیتی، بیش از 
22۵ موافقتنامه با دستگاه های مختلف امضا کرده 
کــه یکی از آن ها طرح »کمند« اســت که برای 
دختران در ترم آخر، یک دوره آموزشــی در جهت 

ایجاد کسب و کار برگزار می کند.
طرح توان افزایی زنان سرپرســت خانوار هم دیگر 
برنامه ارتقــای وضعیت زنان و برقــراری عدالت 
جنسیتی اســت که معاون رییس جمهوری به آن 
اشــاره کرد و توضیح داد: تلاش کردیم برای زنان 
سرپرســت خانوار، الگوســازی در قالب سندهای 
ارتقای وضعیت زنان انجام شــود. در واقع تلاش 
در ایــن دوره برقراری عدالت جنســیتی جاری و 
ساری و تحقق آن اســت.ابتکار با تاکید بر اینکه 
عدالت جنسیتی ابعاد مختلف فرهنگی، اجتماعی و 
اقتصادی دارد و تلاش های صورت گرفته فراگیر 
و ملی است، تصریح کرد: به طور قطع برای محقق 
کردن نگاه عدالت جنسیتی که برگرفته از مفاهیم 
قرآنی و آیات زیادی است که در کتاب آسمانی به 
صراحت به آن اشاره شــده است  نیاز به شاخص 
های کاملا بومی و محلی بود که این امر محقق شد 
که خوشبختانه با بسیاری از شاخص های جهانی 

همگرایی دارد.

دفترچه های بیمه تا 
استقرار کامل نسخه نویسی 

الکترونیک اعتبار دارند
معــاون بیمه وخدمات ســلامت ســازمان بیمه 
سلامت ایران گفت: بیمه شــدگان سازمان بدانند 
که توقف صــدور دفترچه های جدیــد درمانی به 
معنی حذف کامل دفترچه نیســت و دفترچه هایی 
که برگ بیمه های پایان نیافته تا اســتقرار کامل 
نسخه نویســی الکترونیک و ارائه خدمات سلامت 

در بستر الکترونیک معتبر هستند.
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از وبدا، دکتر مهدی 
رضایی افزود: این سازمان از اول اردیبهشت 14۰۰ 
برای خدمات بهتر و سریع تر به مردم و البته دلایل 
دیگر اقدام به کاهش کاربرد دفترچه های خدمات 
درمانی کرده است. در واقع هدف این سازمان این 
است که در راستای ارتقای دولت الکترونیک، طرح 
نسخه نویسی الکترونیک را به گونه ای ساماندهی 
و اجرا کند که دیگر نیازی به اســتفاده از دفترچه 

های کاغذی نباشد. 
وی گفــت: بیمه شــدگان در صــورت مراجعه به 
پزشــک برای احراز هویت با کد ملی باید یکی از 
مدارک خــود از جمله دفترچه قبلی که هنوز برگ 
های آن تمام نشده، کارت ملی، شناسنامه و یا جلد 

دفترچه را باید همراه داشته باشند.
رضایی افزود: پزشــک معالج پس از احراز هویت 
اقدام به ویزیت می کند و در صورت لزوم به تجویز 
دارو، خدمات آزمایشگاه، رادیولوژی و فیزیوتراپی 
می پردازد. در این مرحله نسخه الکترونیک توسط 
پزشــک صادر می شود و بیمه شــده می تواند با 
مدارک هویتی و کد ملی، ســایر قدم های درمانی 
مثل مراجعــه به داروخانه، آزمایشــگاه و غیره را 

انجام دهد.
وی یاد آور شــد: اگر به هر دلیلی پزشــک امکان 
صدور نسخه الکترونیک را نداشت نسخه کاغذی 
صادر می شــود اما بیمه شــدگان حتما باید توجه 
داشته باشند که نسخه هایی که از پزشک دریافت 
می کنند حتما نام و نام خانوادگی، تاریخ ویزیت و 

کد ملی در آن درج شده باشد.
رضایی خاطرنشــان کرد: بیمه شدگان می توانند با 
تماس با ســامانه پاسخگویی 1۶۶۶ که به صورت 
24 ســاعته پاســخگوی ســوالات بیمه شدگان 
سازمان بیمه ســلامت ایران است و یا مراجعه به 
پایگاه خبری سازمان بیمه سلامت ایران به آدرس 
WWW.IHIO.GOV.IR جهــت افزایش 
اطلاع رســانی به بیمه شدگان، از برخورداری خود 
از پوشــش بیمه ای مطلع شوند.   بیماران خاص 
نیز همانند سایر بیمه شدگان می توانند از وضعیت 
پوشش بیمه ای خود مطلع شــوند.این بیماران با 

پسوند خاص در استعلام ها مشخص می شوند.
به گفته رضایی تا اطلاع ثانوی احراز هویت بیمه 
شدگان اتباع بیگانه با اســتفاده از کد اختصاصی 
منــدرج در جلد دفترچه هــای درمانی و 1۰ رقم 
اول شــماره ســریال دفترچه صورت می گیرد و 
پذیرش نــوزادان در بخش بســتری نیز تا زمان 
صدور شناســنامه تا یک ماه از طریق شناســنامه 

مادر امکان پذیر است.
معــاون بیمه و خدمات ســلامت ســازمان بیمه 
ســلامت تصریح کرد: بیمه شدگان در صورت نیاز 
به راهنمایی و پشــتیبانی می توانند با سامانه مرکز 
ارتباطات مردمی ســازمان بیمه سلامت ایران به 

شماره 1۶۶۶ تماس بگیرند.

»جهاد در قرنطینه« روایت 
بانوانی که مقابل کرونا 

ایستادند
 کتاب »جهاد در قرنطینه« روایتی از فعالیت های 
بانوان در کارگاه جهادی شهید »ابراهیم زاده« در 

جهاد مقابله با ویروس کرونا است.
به گزارش خبرنگار حوزه ایثار وشهادت ایرنا، کتاب 
»جهاد در قرنطینه« به همت انتشــارات »راه یار« 

چاپ و روانه بازار نشر شد.
این اثر، پنجمین کتاب از مجموعه عناوین ناشــر 
درباره »مدافعان سلامت« است که معصومه بائی 
تحقیق و فروغ زال تدوین آن را برعهده داشته اند.

در بخشــی از مقدمــه ایــن کتــاب می خوانیم: 
»روزهــای پایانی ســال 139۸، اتفاقــی افتاد تا 
نســلی که جنــگ ندیده و دهۀ شــصت را درک 
نکرده بــود، بتواند صفای خاطــرات آن زمان  را 
بچشــد. خاطراتی که از فداکردن جان ها در خط 
مقدمش تا دســتکش و کلاه  بافتن و مربا گرفتن 
پشــت جبهه اش برای نسل های بعد، فقط کلماتی 
خواندنی و شــنیدنی و دور بودند و هیچ کس حتی 
 فکرش را هم نمی کرد بتواند ذره ای از آن حال وهوا 

را درک کند.           
روزهای پایانی سال 9۸ کرونا آمد. صف های نماز 
جماعت از هم گسســت و مســجدها و پایگاه ها 
خالی شــد، کتابخانه ها تعطیــل، دورهمی ها لغو 
و کلاس ها مجازی شــد، دانشــگاه ها بی دانشجو 
ماند، دیدوبازدیدها تلفنی شد و کم کم کورسوهای 
امیدی که نســل جدید برای برگشــتن به صفای 
قدیم داشــت، باید از بین می رفت؛ اما نرفت؛ چون 
هشــت سال دفاع مقدس به ما یاد داده بود که در 
کمبودها خودکفا، در کاســتی ها خلاق، در تنگناها 
جسور و در تحریم ها غنی می شویم. کرونا آمد و به 
همه نشان داد مردم، همان مردم دوران جنگ اند. 
هنوز هم همان امام اســت و همان امت و چیزی 

بین خاطرات جا نمانده.

اخباراخبار

خطر رانت خواری و سوء استفاده با ورود بخش خصوصی به عرصه واکسن کرونا
رییس فرهنگستان علوم پزشکی هشدار داد

شرایط کرونایی 
درکشور رو به 
وخامت است

توزیع یک میلیون 
وعده غذای گرم از 
ابتدای ماه رمضان

رییس شورای شهر تهران تاکید کرد: شرایط کرونایی در کشور به سرعت رو به وخامت است. 
محســن هاشمی در دویست و هشتاد و هشتمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
شــرایط کرونایی در کشور به سرعت رو به وخامت است و شرایط بستری ها نسبت به پیک 
سال گذشته افزایش بیشتری داشــته است. به نظر می رسد که اردیبهشت ماه شاهد حفظ 
وضعیت قرمز در بسیاری از نقاط کشور خواهیم بود و در این شرایط هم قصد داریم و برنامه 
ریزی کرده ایم چهار انتخابات را همزمان اجرا کنیم که می تواند پیک چهارم را به پیک پنجم 
تبدیل کند ظرف دو ماه آینده و باید برنامه ریزی دقیق تری برای زمان و نحوه تبلیغات و هنگام 

برگزاری رای گیری در کشور به ویژه کلانشهرها و مراکز پرجمعیت انجام شود. 

رئیس کمیته امداد از توزیع یک میلیون وعده غذای گرم میان خانواده های نیازمند در ۶ 
روز نخست ماه مبارک رمضان خبر داد.

مهر، سیدمرتضی بختیاری با اشاره به اجرای سومین مرحله پویش ملی ایران همدل و 
طرح اطعام مهدوی گفت: از ابتدای ماه مبارک رمضان تاکنون حدود یک میلیون وعده 
غذای گرم میان نیازمندان توزیع شده است.وی با بیان اینکه تاکنون 231۸ آشپزخانه در 
طرح اطعام مهدوی فعال شده اند، ادامه داد: همچنین 1۷۵ هزار بسته افطاری در قالب 

طرح افطاری ساده در اختیار افراد نیازمند قرار گرفته است.

آیت الله رئیسی مطرح  کرد

نیروی انسانی صالح، سالم و کارآمد مهم ترین سرمایه نظام قضایی کشور

رئیس قوه قضاییــه گفت: کارمند یک واحد 
قضایی می تواند با نوع برخوردش شخصی که 
برای تظلم خواهی و احقاق حق مراجعه کرده، 
نسبت به کارآمدی نظام اداری خوش بین و 

امیدوار کرده و به او آرامش ببخشد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، آیت الله ســید 
ابراهیم رئیســی بعد از ظهر امروز سه شنبه 
)31 فروردین( در دیدار صمیمانه نمایندگان 
کارکنان اداری دستگاه قضا، نیروی انسانی 
صالح، ســالم و کارآمد را مهم ترین سرمایه 

نظام قضایی دانست.
رئیــس قوه قضاییه با تأکید بر توجه ویژه به 
وضعیت معیشــتی و رفاهی کارکنان اداری 
دستگاه قضا در سال جاری خاطر نشان کرد 
که تنها دغدغه همکاران باید پاســخگویی 
همراه با تکریم به مراجعان عدلیه باشــد و 
متذکر شد »برخورد مناسب کارمندان اداری 
دستگاه قضایی به اندازه برخورد یک قاضی 
یا حتی بیــش از آن در ارتقاء کارآمدی نظام 

اداری و افزایش اعتماد عمومی نقش دارد«.
آیت الله رئیســی گفت: کارمنــد یک واحد 
قضایی می تواند با نوع برخوردش شــخصی 
که برای تظلم خواهی و احقاق حق به عدلیه 
مراجعه کرده، نسبت به کارآمدی نظام اداری 
خــوش بین و امیدوار کــرده و به او آرامش 
ببخشد، یا او را ناامید کند و دردی بر دردش 

اضافه نماید.
رئیس قوه قضاییه در عین حال این نکته را 
هم متذکر شد که به همان اندازه که کارمند 
یک دســتگاه اداری در ارتقــاء کارآمدی آن 

نقــش دارد، باید به ارتقاء جایگاه و همچنین 
معیشت و رفاه او توجه داشت تا اطمینان یابد 
در یک نقطه متوقف نخواهد ماند و بر اساس 
تلاشی که دارد به جایگاه های بالاتر می رسد.

آیت الله رئیسی خاطر نشــان کرد: سازوکار 
ارتقــاء کارکنان اداری قوه قضاییه در ســند 
تحول قضایی پیش بینی شــده که تبدیل 
وضعیت آنها از اداری به قضایی نمونه ای از 
این فرایندهای طراحی شــده بوده و بر این 
اســاس هر کس صلاحیت علمی و عملی 
داشته باشد، می تواند از این مزیت بهره مند 

شود.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه ســخنانش با 
اشــاره به ارتباط مداوم خود با بدنه دستگاه 
قضا در سفرهای استانی یا بازدیدهای سرزده 
از مجموعه های قضایی و کســب اطلاع از 
وضعیــت همکاران قوه قضائیــه، گفت که 
تأمین معیشت کارکنان دستگاه قضا همواره 
از دغدغه های ریاست قوه قضائیه بوده است.

آیت الله رئیســی افزود: کسی که در دستگاه 
قضایی تــلاش می کند بی وقفــه به مردم 
خدمت نماید، باید حداقل حقوق او تأمین شود 
تا دغدغه معیشت نداشته باشد و در این زمینه 

نیز بین قاضی و کارمند تفاوتی وجود ندارد.
رئیس قوه قضاییه گفت: من به سختی کار 
همکاران دستگاه قضا واقفم و در بازدیدهایی 
که از برخی سازمان ها و واحدها مانند سازمان 
زندان ها یا شعب قضایی داشتم شاهد سختی 
کار همکاران عزیزمان بــوده ام و بر همین 
اساس تاکید داشــته ام که قرارگرفتن برخی 

مشاغل قضایی در زمره مشاغل سخت باید 
پیگیری شود.

آیت الله رئیسی بر همین اساس تأکید کرد: 
امکانات رفاهی در تهران و همه استان ها باید 
در اختیار همه اجزای سازمان قضایی کشور 
قرار داشته باشد و امکاناتی که عمومیت دارد 
بدون تبعیض به همه همکاران اعم از قضات، 

کارکنان و نیروهای شرکتی تعلق گیرد.
رئیــس قوه قضاییــه در بخشــی دیگری 
از ســخنانش اهمیت کارســنجی در نظام 
اداری را متذکر شــد و اظهار داشت: در همه 
سازمان های اداری کشور به ویژه قوه قضاییه 
باید کارسنجی شود تا نیروها متناسب با نیاز 
و میزان کاری که آن سازمان دارد، تخصیص 

داده شوند.
آیت الله رئیسی افزود: تورم نیروی انسانی هنر 
نیست و جذب نیرو نباید با سیستم چانه زنی 
انجام شود چرا که گاهی حضور نیروی مازاد 
در یــک مجموعه، خودش باعث ناکارآمدی 

می شود.
رئیس قــوه قضاییه در بخــش دیگری از 
ســخنانش به موضوع تأمین مسکن برای 
کارکنان دستگاه ها را از عوامل آرامش خاطر 
کارکنان دانســت و در عین حال تاکید کرد: 
در تأمین زمین باید شأن دستگاه حفظ شود. 
این نمی شود که از هرکسی و به هر شکلی 
برای این منظور زمین گرفت چرا که برخی 
رفته اند زمین گرفته اند و همین موجب ایجاد 
مشکلات و تشکیل پرونده شده است. رعایت 
ضوابط برای همه ضروری است و برای نهاد 

دادگستری ضروری تر است.
آیت الله رئیســی به موضوع جذب نخبگان 
در دســتگاه قضایی نیز که مورد اشاره یکی 
از کارکنان حاضر در ایــن دیدار قرار گرفت 
پرداخت و گفــت: قوه قضاییه در کنار جذب 
قاضی بر اساس روش معمول یک مسیر ویژه 
برای جذب نخبــگان دارد که حتماً به طور 

خاص به این موضوع نگاه می کند.
رئیس دستگاه قضا افزود: تشویق و تنبیه از 
ابزارهای مهم یک سازمان اداری برای ارتقاء 
کارآمدی و ســلامت کاری و انگیزه بخشی 
بیشتر به کارکنان است و هر فردی که اقدامی 
برجسته و کاری قابل تقدیر انجام داده، حتماً 
باید تشویق شــود و با کسی که برخوردش 

نامناسب و یا کم کار است، تفاوت دارد.
رئیس قــوه قضاییه در بخــش دیگری از 
ســخنانش درباره حضور بانوان در دستگاه 
قضا نیز اظهار داشت: حضور خواهران به ویژه 
خواهران قاضی در قوه قضاییه مغتنم است 
اما در حال حاضر به طور شایسته و بایسته از 

توانمندی های آنها استفاده نمی شود.
آیت الله رئیســی بر همین اساس متذکر شد 
که نحوه حضور بانوان در دســتگاه قضا به 
ویژه در دادگاه های خانواده، شــوراهای حل 
اختلاف و دیگر سازمان ها در دست بازنگری 
است و کارگروه مربوطه ظرف چند روز آینده 
نظر خود را در این زمینه اعلام می کند تا سیر 

قانونی کار طی شود.
رئیس دســتگاه قضا همچنین در خصوص 
گسترش پوشش بیمه های درمانی کارکنان 
قوه قضاییه که نیمی از آنها فاقد بیمه تکمیلی 
هستند گفت: پس از افتتاح بیمارستان عدل 
سازوکاری طراحی شد که صندوقی برای ارائه 
کمک هزینه درمان به همکاران قضایی ایجاد 
شود که فرایند تأسیس آن در حال پیگیری 

است.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنان 
خود تأکید کرد: اگر کســی برای رضای خدا 
به مردم خدمت کند و مشکلی را حل نماید 
و حق یک مردم یا زن را که به تظلم خواهی 
به عدلیه آمده بستاند و به او بدهد و تبسمی 
بر لبانش بنشاند، هم در زندگی او اثر خواهد 

داشت و هم اجر اخروی دارد.
رئیــس قوه قضاییه با تأکیــد بر لزوم نقش 
آفرینی همه همکاران دستگاه قضا در اجرای 
سند تحول خاطر نشان کرد که بعد از انجام 
واجبات و ترک محرمات، هیچ عبادتی بالاتر 
از آن نیســت که رفع حوائج مردم و گره از 
کار کســی گشوده شود؛ خصوصاً نیازمندانی 
که پول ندارند وکیل بگیرند یا زبان حقوقی 

برای تظلم خواهی ندارند.
پیش از سخنان رئیس دستگاه قضا، 12 تن 
از نمایندگان کارکنــان بخش های مختلف 
دســتگاه قضا به بیان دیدگاه هــا، مطالبات 
و پیشــنهادات خــود برای بهبــود عملکرد 
واحدهــای قضایــی و اجــرای هرچه بهتر 
سیاست های تحولی در قوه قضاییه پرداختند 
که »تأمین امکانات و نیروی انسانی مورد نیاز 

بخش های مختلف قضایی مانند دادسراها و 
پزشــکی قانونی«، »ارتقاء وضعیت معیشتی 
و رفاهــی کارکنان و بیمــه تکمیلی آنها«، 
»پرداخت حق فنّی و مشــاغل پراسترس«، 
»اجرای طرح ارتقاء مدیران دفاتر به دستیاری 
قضایی و تســهیل فراینــد تبدیل وضعیت 
همکاران اداری به قضایی«، »تسهیل در ارائه 
پروانه وکالت به همکاران قضایی برای دوره 
بازنشستگی«، »جذب و به کارگیری نخبگان 
و ارتقــاء تخصصی آنهــا در حوزه های غیر 
قضایی«، »قرار گرفتن مشاغل قوه قضاییه 
در زمره مشاغل سخت«، »تسریع در تبدیل 
وضعیت نیروهای پروژه ای به قراداد معیّن«، 
»کاهــش کارانه همــکاران متخصص در 
پزشکی قانونی در سال 14۰۰«، »فعال شدن 
تعاونی مسکن در قوه قضاییه و ایجاد منازل 
سازمانی«، »وام های کم بهره«، »توجه به 
شرح وظایف سازمان ها و واحدهای قضایی 
در کوچک ســازی آنها« از نکات مطرح شده 

توسط آنها بود.
دکتــر رحیمی معاون منابع انســانی و امور 
فرهنگی قوه قضاییه نیز در این دیدار با ارائه 
گزارشــی از اقدامات این معاونت برای ارتقاء 
وضعیت معیشتی و رفاهی کارکنان دستگاه 
قضا، این موضــوع را یکی از تأکیدات مکرر 
آیت الله رئیسی برشمرده و مهمترین مشکل 
را سهم اندک این دستگاه از بودجه عمومی 
کشور بر شمرد و اعلام کرد که همه تلاش ها 
بر این اســت تا رقم بودجه دستگاه قضا در 
برنامه هفتم توسعه از 2.9 به ۵ درصد افزایش 

یابد.
وی خاطر نشان کرد: معاونت منابع انسانی به 
دنبال آن اســت که با متناسب سازی حقوق 
کارکنان و تأمین مســکن مــورد نیاز آنها، 
زمینه ای را فراهــم کند تا همکاران قضایی 
بدون دغدغه معیشــت و امکانات، به دنبال 
انجام وظایف خطیر خــود در اجرای عدالت 

باشند.
معاون منابع انســانی و امــور فرهنگی قوه 
قضاییه همچنین اعلام کــرد که زمینه ای 
فراهم شــده تا از فردا اول اردیبهشــت، در 
راســتای افزایش حقوق کارکنان دســتگاه 
 قضا مدرک دوم آنها نیز در احکام کارگزینی

 اعمال شود.

واردات کیت های تشخیص کرونا به صفر رسیده است
 رییــس اداره نظــارت بــر مــواد و 
تجهیزات آزمایشگاهی سازمان غذا و 
دارو گفت: واردات کیت های تشخیص 
کرونا به صفر رسیده و در حال حاضر 
بیش از ۵ شرکت در حوزه تولید کیت 
تشخیص مولکولی، 9 شرکت در حوزه 
تولید کیــت رپید تســت آنتی ژن و 
1۰ شــرکت در زمینه کیت استخراج 

RNA فعالیت می کنند.

به گــزارش ایرنا به نقل از ســازمان 
غذا و دارو، سپیده گلباز روز سه شنبه 
درباره تولید کیت های تشخیص کرونا 
در کشــور افزود: شــرکت های دانش 
بنیان از ابتدای شــیوع بیماری کرونا 
فعالیت هــای خود را در حــوزه تولید 
کیت هــای تشــخیص مولکولی آغاز 
کردند و خوشــبختانه امروز کشور از 
واردات ایــن کالای اســتراتژیک بی 

نیاز شده اند.
وی ادامــه داد: تعدد مجوزهای صادر 
شــده از ســوی اداره کل تجهیزات 
پزشــکی، نــه تنهــا نیاز کشــور را 
به طــور کامــل تامین کــرده، بلکه 
 امــکان صــادرات آن نیــز فراهــم

 شده است.
رییس اداره نظارت بر مواد و تجهیزات 
آزمایشگاهی سازمان غذا و دارو گفت: 

در حال حاضر کیت تشــخیص آنتی 
بادی یا ســرولوژی صادر می شود. بر 
اساس محاســبات انجام شده، قیمت 
هــر کیت ســریع آنتــی ژن 3 دلار 
اســت و طبق آمار وزارت بهداشــت، 
روزانه بالغ بر ۵۰ الی ۷۰ هزار تســت 
در کشــور انجام می شــود که هزینه 
ماهیانه کیت های تشــخیصی، چهار 

تا شش میلیون یورو برآورد می شود.

گلباز اظهار کرد: در حوزه تســت های 
رپیــد هیچ وارداتــی نداشــته ایم. با 
هماهنگی سازمان غذا و دارو و تلاش 
شــبانه روزی و نیز همکاری با وزارت 
صمــت، مواد اولیه بــه موقع تامین و 
در اختیــار شــرکت های تولیدی قرار 
 گرفتــه و تولید آن در داخل کشــور

 دنبال شد.



گزارش

 در حالی که مذاکرات برجام در وین در خصوص شــرایط 
بازگشــت طرفین ادامــه دارد، بازار ارز تهــران کم کم 

مهیای پذیرش شرایط تازه می شود . 
بازار ارز ایران حساســیت بسیار بالایی را نسبت به وقایع 
سیاســی پیرامون داراســت و هر اتفاقــی زمینه را برای 
تحول این بازار مهیــا می کند . حالا اما روزهای متمادی 
است قیمت دلار در محدوده کانال 23 و 24 هزار تومان 
قرار دارد و به تدریج روندی کاهشی را تجربه می کند . با 
این حــال تحولات رخ داده در رفتار فعالان بازار حکایت 
از آن دارد که احتمال ریزش قیمت ها قوت گرفته است .
 بــازار ارز ایران این روزها با دو صف خاص روبروســت. 
یکی صــف دریافت ارز از صرافــی ملی و فروش آن در 
بازار آزاد و دیگری صف فروش دلارهای خانگی در بازار. 
به نظر می رســد هر دو صف با هدف حداکثر سازی سود 
و پیشــگیری از زیان بیشتر از ســود حاصله در سال های 
اخیرشــکل گرفته است. همین دو المان نشان می دهد که 

بازار ارز ایران مهیای تحولات مثبت می شــود  .
 ایــن روزهــا بهای هــر دلار امریکا در صرافــی بانکی 
فاصلــه ای بیــن ۵۰۰ تــا ۷۰۰ تومان با بهــای این ارز 
امریکایی در بازار آزاد دارد . این بدان معناســت که خرید 
دلار از صرافــی ملی بــا کارت ملی و فروش آن در بازار 
آزاد می تواند ســود آنی در محدوده یک میلیون تومان را 

به خریدار ارزانی دارد.
بر اســاس رویه حاکم بر بازار هر فرد می تواند سالانه دو 
هزار و 3۰۰ دلار از صرافی ملی خرید داشــته باشد. این 
مقدار سهمیه ارزی سالانه هر فرد است که فقط هم یک 

بار در سال با کارت ملی تعلق می گیرد.
موج تقاضا نیز زمینه را برای نوســان محدود ۵۰۰ تومانی 

در بازار ایجاد کرده است.
 چرا ارز مترصد کاهش قیمت است؟

گذشــته از مذاکرات وین، مولفه مهــم دیگری بازار ارز 
را تحت تاثیر قرار داده اســت. آزادسازی پول های بلوکه 
شــده ایران در عراق اســت. آن طور که حمید حســینی 
اعلام کرده است توافقی 1۰ بندی بالاخره راه ازادسازی 
ارزهای بلوکه شــده ایران در این کشــور را هموار کرده 
اســت. عراق بابت خرید گاز و برق از ایران بدهی نزدیک 
بــه ۶ میلیــارد دلاری به ایــران دارد. البته عــراق تنها 
کشــوری نیست که اقدام به بلوکه کردن پول  ایران کرد. 
بخشــی از منابع ایران در کــره جنوبی، ژاپن، عمان و ... 
بلوکه شده است که البته خبرهایی از ازادسازی این منابع 

در عمان به گوش رسیده است.
اف ای تی اف چه می شود؟

برخــی این روزها دلیل چســبندگی بــالای قیمت ارز را 
اما ناشــی از عدم تعیین تکلیــف اف ای تی اف در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مــی دانند . لوایــح مرتبط با 

اف ای تی اف در این مجمع در دســتور کار بررسی است و 
پیوستن به اف ای تی اف هنوز مخالفان فراوانی را داراست.

 این در حالی اســت که موافقان معتقدند عدم پیوســتن 
به اف ای تــی اف می تواند زمینه را بــرای تداوم تحریم ا 
فرهم کند چرا کــه حتی در صورت لغو تحریم و افزایش 
صادرات نفت و صادرات غیرنفتی از ایران، پول حاصل از 
صادرات امکان ورود به کشــور را نخواهد داشت چرا که 
اف ای تی اف بر مساله مراودات بانکی بین کشورها دلالت 
دارد و قرارگیری در این لیســت ســیاه می تواند سیستم 

بانکــی ایران را هچنان در تحریم و انزوا نگه دارد .
 مخالفان معتقدند پیوســتن به این کنوانســیون می تواند 
راه هــای دور زدن تحریم ها را فــاش کند این در حالی 
اســت که تمامی طرف های تجاری ایران و کشورهایی 
که در دوران تحریم با ایران همکاری داشته اند نیز عضو 
اف ای تی اف هســتند و تنها ایران و کره شمالی بیرون از 

این کنوانسیون قرار دارند .
 به نظر می رســد بازار ارز با وسواس بالایی در حال رصد 
وضعیت در حوزه سیاســت داخلی و خارجی است و در فاز 

احتیاط معاملات را پیش می برد.
 تــلاش برای نقد کردن دلارهــا و تبدیل آن به ریال در 
روزهای آتی بالا خواهد گرفت. ایــن پیش بینی صرافان 
از آینده بازار اســت اما همچنان باید منتظر تعیین تکلیف 
وضعیت در داخل  کشــور در حوزه مذاکرات وین و لوایح 

مرتبط با اف ای تی اف بود .
دلار 2۰ یا 1۵ هزار تومانی؟

قیمت انتظاری برای دلار آمریکا که مهمترین ارز خارجی 
مورد استفاده در ایران به شمار می رود در بدترین سناریو 
هم زیر 2۰ هزار تومان اســت و در ســناریوهای خوش 
بینانه بــه حدود 1۵ هزار تومان خواهد رســید. این رقم 
غیرمنطقــی بار ســنگینی بر دوش دولت بعد اســت زیرا 
نمی تواند در همان ســال نخســت به ارز دســت بزند و 
آنــرا افزایش دهد و در تمام ســالهای دور اول ریاســت 
جمهــوری رئیس جمهور آینده، شمشــیر داموکلس حفظ 
ســرکوب ارزی را بالای سر خود احساس خواهد کرد که 
معنایی جز رانتی شــدن ریال و کاهش مزیت های تولید 

و توان رقابت محصولات تولید داخل ندارد.
افزایش امکان توافق در وین تا رســیدن به توافق نهایی 
باعث حفظ روند کاهشی در بازار ارز می شود و آزادسازی 
منابع مســدود شــده ایران به ریــزش دلار و آغاز بازی 
اقتصادی سیاســی دولت برای انتخابات می انجامد که با 

تبلیغات سنگین نشر داده خواهد شد.
ترجیــع بند این بازی انتخاباتی و تبلیغاتی این اســت که 
وضعیت اقتصادی نه به دلیل مدیریت کشــور که به دلیل 
خروج ترامپ از برجام روی داده اســت... ظاهرا تا زمان 

سقوط قیمت دلار زمان زیادی باقی نمانده است.

از آنجایــی که رعایت اصول صحیح تغذیه ای 
تاثیر مهمی در تقویت سیستم ایمنی بدن برای 
مقابله با عفونت ها به خصوص بیماری کووید 
19 دارد، تغذیــه صحیح، نگرانــی از تضعیف 
سیســتم ایمنی و ابتلا به کووید در روزه داری 
را کاهش می دهد. در 24ســاعت گذشته و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 2۵ هزار و 
492 بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در کشــور 
شناســایی شــد که 3 هزار و 3۶۵ نفر از آنها 
بستری شــدند. مجموع بیماران کووید 19 در 
کشــور به 2 میلیون و 2۸۶ هــزار و 92۷ نفر 

رسید.
متاســفانه در طول 24 ساعت منتهی به ظهر 
سه شــنبه، 39۵ بیمار کووید 19 جان خود را 
از دســت دادند و مجموع جــان باختگان این 
بیماری به ۶۷ هزار و ۵2۵ نفر رسید. همچنین 
4 هزار و 911 نفــر از بیماران مبتلا به کووید 
19 در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان 

ها تحت مراقبت قرار دارند.
در حال حاضر 3۰1 شهر در وضعیت قرمز، 9۵ 
شهر در وضعیت نارنجی، 4۵ شهر در وضعیت 

زرد و ۷ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.
بر همین اســاس، معاونت بهداشــت وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در پی 
شــیوع کرونا توصیــه هایــی را در قالب پیام 
آموزشــی درباره اصول تغذیــه ای صحیح در 
ماه رمضان منتشــر کرده است. رعایت اصول 
بهداشــتی به منظــور پیشــگیری از ابتلا به 
ویروس کرونا از جمله شستشوی کامل دست 
ها با آب و صابــون، رعایت فاصله با دیگران، 
ماندن در خانه و استفاده از ماسک در خارج از 
خانــه در ماه مبارک رمضان باید بیش از پیش 

مورد توجه قرار گیرد.
 با تغذیه صحیح و مصرف منابع غذایی حاوی 
ویتامین A ،D ،E ، C، آهن، روی و سلنیوم 
که برای سیســتم ایمنی مفید هستند، نگرانی 

از تضعیف سیســتم ایمنی و ابتــلا به کووید 
در روزه داری کاهــش مــی یابد. همچنین در 
صورت داشتن مشــکلات مرتبط با سلامت، 
برای اطمینان از بی ضرر بودن روزه با پزشک 

خود مشورت کنید.
از برگزاری مراسم افطاری بپرهیزید و نذورات 
خود را در قالب بســته های حمایتی در اختیار 
نیازمندان قرار دهید؛ در سال جاری که ساعت 
روزه داری طولانی اســت، گرسنگی و حذف 
وعــده های غذایــی به ویژه ســحری باعث 
کاهش سیستم ایمنی بدن شده و احتمال ابتلا 

به کووید را افزایش می دهد.
نقش ویتامین A در تقویت سیستم ایمنی بدن

در ادامه این پیام آموزشــی آمده است: با توجه 
به نقش ویتامین A در تقویت سیســتم ایمنی 
بدن در وعده های سحر و افطار از منابع غذایی 
ویتامین A شامل انواع سبزی ها و میوه های 
زرد و نارنجــی مانند هویج، کدوحلوایی و انواع 
مرکبــات و زرده تخــم مرغ، شــیر و لبنیات 
استفاده کنید؛ برای افزایش سیستم ایمنی بدن 
منابــع غذایی ویتامیــن D لبنیات، زرده تخم 

مرغ و ماهی های چرب مصرف کنید.
ویتامین E آنتی اکســیدان بوده و به افزایش 
سیستم ایمنی بدن کمک می کند؛ برای تامین 
ویتامین E در طبخ غــذا از روغن های مایع 
مانند کانولا، آفتابگردان و ذرت استفاده کنید. 
همچنین از ســبزی هایی مانند اســفناج، کلم 
پیچ، سویا و سیب زمینی در سحر و افطار و از 
انواع آجیــل مانند فندق، بادام، گردو در فاصله 

افطار تا شام مصرف کنید.
در این پیام آموزشــی ضمن تاکید بر اینکه از 
منابــع غذایی حاوی ویتامین C شــامل انواع 
میوه ها و سبزی ها از جمله سبزی های برگ 
ســبز مانند سبزی خوردن و انواع کلم و گوجه 
فرنگی، جوانه های گندم، ماش و شبدر، انواع 
مرکبات مانند لیمو ترش، لیمو شیرین، پرتقال، 

نارنگی، نارنج و کیوی در افطار، شــام و سحر 
مصرف کنید، توصیه شــده است: برای ارتقای 
سیستم ایمنی بدن در ماه رمضان، منابع غذایی 
ویتامین های گروه  B مانند انواع سبزی برگ 
ســبز و میوه، شیر و لبنیات، انواع گوشت، زرده 
تخم مرغ، غلات ســبوس دار، حبوبات مانند 
نخــود، انواع لوبیا، عدس، باقــلا، لپه و ماش، 
مغزها )پســته، گردو، بادام و فندق( را مصرف 

کنید.
روش های پیشگیری از عفونت های ویروسی 

B 12و تامین ویتامین
براســاس این پیام برای پیشگیری از عفونت 
های ویروسی و تامین ویتامینB 12از گوشت 
قرمز، ماهی، تخم مرغ و لبنیات استفاده کنید؛ 
دریافت آهن کافی از منابع غذایی برای تقویت 
سیســتم ایمنی بدن در ایام روزه داری توصیه 
می شود؛ برای دریافت آهن، گوشت قرمز، مرغ 
و ماهی، انواع ســبزی ها، حبوبات، میوه های 
تازه و خشک شده و غلات کامل مصرف کنید. 
اگر منابع غذایی آهن به همراه غذاهای حاوی 
ویتامین c مصرف شــوند، جذب آهن افزایش 

می یابد.
گفتنی اســت؛ مصرف غذاهــای غنی از روی 
شامل گوشت قرمز، مرغ، ماهی، غلات کامل، 
حبوبــات و تخــم مرغ برای تقویت سیســتم 
ایمنی در ســحر، افطار و شــام در ماه رمضان 
توصیه می شــود؛ از مصرف زیاد زولبیا و بامیه 
که حاوی مقادیر زیادی قند و چربی هســتند، 
خــودداری کنید؛ روزه داری نــه تنها در افراد 
ســالم عارضه ای ایجاد نمی کند، بلکه سبب 
تقویت ایمنی بدن، کاهش پاسخ های التهابی 
زیان بار و بهبود واکنش بدن در موارد استرس 
می شــود؛ افراد ســالم کمتر از ۶۵ سال می 
توانند با رعایت موازین بهداشــتی و تغذیه ای 
روزه بگیرنــد؛ افراد مبتلا به بیماری و یا دارای 
مشکلات ســلامتی باید در مورد روزه داری با 

پزشک مشورت کنند.
در ادامــه پیام این معاونت با اشــاره به اینکه 
افرادی که به کروناویروس مبتلا شده و بهبود 
یافته اند، حداقل تا ۶ هفته پس از بیماری روزه 
نگیرند، ذکر شده است: مبتلایان به فشارخون 
بالا، قلبی، ســرطان و دیابت بیشتر در معرض 
ابتلا به وضعیت شــدید کووید 19 هستند، این 
افراد در مورد روزه داری با پزشــک مشــورت 

کنند.
تاثیر تغذیه صحیح در تقویت سیســتم ایمنی 

بدن برای مقابله با عفونت ها
همچنیــن از آنجایی که تغذیــه صحیح تاثیر 
مهمی در تقویت سیســتم ایمنــی بدن برای 

مقابلــه بــا عفونت هــا به خصــوص کووید 
19 دارد، بــا رعایت تعادل و تنــوع در برنامه 
غذایی روزانه و با اســتفاده از همه گروه های 
غذایــی و جایگزین های آنها، انرژی، پروتئین 
و ریزمغــذی های مورد نیــاز بدن برای بهبود 

عملکرد سیستم دفاعی بدن تامین می شود.
به یاد داشته باشــید؛ رعایت تعادل و تنوع در 
برنامه غذایی روزانه با اســتفاده از همه گروه 
هــای غذایــی و جایگزین هــای آنها، باعث 
بهبود عملکرد سیســتم دفاعی بدن می شود؛ 
در ماه مبارک رمضان نیز مانند همیشه پیروی 
از برنامه غذایی متنــوع و متعادل یعنی تامین 
انــواع مختلفــی از مواد غذایی به تناســب با 
یکدیگــر و مقادیر کافی از مواد مورد نیاز برای 
حفظ سلامت همراه با محدود کردن غذاهای 
دارای چربی، کلسترول، قند، نمک و ترکیبات 

افزودنی توصیه می شود.
از مصرف زیاد زولبیا و بامیه خودداری کنید

براســاس این توصیه ها در ماه مبارک رمضان 
نیــز مانند همیشــه پیــروی از برنامه غذایی 
متنــوع و متعادل یعنی مصــرف انواع مختلف 
مواد غذایی همراه با محــدود کردن غذاهای 
دارای چربی، کلسترول، قند، نمک و ترکیبات 
افزودنی فراموش نشــود؛ استفاده از همه گروه 
های غذایی برای برطرف کردن نیازهای بدن 

فرد روزه دار توصیه می شود.
در ادامه معاونت بهداشت با بیان اینکه ۶ گروه 
غذایی اصلی شــامل نان و غلات، گوشــت و 
تخم مــرغ، حبوبات و مغز دانه هــا، میوه ها، 
سبزی ها و شیر و لبنیات می شود، مطرح شده 
است: مصرف میوه و سبزی در ایام روزه داری 
به تقویت سیســتم ایمنی بدن کمک می کند؛ 
لبنیات کم چرب )کمتر از 2,۵ درصد( مصرف 
کنیــم. در ایام روزه داری مصرف پروتئین اعم 
از حیوانی و یا گیاهی که برای عملکرد طبیعی 
سیســتم ایمنی بدن برای پیشگیری از کووید 
19 لازم هســتند، باید توجه شود. در ایام روزه 
داری برای پیشــگیری از کووید 19 پروتئین 

های حیوانی و یا گیاهی مصرف کنید.

در انتهای این پیام آموزشــی آمده است: انواع 
حبوبات منبع پروتئین هستند و وقتی همراه با 
غلات مصرف می شــوند، به عنوان جایگزین 
گوشــت، مرغ و ماهی می توانند یک پروتئین 
خوب و بــا کیفیت را برای بدن تامین کنند؛ از 
مصــرف زیاد زولبیا و بامیــه که حاوی مقادیر 
زیادی قند، چربی، اســید های چرب اشــباع 
و ترانــس اســت و موجب چاقــی، دیابت و 
اختلالات چربی خون می شود خودداری کنید.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

واکسن برای همه هست!
علیرضا پاکدل با انتشار کارتونی در صفحه اینستاگرامی خود به ماجرای توزیع غیرعادلانه واکسن در کشورهای مختلف 

جهان بویژه عدم تحویل واکسن به کشورهای فقیر و توسعه نیافته، واکنش نشان داد.

رابطه سیستم ایمنی ضعیف با افزایش ابتلا به کرونا در ماه مبارک رمضان

چند توصیه مهم برای روزه داری در شرایط کرونا

 پیش بینی صرافان و کارشناسان اقتصادی از آینده بازار ارز 

رفتار معامله  گران تغییر کرد؛ ریزش قیمت دلار در راه است؟

چهار شنبه 1  اردیبهشت 1400  سال چهارم  شماره 758   8 رمضان 1442  Wednesday - 2021 20 April     

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

فرانسه، انگلستان، رومانی و آمریکا مقصد این  روزهای سینمای ایران
فیلم هــای کوتاه، بلنــد و مســتندِ ایران در 
جدیدترین حضور و رقابت خود در جشنوارهای 
جهانی در کشــورهای فرانســه، انگلســتان، 

رومانی و آمریکا رقابت می کنند.
به گزارش خبرنگار سینمایی ایرنا، فیلم کوتاه 
انبار ساخته حسین ترک جوش در دوازدهمین 
حضور بین المللی خود، موفق به کســب جایزه 
بهتریــن فیلم کوتاه از جشــنواره رویاپردازان 

رومانی شد.
مراسم تجلیل از برگزیدگان این جشنواره 1۸ 
ماه می )2۸ اردیبهشــت مــاه( در رومانی به 

شکل آنلاین برگزار می شود.
این اثر در جشــنواره های معتبری در سراســر 
جهــان از جمله کن فرانســه، برلیــن، ایتالیا، 
نیویــورک، کانــادا، بمبمئــی، توکیو و ســه 
جشــنواره برزیلی حضور داشــته است که از 
جمله جوایز آن می توان به جایزه بهترین فیلم 
به کارگردانی حســین ترک جــوش و بهترین 
بازیگری با بازی هامون ســیدی از جشنواره 
»گیمفــا« برزیــل، نامــزدی در 9 بخش از 
جشــنواره »GIMFA« برزیل، بهترین فیلم 
جشنواره فیلم »توایلایت« توکیو ژاپن 2۰2۰، 
جایزه بهترین نویســندگی مشترک به حسین 
ترک جوش و شیما اسماعیلی و جایزه بهترین 
بازیگر نقش مکمل مرد برای اودین روشــن 

اشاره کرد.
هامون سیدی، علی یعقوبی، محمدرضا هلال 
زاده، اودین روشــن، فاضل قنادی، علی پیله 
ور، شــیوا سرمســت، وحیده اکبری نســب، 

مرتضی حسینی راد، وحیدباقری، حامد کریوند 
بازیگران این فیلم کوتاه هستند.

جایزه تماشاگران آلمان به فیلم ایرانی
همچنین فیلم ســینمایی دومینو به کارگردانی 
و تهیه کنندگــی لاله برزگر در پنجمین حضور 
جهانی خود توانســت جایــزه بهترین فیلم از 
نگاه تماشاگران را از ششــمین جشنواره بین 

المللی فیلم برمن آلمان را دریافت کند.
این فیلم با بازی سونیا سنجری بعد از نامزدی 
بهترین فیلم در پنجاه و سومین جشنواره بین 
المللی هوف آلمان و همچنین دومین جشنواره 
بین اللملی »رمبوهای سینما« فرانسه توانست 

این جایزه را دریافت کند.
جشــنواره برمن با انتشــار متن زیر خبر برنده 
شــدن این فیلــم را اعلام کرد: تماشــاگران 
فیلمــی را انتخــاب کردند که بــا نگاهی نو، 
روایتگر داســتان یلدا، زن جوانی اســت که با 
جسارت هایی کوچک و پنهان، دنیای محافظه 

کار پیرامونش را به چالش می کشد.
نمایــش »در همســایگی ماه« در جشــنواره 

هات داکس
فیلــم مســتند بلند در همســایگی مــاه به 
تهیه کنندگــی مرتضی شــعبانی و کارگردانی 
رضــا فرهمند، بــرای اولین بار در جشــنواره 
بین المللــی فیلم مســتند »هات داکس« و در 

بخش رقابتی نمایش داده می شود.
این جشــنواره، مهم ترین و بزرگ ترین رویداد 
فیلم مســتند و بازار فیلم در آمریکای شمالی 
اســت و هر ســال بیش از 2۰۰ فیلم در این 

رویــداد به نمایش در می آیــد و حدود 2 هزار 
مستندســاز، تهیه کننده، خریدار و توزیع کننده 
فیلم مســتند از سراســر جهان در آن حضور 

دارند.
در همسایگی ماه مستندی است که سعی دارد 
با نگاهی عمیق در زندگی روزمره یک خانواده 
جنگ زده در بیمارســتان حلب، به روزنه های 
امید بــه زندگی در ذهن یــک دختر نوجوان 

پرستار به نام جولی بپردازد.
همچنین همزمان با حضور درهمســایگی ماه 
در جشنواره »هات داکس« از پوستر بین المللی 
این فیلم که نگیــن جواهری فر آن را طراحی 

کرده است، رونمایی شد.
رضا فرهمند در 2 ســال متوالی در جشــنواره 
لوکارنو با فیلم های نت های مســی یک رویا 
و زنانی با گوشــواره های باروتی حضور داشته 
و جشــنواره ها و جوایز متعــددی را در عرصه 

بین الملل، با این 2 فیلم تجربه کرده است.

جشنواره بین المللی فیلم مستند »هات داکس« 
که قرار بود از 29 آوریل تا 9 می مصادف با 9 
تا 19 اردیبهشت ماه به صورت فیزیکی برگزار 
شــود به دلیل بحران کرونا به صورت آنلاین 

برگزار خواهد شد.
پذیرایی لندن از »خورشــید آسمان، خورشید 

کاشی«
انیمیشــن خورشید آسمان، خورشید کاشی که 
پیش از این در بیســت و چهارمین جشــنواره 
جهانی فیلــم SIFF آمریکا، شــانزدهمین 

آتــن و چهاردهمین  آنیمافســت  ره  جشــنوا
جشــنواره جهانی کــودکان بنگلادش حضور 
داشــت، به جشنواره فیلم های کردی لندن راه 

پیدا کرد.
جشنواره فیلم های کردی لندن از سال 2۰۰1 
شــروع به کار کــرده و دوازدهمین دوره این 
جشنواره به دلیل شــیوع ویروس کرونا 1۶ تا 
2۷ آوریل برابر با 2۶ فروردین تا ۷ اردیبهشت 

به صورت مجازی برگزار می شود.
این انیمیشن داستان مردمی را روایت می کند 
که روی یک دیوار کاشــی کاری شده زندگی 
می کنند و درگیر جنگی ناخواســته شــده اند 
آن ها بر اثر شــدت انفجار و بمباران خورشید 
آسمان شان را از دست داده اند و شهر و روزگار 
شان تاریک و سیاه شــده تا اینکه درمی یابند 
با همدلــی و همــکاری و راهنمایی یک پیر 
فرزانه می توانند خورشید جدیدی برای آسمان 
شهرشــان بســازند و به خرد جمعی که نور و 

روشنایی است برسند.
خورشید آســمان، خورشید کاشی انیمیشنی ۶ 
دقیقه ای و بدون دیالوگ اســت که به صورت 
نمادین کار شــده است. فیلم 12 کاراکتر دارد 
کــه تمامی آن ها بــه نوعــی کاراکتر اصلی 
محسوب می شــوند، چون با همکاری یکدیگر 

دنیای شان را دوباره می سازند.
گرافیــک این انیمیشــن بــا الهــام از طرح 
کاشــی های دو عمارت تکیه معــاون الملک 
کرمانشاه و کاخ گلســتان تهران کار شده که 

هر 2 بنا متعلق به دوره قاجاریه است.


